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يادداشت- 1

اقدامات پارادوكسيكال 
نمايندگان

اين روزها مشكلات عديده اي 
در مجل��س رخ مي دهد كه از 
يكي از مش��كلات عدي��ده در 
اقتصاد ايران رونمايي مي كند. 
در ش��رايطي ك��ه نمايندگان 
مجل��س يازدهم چند ماه قبل 
و در زم��ان دول��ت قبلي مدام 
به مس��وولان اجرايي فش��ار 
مي آوردند كه بايد در راس��تاي بهبود وضعيت معيشتي 
طبقات كم برخوردار جامعه از جمله معلمان، بازنشستگان 
و حقوق بگيران، برنامه هاي حمايتي ويژه اي تدارك ببينند، 
اما برخي از همين نمايندگان امروز، ناگهان طرفدار طرح هاي 
اقتصادي انقباضي شده اند و از مضرات اجراي طرح هايي 
چون رتبه بندي معلمان يا همسان سازي دايمي حقوق 
بازنشستگان سخن مي گويند. تغيير رويكردي كه ابهامات 
و پرسش هاي عديده اي را ميان تحليلگران و صاحب نظران 
ايجاد مي كند. منازعه اخير ميان نمايندگان در واقع يكي 
از مش��كلات جدي اقتصاد و مديريت ايران اس��ت كه در 
بزنگاه هاي مختلف ظه��ور و بروز پيدا مي كند. مهم ترين 
مش��كلي كه اقتصاد ايران طي سال هاي اخير با آن دست 
به گريبان است، آن است كه مسائل اقتصادي در اتمسفر 
اقتصاد ما با عينك سياسي تحليل و ارزيابي مي شوند. يعني 
اگر يك گزاره اقتصادي به نفع يك جريان سياسي خاص 
باش��د، طرف مقابل تا حد امكان آن را نقد كرده و در برابر 
آن كارشكني مي كند. پروژه هاي متعددي در حوزه هاي 
مختلف اقتصادي، صنعتي، نفت، گاز و... به دليل همين نوع 
نگاه با مشكل مواجه شده و از دستور كار خارج شده اند. از 
سوي ديگر هرچند همواره در برنامه هاي بالادستي ايران 
از ضرورت جذب سرمايه هاي خارجي سخن مي گويند، 
اما به دليل تحريم هاي اقتص��ادي هيچ گاه امكان جذب 
سرمايه هاي خارجي وجود نداشته است.اين نوع نگاه هاي 
سياسي در كنار مش��كلات بيروني مانند تحريم ها باعث 
شدند تا اقتصاد ايران امكان سرمايه گذاري هاي پايدار بر 
روي زيرساخت هاي خود را نداشته باشد. طبيعي است كه 
ادامه در صفحه 2 يك چنين اقتصادي در...  

هادي حق شناس

قاسمي دوباره پاي »نفت« را به معادلات وزارت راه و شهرسازي باز كرد

ساخت مسكن با طلاي سياه 

يادداشت-2

 سود مركب 
حذف شد

مبحث حذف سود مركب از دو 
بعد قابل بررس��ي است؛ نخست 
پرداختن به انضباط مالي دولت 
كه چالش بزرگ��ي از دهه هاي 
گذشته تاكنون بوده و عدم توجه 
به آن همواره كس��ري بودجه را 
به دنبال داشته اس��ت. دوم نيز 
در اين موضوع، نرخ بهره اس��ت. 
از آنجا كه سيستم بانكي يكي از اصلي ترين مخاطبان دولت 
است و همواره مطالبات زيادي از دولت دارد، شفافيت در امور 
مالي و بانكي بسيار مفيد خواهد بود. درصورتي كه الزام اخير 
براي شفاف سازي حساب ها و عمليات بانكي در سيستم بانكي 
اجرايي شود، انضباط مالي براي دولت را نيز فراهم خواهد كرد 
و دست كم راه را براي رسيدن به شرايط ايده آل فراهم مي كند. 
در اين حالت اگر كسري بودجه كنترل شود و انضباط مالي بر 
دولت حاكم شود، شرايط اين نهاد به عنوان بزرگ ترين فعال 
اقتصادي كشور بهبود خواهد يافت و درنتيجه اقتصاد كشور 
نيز روان تر حركت خواهد كرد. ن��رخ بهره همواره به عنوان 
پاش��نه آش��يل تحليل ها، ارزيابي ها و پيش بيني ها در بازار 
سرمايه شناخته شده است، به ويژه در كشور ما كه اقتصاد آن 
توام با تورمي ساختاري و نهادينه است. دومين بعد مثبت الزام 
بانك ها به شفاف سازي و ممنوعيت دريافت سود مركب و اثر آن 
بر بازار سرمايه است. نرخ بهره در نظام بازار پول اعم از بين بانكي 
يا اوراقي كه در بازار سرمايه خريدوفروش مي شود، هميشه 
براي بورس چالش زا بوده اس��ت؛ درصورتي كه بتوانيم آن را 
به صورتي شفاف و قابل رصد و ارزيابي درآوريم مسلماً بازار 
سرمايه با تلورانس و احتمال خطاي كمتري در پيش بيني ها 
و ارزيابي ها روبرو خواهد بود. بر همين اساس نتايج تحليل ها 
محتمل تر و با درصد بالاتري براي تحقق همراه خواهد بود. 
در موضوع نرخ بهره بايد به اين نكته توجه داشت كه در حال 
حاضر ارقامي كه بتوان به طور شفاف و دقيق آن را محاسبه 
كرد در نرخ بهره مشاهده نمي شود. به عنوان مثال اوراق بدهي 
كه در بازار سرمايه با نرخ اسمي ۱۶ تا ۱۷ درصد در حال معامله 
است، نرخ هاي ترجيحي و آكوردي بالغ بر ۶ يا ۷ درصد دارد 
كه اضافه بر نرخ اس��مي محاسبه مي شود. همچنين سود 
سپرده و سود تسهيلاتي كه بانك ها اخذ مي كنند با عملياتي 
كه شايد بتوان به آن نام ربوي هم داد، محاسبه مي شود. مثلًا 
۱۰۰ درصد مبلغ يك وام را در اختيار مشتري قرار مي دهند، 
بعد ۱۵ درصد را كسر مي كنند اما بر اساس ۱۰۰درصد نرخ 
تعريف ش��ده بانك مركزي را درياف��ت مي كنند كه اين در 
حقيقت دورزدن قانون است و شفاف نيست. درواقع به طور 
علني اعلام نمي كنند كه مي خواهند ۲۳ درصد سود بگيرند؛ 
مي گويند ۱۸ درصد نرخ بهره دستوري است اما ۱۵ درصد 
از وام بايد در حساب بماند.از همين رو الزام اخير از دو جهت 
انضباط مالي در خصوص بودجه دولت و پرداختن به هزينه ها 
و نيز كنترل نرخ بهره و آثار آن بر بازار سرمايه- مانند نرخ ارز 
مي تواند براي بازار سرمايه مفيد باشد. بر همين اساس الزامي 
كه اكنون براي شفاف س��ازي ايجادشده مي تواند اثر بسيار 

پررنگي در بازار سرمايه داشته باشد.

فردين آقابزرگي 

يادداشت-3

دليل مخالفت ها با لايحه 
همسان سازي

موضوع افزايش حقوق گروه ها و 
اقشار مختلف يكي از مهم ترين 
مقولاتي است كه در خصوص 
آن باي��د نهايت حساس��يت و 
دق��ت را به خ��رج داد. هرگونه 
اشتباه و س��هل انگاري در اين 
زمينه مي تواند تكانه هاي تورمي 
فزاينده اي در اقتصاد ايران ايجاد 
كند و نوس��انات ت��ازه اي بيافريند. طي س��ال هاي اخير 
صندوق هاي بازنشستگي كش��ور با مشكلات عديده اي 
مواجه ش��ده اند. از يك طرف مشكل بدهي هاي دولت به 
صندوق ها و از س��وي ديگر برخي سوءمديريت ها باعث 
ش��ده تا صندوق هاي بازنشستگي در كشور با خلأ جدي 
در منابع پايدار مواجه شوند. بنابراين هر حركتي كه باعث 
شود مشكلات تازه اي در روند اجرايي صندوق ها ايجاد شود، 
برخلاف منافع قشر شريف بازنشستگان است. برخلاف 
برخ��ي اظهارنظرها كه اين روزه��ا در خصوص مخالفت 
گروهي از نمايندگان با موضوع همسان سازي دايمي حقوق 
بازنشستگان مطرح مي شود، واقع اين است كه نمايندگان 
نه تنها با اين مقول��ه مخالفتي ندارند، بلكه معتقدند روند 
حمايت از قش��ر محترمي چون بازنشستگان بايد ابعاد و 
زواياي وسيع تري داشته باشد. اما مساله مهمي كه باعث 
مخالفت برخي نمايندگان شده است، موضوع عدم وجود 
منابع پايدار براي اجراي اين ايده است. هر گونه برنامه ريزي 
براي همسان سازي حقوق بازنشستگان بايد با استفاده از 
منابع پايدار صورت بگيرد. اين در حالي است كه در شرايط 
فعلي ، اقتصاد كش��ور با مشكلات عديده اي روبه روست و 
كسري بودجه بزرگي در اقتصاد ايران شكل گرفته است. 
در اين شرايط اجراي رويكردهاي انبساطي بدون تامين 
منابع پايدار نه تنها گرهي از مشكلات قشر بازنشسته كشور 
باز نمي كند، بلكه آنها را گرفتار مشكلات معيشتي تازه اي 
مي كند. تجربيات تلخي كه در گذشته نيز بارها تكرار شده 
و باعث مي ش��ود تا از يك طرف منابع محدودي در جيب 
بازنشستگان گذاشته شود، اما چند برابر آن در قالب ماليات 
تورمي از جيب آنان خارج ش��ود. بايد توجه داشت كه اين 
مخالفت ها مبتني بر رويكردهاي سياسي و جناحي نيست 
و نمايندگان منتقد به دنبال اين نيستند كه از فلان دولت 
يا بهمان شخص حمايت كنند. بلكه مساله اصلي در بيان 
اين انتقادات در وهله نخس��ت منافع بازنشس��تگان و در 
مرحله بعدي منافع اقشار و دهك هاي محروم ايراني است. 
بازنشستگان بايد بدانند كه اينگونه برنامه ريزي هاي بدون 
پشتوانه، بر حجم مشكلات معيشتي آنها مي افزايد و وضعيت 
صندوق ها را بحراني تر از شرايط فعلي مي كند. اما متاسفانه 
برخي افراد و جريانات در كشور مي گويند، در شرايط فعلي، 
نخست ايده همسان سازي را عملياتي مي كنيم، بعد تصميم 
مي گيريم كه منابع مورد نياز آن را چگونه بايد تامين كرد. 
اين روشي است كه در گذشته نيز بارها آزموده شده، اما نتايج 
ادامه در صفحه 2 آن نه تنها باري از... 

مهدي طغياني

 افت اندك قيمت دلار و ثبات بهاي يورو 
در صرافي هاي بانكي

قيمت بيت كوين در روزهاي گذشته ركورد جديدي ثبت كرد 
و به بالاي 62  هزار دلار رسيد

رييس جمهور در گفت وگوي تلويزيوني: 

 كاهش قيمت سكه و دلار 
در سومين روز هفته

صفحه 3     صفحه 6    

صفحه 5    

اما و اگرهاي تاثير عرضه ETF هاي 
بيت كوين بر قيمت اين ارز

به بازار شوك  وارد نمي كنيم 

در اواي��ل روي كار آمدن دولت باي��دن، دولت امريكا و 
اردن، يك قرارداد پانزده س��اله نظامي منعقد كردند. 
در بند س��وم اين قرارداد، دولت اردن موافقت مي كند 
كه نيروهاي نظامي امريكا و عموم افراد و نهادهايي كه 
طرف قرارداد وزارت دفاع امريكا هستند به تمام امكانات 
نظامي و فعاليت هاي مرتبط ب��ه آنها بدون هيچ گونه 
ممانعتي از طرف مقامات اردني، دسترس��ي خواهند 
داشت. بند هفتم اين قرارداد مقرر مي كند كه نيروهاي 
نظامي امريكا و افراد وابسته به وزارت دفاع تنها با داشتن 
كارت هويتِ س��ازماني مي توانند به اردن وارد ش��ده و 
خارج ش��وند بدون آنكه به ويزا يا گذرنامه نياز داشته 
باش��ند. در مقابل، امريكا متعهد مي شود سالانه 4۲۵ 
ميليون دلار به اردن مساعدت نظامي كند ضمن اينكه 
به طور جداگانه مسووليت حفاظت از مرزهاي اردن را 
با هزينه خود مي پذيرد. طي دهه گذشته، امريكا ۲۳4 
ميليون دلار براي حفاظ��ت از مرزهاي اردن )و به طور 
غيرمستقيم از مرزهاي عربس��تان و اسراييل( هزينه 
كرده است. در ۵ س��ال گذشته همچنين، امريكا ۲.۱ 
ميليارد دلار خريدهاي نظامي اردن را فاينانس كرده 
اس��ت. در منطقه جزيره العرب، حدود چهل هزار نفر 
امريكايي در حوزه هاي امنيتي و نظامي اين كش��ورها 
مشغول به كار هستند و حدود چهار ميليارد دلار حقوق 
و مزايا از شش دولت اين منطقه دريافت مي كنند. چهار 
سال پيش، دولت عربستان، يك قرارداد نظامي بالغ بر 
۱۲۶.۶ ميليارد دلار با امريكا نهايي كرد كه تاكنون ۲۷ 
ميليارد دلار ادوات نظامى به تدريج تحويل داده شده 
اس��ت. رهبران جديد اين منطقه برخلاف پدران خود 
كه عمدتاً با سنت و اجماع حكمراني مي كردند، بيشتر 
به فناوري و قدرت نظامي علاقه مند هستند. در تاريخ 
۱۷ جولاي ۲۰۲۱، نيويورك تايمز از همكاري گسترده 
فناوري اسراييل با اين كشورها خبر داد. اين درحالي است 
كه شركت هاي اسراييلي، اجراي نرم افزارهاي خود در 
كشورهاي مقصد را فقط با اپراتورهاي خودشان انجام 
مي دهند و اين روش نه در خاورميانه بلكه در آسيا، آفريقا 
و امريكاي مركزي/ لاتين هم اجرا مي شود. در همكاري 
استراتژيك عربستان با امريكا همين بس كه ۳۷۰۰۰ 

دانشجوي عربستاني در امريكا تحصيل مي كنند. اين 
داده ه��ا و انبوهي ديگر، حكايت از تغيي��ر روش ها در 
سياست خارجي امريكا نسبت به خاورميانه دارد. حضور 
فيزيكي امريكا در عراق و افغانس��تان هم از نظر مالي و 
هم از نظر مخاطرات امنيتي براي پرسنل امريكا، بسيار 
پرهزينه بود. كمااينكه پس از خروج نيروهاي امريكايي از 
افغانستان، بايدن در بيانيه اي كه براي مردم امريكا خواند 
اعلام كرد: »]هم اكنون[ ما آنچه بدان توانايي هاي فراتر 
از افق گفته مي شود داريم كه شامل پهپادها مي شوند 
كه معناي آن اين است كه مي توانيم به تروريست ها و 
اهداف خود بدون سربازان امريكايي در روي زمين حمله 
كنيم.« گفته مي شود در دو دهه گذشته، 9۱۳4۰ مورد 
از اين نوع حملات در خاورميانه و آفريقا انجام شده است. 
ظاهراً با توافقاتي كه صورت گرفته، از اين به بعد، عملياتِ 
احتمالي در افغانس��تان از طريق پهپادهاي امريكايي 
مستقر در پاكستان، تاجيكستان، قزاقستان و ازبكستان 
اجرا خواهند ش��د. با توجه به توافقات جديد امريكا و 
اردن، عمليات عليه افراد و اهداف در عراق نيز مي تواند از 
پايگاه هاي نظامي اين كشور صورت پذيرد. ضمن اينكه 
اسراييل حضور فعالي در منطقه قفقاز و شمال عراق دارد 
و مي تواند با امريكا همراهي كند. از طرفي ديگر، حتي به 
واسطه اهميتِ قيمت و سطحِ توليدِ نفت جهاني، امريكا 
حضور و نفوذ قابل توجهي در اوپك عربي خواهد داشت 
زيرا جلوگيري از افزايش قيمت انرژي، مبناي مهمي 
دربازگشت امريكا به نرخ رشد اقتصادي بالاي سه درصد 
است.  همچنان كه شركت ها بعضي از خدمات خود را 
برون سپاري )Outsourcing( مي كنند، سياست 
خارجي امريكا در دو قسمت مناقشه برانگيز، عمليات 

خود در خاورميانه را برون سپاري كرده است: 
الف- طي چند ماه با ديپلماس��ي فعال و با مديريت 
تئوريك جِيك س��اليوان مشاور امنيت ملي بايدن، 
مصر، اردن، عربس��تان و امارات به ش��دت تشويق 
شده اند روابط تنگاتنگي را با عراق شكل دهند و عراق 
را به تدريج به حلقه عربي برگردانند و حداقل اهرم هاي 
جديدي را )Leverage( در عراق در تقابل با ايران به 
ادامه در صفحه 2 وجود آورند.  

محمود سريع القلم در يادداشتي مطرح كرد

آيا امريكا از خاورميانه خارج مي شود؟
»آن چيزي كه مواجهه با سياست هاي تورم زا را بسيار 
دش��وار كرده اس��ت يكي اين اس��ت كه اينها آنچنان 
ژس��ت هاي ظاهرالصلاح و آنچن��ان ادعاهاي جذابي 
را مط��رح مي كنند كه واقع��ا اصحاب داناي��ي و خرد 
مي ترس��ند كه بگويند ما با اين سياست  ها مخالفيم و 
يك وجه بسيار مهم ديگر ماجرا اين است كه آنهايي كه 
از اين مناسبات نفع مي برند آنها هم از يك توانايي هاي 
غير متعارف جريان س��ازي برخوردار شده اند كه واقعا 
رويارويي آدم هاي سالم و دلسوز و توسعه خواه با آنها تا 
آستانه ناممكن شدن جلو رفته است. بنابراين در چنين 
شرايطي بايد از اهل دانايي و رسانه ها استمداد كرد كه 
در برابر اين ماجراها مقداري ايستادگي كنند.« نشست 
مجازي موسسه دين و اقتصاد با سخنراني فرشاد مومني، 
اقتصاددان و استاد دانش��گاه با موضوع »پيدا و پنهان 
بحران يادگي��ري دولت درباره عواقب سياس��ت هاي 
تورم زا« برگزار ش��د. وي در ابتداي اين نشست با بيان 
اينكه دليل انتخاب اين عنوان تلاش براي ارايه تذكراتي 
به نظام تصميم گيري  كشور است، گفت: طي سه دهه 
اخير بارها و بارها ناپختگي ها را مشاهده مي كنيم و برخي 
زمزمه ها و مقدمه چيني ها را مي شنويم، زمزمه هايي 
درباره سياس��ت هاي فاجعه سازي كه طي بالغ بر سي 
ساله گذشته همواره در دستور كار قرار داشته و همواره 
ناموفق بوده اس��ت و علاوه بر عدم توفيق، بحران  هاي 
بزرگ اقتصادي اجتماعي نيز ايجاد كرده اس��ت اما باز 
اين رويه ها در دستور كار تيم هاي جديد قرار مي گيرد. 
مومني با اشاره به اينكه مجموعه اتفاقات سه دهه اخير 
ما را به دو جمع بندي حياتي رسانده است، گفت: اين دو 
زمينه عبارت هستند از اينكه نظام تصميم گيري هاي 
اساسي كشور طي سه دهه گذشته نش��ان داده كه با 
ناديده گرفتن واقعيت قطعي تعارض منافع و فس��اد، 
دچار بحران يادگيري است. مساله يادگيري در چارچوب 
نظريه هاي جديد توس��عه به ان��دازه اي حائز اهميت 
است كه كس��اني وجود دارند كه كل ماجراي توسعه و 
توس��عه نيافتگي را از دريچه يادگيري مورد توجه قرار 
مي دهن��د و اين در واقع يك نقطه عزيمتي اس��ت كه 
مي ش��ود به عنوان يك مساله حياتي ملي مورد توجه 

قرار دهيم تا اين نگراني ها و اين بحران س��ازي ها و اين 
مشروعيت سوزي ها متوقف بشود. وي افزود: ماجرا اين 
نيست كه فقط در سياست گذاري اقتصادي اين بحران 
وج��ود دارد بلكه در عرصه سياس��ت گذاري فرهنگي 
و اجتماعي نيز همين طور اس��ت، در زمينه مس��ائل 
ديپلماسي و سياست داخلي كشور نيز همين طور است و 
به طور كلي اين بحران در همه عرصه هاي حيات جمعي 
قابل مشاهده اس��ت و بنابراين اگر بخواهيم از موضع 
منافع ملي به نظام تصميم گيري هاي اساس��ي كشور 
كمك كنيم يك ركن اين كمك ها اين اس��ت كه بنيه 
يادگيري در تصميم گيري هاي اساسي كشور را ارتقاء 
دهيم، يك ركن ديگر اين مس��اله كه به ويژه از منظر 
اقتصاد سياسي توسعه شايد مهم ترين مساله كنوني ما 
در عرصه سياست گذاري اقتصادي ملي باشد مساله قفل 
شدگي وحشتناك و مشكوك نظام قاعده گذاري اساسي 
كشور بر روي سياست هاي تورم زا است. از آنجايي كه 
طي س��ه دهه گذشته بر اس��اس يك مباني روشن در 
سطح انديشه توسعه درهم تنيدگي و پيوند هاي ميان 
سياست هاي تورم زا و اشتغال زدا دايماً روبه افزايش بوده 
است، اين قفل شدگي خطرناك و وحشتناك وقتي كه 
با اش��تغال زدايي پيوند مي خورد به همان اندازه كه به 
جاي ايجاد عزت نفس و احساس تعلق و اميد به آينده 
در نزد مردم احس��اس حقارت و فلاكت و بي آيندگي 
را تقويت مي كند از نظر تش��ديد آس��يب پذيري ها و 
ش��كنندگي هاي نظام ملي در همه عرصه هاي حيات 
جمعي بحران آفريني هاي خطرناكي را موجب مي شود 
و بنابراين اگر بخواهيم خيري در اين زمينه به جامعه 
برسانيم بايد در ميان آن كوششي كه براي تقويت بنيه 
يادگيري نظام تصميم گيري هاي اساسي كشور صورت 
مي گيرد تمركز ويژه اي را روي شناساندن دورهاي باطل 
توسعه نيافتگي از ناحيه سياست هاي تورم زا و آشكار 
كردن سازوكارهاي برون رفت از آن بايستي با اولويت 
در دس��تور كار قرار بگيرد. اين استاد دانشگاه در ادامه 
خاطرنشان كرد: اگر بخواهيم دور باطل سياست هاي 
تورم زا را بشكنيم اولين كاري كه بايد بكنيم اين است كه 
ادامه در صفحه 7 آسيب ها و ... 

هشدارهاي فرشاد مومني درباره سياست هاي تورم زاي ايران: 

آثار غير اقتصادي تورم بسيار شكننده تر از آثار اقتصادي آن است

آغاز دوباره بحث انتقال آب از 
خليج فارس به فلات مركزي

گمرك فساد كالا را تاييد كرد: 
ذرت هاي دپويي آلوده به 

آفلاتوكسين هستند

 بحث هاي انتقال آب از خليج فارس به فلات مركزي 
در حالي طي روزهاي اخير داغ شده كه انتقال آب به 
استان هايي در فواصل دور از خليج فارس، در فلات 
مركزي علاوه  بر اينكه هزين��ه  زيادي دارد موجب 
آس��يب هاي زيس��ت محيطي متعددي مي شود. 
صحبت انتقال آب از درياها به مناطق كويري كشور 
سال هاست كه به ميان آمده؛ طرح هاي انتقال آب 
از درياي خزر، خليج فارس و درياي عمان به فلات 
مركزي مدت ها است كه مدافعان و مخالفاني دارد 
اما حالا با روي كار آمدن دولت سيزدهم بحث انتقال 
صفحه 8 را بخوانيد آب به ويژه از...  

بعد از هشدارهايي كه در رابطه با دپو و عدم ترخيص 
نهاده هاي دامي در گمركات شمال كشور اعلام شده بود 
تازه ترين خبرها از فاسد بودن حدود ۵ هزار تن ذرت 
دامي و آلودگي آن به آفلاتوكسين حكايت دارد. دپوي 
كالاهاي اساسي و البته ساير اقلام در گمرك و بنادر و 
موانعي كه در رابطه با ترخيص آنها وجود دارد موجب 
شده به دفعات از سوي مسوولان مربوطه هشدارهايي 
در رابطه با احتمال متروكه شدن و حتي فاسد شدن 
صفحه 2 را بخوانيد اين كالاها مطرح شود.   

طرحي پرخرج 
و زيان ده

5 هزار تن ذرت 
آلوده شد!



رييس جمهور با دعوت از همه كساني كه واكسن نزده اند 
براي تزريق واكسن، تاكيد كرد كه در واكسيناسيون 

هدف ما اقناع است تا اجبار.
ب��ه گ��زارش ايس��نا، حجت الاس��ام والمس��لمين 
سيدابراهيم رييسي در گفت وگوي تلويزيوني ديشب 
با گراميداشت هفته وحدت اظهار كرد: نقطه مشترك 
همه مردم ايران اين اس��ت كه اي��ران همواره با عزت، 
بالنده و برخوردار از پيشرفت باشد. وي ادامه داد: اولويت 
ما واكسيناسيون عمومي است. بيش از ۷۰ درصد دوز 
اول واكسن تزريق شده و ان شاء الله پيش از آغاز فصل 
س��رما همين مقدار دوز دوم زده مي ش��ود. در بخش 
درماني و اجرايي و نيروهاي مسلح آمادگي براي مقابله 
با كرونا وجود دارد. نبايد در موج احتمالي منفعل باشيم، 
بلكه بايد پيش بيني و پيشگيري لازم داشته باشيم تا 
شاهد فراگيري موج بعدي احتمالي نباشيم. مردم حتي 
اگر دو دوز واكسن زده باشند، پروتكل ها را رعايت كنند 

تا شاهد شرايط بدي براي كشور نباشيم.

  هدف ما در واكسيناسيون اقناع است 
تا اجبار

رييسي با اشاره به اينكه به آنچه گفتيم عمل كرديم تا 
تلفات كش��ور زياد نباشد، تصريح كرد: از همه كساني 
كه واكسن نزده اند دعوت مي كنم، واكسن بزنند. همه 
مردم بايد توجيه و اقناع شوند تا واكسن بزنند. هدف ما 

اقناع است تا اجبار.

  اين شرايط حاصل تصميمات گذشته است
رييس جمهور درباره رويكرد دولت براي كنترل تورم، 
خاطرنش��ان كرد: اولويت دوم دولت معيشت مردم و 
كنترل تورم و گراني اس��ت. دغدغه روزانه من همين 
مسائل اس��ت اگر نگويم دغدغه هر ساعت من است، 
من ساعت ها قيمت محصولات و مواد خوراكي را رصد 
مي كنم. در نشس��ت هاي مختلف دنبال كنترل تورم 
هستيم. از فشار به مردم مخصوصا اقشار ضعيف خبر 
داريم. هميشه احس��اس مي كنيم در كنار سفره اين  
مردم هستيم. اين شرايط حاصل تصميمات گذشته 
اس��ت و تصميمات امروز در آين��ده در زندگي مردم 

جلوه مي كند.

  دولت دنبال استقراض 
از بانك مركزي نيست

وي با بيان اينكه استقراض از بانك مركزي تورم زا است، 
گفت: دولت دنبال استقراض از بانك مركزي نيست. در 
ش��هريور حقوق ها را بدون استقراض از بانك مركزي 
پرداخت كرديم و در مهر هم بدون استقراض از بانك 
مركزي پرداخت مي كنيم. بايد بودجه را واقعي و بدون 
كسري ببنديم. بايد اصاحات جدي در بودجه اتفاق 
بيفتد. افزايش حقوق پلكاني انجام مي ش��ود. هزينه 

دستگاه ها بايد قابل كنترل باشد.

  سفرهاي استاني اين طور نيست 
برويم كلنگ بزنيم

رييس جمهور همچنين درباره تاثير سفرهاي استاني 
دولت در پيشرفت استان ها، گفت: ما شش روز در سطح 
ملي كار انجام مي دهيم و يك روز يه استان ها مي رويم. ما 
فقط مسوولين در تهران نداريم. كار در ميدان پشت ميز 
انجام نمي شود. حضور در استان ها داراي بركاتي است. 
قبل س��فر به استان ها نسبت به نيازهاي فوري استان 
توجه مي شود. در مركز اين نيازها بررسي مي شود و هم 
در استان ها نيازها شناسايي مي شود. اين نيازها با حضور 
مديران بررسي مي شود . بودجه و زمان لازم براي انجام 
طرح ها بررس��ي مي شود، سپس در جلسه معاون اول 
بررسي مي شود و صورت جلسه شده و به طرح تبديل 
مي شود. در استان ها مسوولان استاني نظرات خود را 

در شوراي اداري اعام مي كنند.
وي ادامه داد: اين طور نيست ما برويم طرح ها را كلنگ 

بزنيم. ما طرح هاي نيمه تمام داريم كه بايد تكميل شود 
مثا در بوشهر اگر چند كيلومتر لوله گذاري شود، يك 
سد افتتاح مي شود يا كارخانه اي ۹۰ درصد پيشرفت 
داشته است كه بايد تكميل شود تا۶۰۰ كارگر مشغول 
شوند. حتي طرح هاي بزرگي افتتاح شده است، اما ۱۵ 

درصد كار مانده است و بايد تكميل شود.

  ارتباط ما با مردم قطع نمي شود 
رييس��ي در ادامه با بيان اينكه دولت ما مردمي است و 
همواره با مردم ارتباط خواهيم داش��ت، گفت: حتي در 
شرايط كرونايي با رعايت ش��رايط با مردم ديدار داريم. 
ارتباط ما با مردم بسيار مهم است. بايد در جمع مردم بود.
ارتباط ما با مردم قطع نمي شود. به وزرا گفته ام با مردم در 
ارتباط باشند. وقتي به محات مي روم، مي بينم مسائل 
خيلي زود حل مي شود. برخي گرفتاري ها به خاطر اين 
است كه پروژه ها رها ش��ده و دچار فرسودگي شده اند. 
رييس جمهور گفت: اس��تاندار، وزي��ر و معاون اجرايي 
رياست جمهوري مس��وول پيگيري طرح هاي استاني 
هس��تند. من گفته ام زمان پروژه ها معلوم باشد و حتي 
تابلو زده شود تا مشخص شود چه زماني طرح ها تكميل 

مي شود. ما پيگيري مي كنيم تا طرح ها تكميل شود.

  ايران هيچگاه ميز مذاكره 
را ترك نكرده است

رييسي درباره برنامه دولت براي مذاكرات هسته اي و 
رفع تحريم ها اظهار كرد: ما كار اقتصاد مقاومتي را دنبال 
مي كنيم و سفره مردم را به مذاكرات گره نمي زنيم، اما 
ايران هيچگاه ميز مذاكره را ترك نكرده است. ما درباره 
مذاكرات نتيجه محور آمادگي داريم و آمادگي طرف 
مقابل، لغو تحريم ها خواهد بود. اقدامات در حال حاضر 
توس��ط وزارت خارجه در حال انجام است. ما به آنچه 
گفته ايم پايبند بوده و جدي هستيم، ولي بايد جديت 

را در طرف مقابل هم ببينيم.

  با بخش�ي از كابينه رفاقت نداشته ام و به من 
معرفي شده اند

رييس جمهور همچنين درباره انتصابات دولت، افزود: 
محور ما براي انتصاب افراد كارآمدي، باور داشتن مردم 
و دلدادگي به نظام و انقاب است. يقين دارم كسي به 
من راي نداده، اما او را عضو كابينه كرده ام. قبول داشتن 
من شرط همكاري با دولت نيست. در استان ها عكس 
و بنر من را نزنند، بلكه عكس ام��ام و رهبري را بزنند. 
ضمن تشكر از همه مردم، من هم خدمتگزار هستم. در 
دولت چند بار تاكيد كرده ام، محور ما كارآمدي است و 

مديران كارآمد بايد تثبيت شوند.
وي اضافه كرد: با بخشي از اعضاي كابينه از قبل آشنايي 
نداش��ته ام و سابقه رفاقت نداش��ته ام و به من معرفي 
شده اند. از من اش��كال مي گيرند كه گروه و دسته اي 
ندارم. من دنبال شايسته س��الاري هستم اما بايد در 
انتخاب مديران كارآمد دقت شود. اين چنين نيست 

كه همه مديران دولت قبل بركنار شوند. ما سالي يك 
بار ارزيابي كاني نس��بت به مديران داريم و اگر كسي 
كارآمدي نداشته باش��د، تصميم ديگري مي گيريم. 
بحث، بحث مردم اس��ت و من دنبال اين نيس��تم كه 
محبوب القلوب باشم. با كساني كه دنبال خدمت باشند 

حتما همكاري مي كنيم.

  به بازار شوك وارد نمي كنيم 
وي درباره برنام��ه دولت براي حذف ارز۴۲۰۰ توماني 
گفت: پولي كه تاكنون پرداخت شده است به جاي آنكه 
به سفره مردم برود، به جيب دلالان رفته است كه بايد 
اين روند اصاح ش��ود تا پول به جيب مردم برود و در 
سفره مردم ظاهر شود ولي اينكار را با غافلگيري مردم 
دنبال نمي كنيم و مردم را بي اطاع نمي گذاريم و به بازار 
شوك وارد نمي كنيم. كارشناسان در حال بررسي اين 
مساله هستند. ما مردم و بازار را در جريان تصميم خود 
مي گذاريم. اصاح اين مساله از برنامه هاي دولت است 
و در وقت مناسب، مراتب را به اطاع مردم مي رسانيم، 

زيرا مشاركت مردم شرط موفقيت دولت است.

  مقدمات ساخت چهار ميليون مسكن 
در حال انجام است

رييس جمه��ور در ادامه درباره مي��زان اقدامات انجام 
شده براي ساخت چهار ميليون مسكن گفت: مقدمات 
كار توس��ط وزارت راه و شهرس��ازي، بنياد مسكن و 
اس��تانداران در حال انجام است. وزير راه هم گفت كه 
در شهرس��تان هاي مختلف اراضي تعيين ش��ده و در 
حال آماده سازي اس��ت تا در روس��تاها و شهرها كار 
مسكن س��ازي را دنبال كنيم. ساخت مسكن هم نياز 

كشور است و هم قانون بوده و هم وعده دولت است.
وي ادام��ه داد: برخي ترديد مي كنند ك��ه آيا اين كار 
شدني اس��ت كه ما تاكيد داريم بايد بش��ود، زيرا نياز 
كش��ور بيش از يك ميليون مس��كن در سال است. ما 
خود را موظف به اجراي قان��ون مي دانيم و با توجه به 
اقدامات كشور، اين كار را هم شدني مي دانيم. البته اين 
طور نيست كه دولت خودش مسكن بسازد، بلكه كار 
دولت حمايت، نظارت و هدايت است. ما در چهار سال 
چهار ميليون مسكن خواهيم ساخت كه مقدمات كار 
هم آماده است و با همت مردم و مسوولان مربوطه اين 
كار اتفاق مي افتد. رييسي در ادامه درباره رويكرد ايران 
نسبت به منطقه خاطرنشان كرد: ما با عضويت دائم در 
شانگهاي با زيربناهاي اقتصادي منطقه ارتباط برقرار 
كرديم. البته بخش ه��اي اقتصادي بايد در اين زمينه 
فعال ش��وند. اسنادي نيز بايد به امضا برسد كه ممكن 
است زمان ببرد با اين حال در زمينه صادرات بايد فعال 
شويم، زيرا صادرات ما مي تواند در منطقه دو برابر شود 

و حتما بايد شرايط را متفاوت كنيم.

   با همه كشورها تعامل خواهيم داشت
وي با بيان اينكه اولويت ما كشورهاي همسايه است، 

تصريح كرد: با اين حال با همه كشورها تعامل خواهيم 
كرد. كشورهاي منطقه براي ارتباط اقتصادي و تجاري 
با ايران مصمم هستند ما هم بايد فعاليت مضاعف داشته 
باشيم. آنچه تاكنون انجام شده كافي نيست و ما را راضي 

نمي كند. بنابراين بايد فعاليت خود را گسترش دهيم.

پيگيري ديپلماسي اقتصادي لازم است
رييس جمهور با بيان اينكه پيگيري ديپلماسي اقتصادي 
لازم است، گفت: در ديدارهاي خود با اعضاي شانگهاي 
يا ديدار با هيات هاي مختلف در تهران بدون استثنا همه 
اعام آمادگ��ي مي كردند كه با اي��ران ارتباط اقتصادي 
داشته باش��ند. آنها از كالاي ايراني استقبال مي كردند و 
توليدكننده ما بداند بازار بسيار خوبي در منطقه دارد. من 
ديداري با سفراي كشورمان در منطقه خواهم داشت تا 

در زمينه ديپلماسي اقتصادي فعال شويم.

  تشكيل دولتي فراگير در افغانستان 
مورد حمايت ماست

رييس جمهور در باره موضع ايران نس��بت به جنايات 
اخير داعش در افغانس��تان گفت: تشكيل يك دولت 
فراگير ك��ه همه گروه هاي فعال و اقوام افغانس��تان را 
نمايندگي كند، مورد حمايت ماست. اما امروز داعش 
به عنوان دست س��اخته آمريكا در افغانستان در حال 
جنايت است. راهبرد ما ثبات و وحدت و راهبرد آمريكا 
بي ثبات سازي و تفرقه در افغانس��تان است. اقدامات 
جمهوري اس��امي ايران براي افغانس��تان و منطقه 
امنيت ساز است. بايد تاش شود افغانستان وضعيت 
آرامي داشته باشد. وي ادامه داد: داعش در حال حاضر 
در افغانستان فتنه گري مي كند. ثبات افغانستان بسيار 
مهم است. از حاكمان افغانس��تان مي خواهم در برابر 
جنايات داعش ايستادگي كنند و بدانند اگر عليه داعش 
حركت جدي انجام نش��ود و آنها نابود نشوند، زمينه 
مزاحمت براي بسياري از كشورها و مردم منطقه فراهم 
مي شود و آينده ما بس��يار بد خواهد بود. همان كاري 
كه ايران در مقاب��ل گروه هاي تكفيري و داعش انجام 
داد، همه بايد همان كار را در مقابل داعش انجام دهند.

  در پنج، شش ماه آخر دولت قبل، تعهدات 
زيادي ايجاد شد

رييس جمهور در پاس��خ به س��والي در مورد وضعيت 
خزانه كشور خاطرنشان كرد: وضعيت ما خوب نبود. به 
ارزش پول ملي، سفره مردم، بدهكاري دولت و كسري 
بودجه نگاه كنيد تا ببينيد چه شرايطي تحويل دولت 
ما داده شده اس��ت. در پنج، شش ماه آخر دولت قبل، 
تعهدات زيادي ايجاد شد كه كسري ها را بيشتر كرد، اما 
ما تاش مي كنيم كه مشكات كمتري در زندگي مردم 
ظاهر شود. غير از پرداخت حقوق، دستمزدها و يارانه ها، 
بايد ماهي ۱۰ هزار ميليارد تومان هزينه دولت قبل را 
پرداخت كنيم. وي ادامه داد: با وجود فشار به دولت ما از 
بانك مركزي استقراض نكرديم. كسري بودجه آنچناني 
و ت��ورم داريم. اما هر چه كار پي��ش مي رود، اميدهاي 
بيشتري پيدا مي كنم و احساس مي كنم گشايش هاي 
بيش��تري انجام مي ش��ود. من آينده را بسيار روشن 
مي بينم. مشكات امروز ناشي از آثار تورمي تصميمات 
قبلي است و ما تاش مي كنيم در تصميمات مان آثار 
تورمي وجود نداش��ته باشد يا حداقل باشد. وي تاكيد 
ك��رد: ما بحث اصاحات اقتصادي را با نخبگان، بازار و 
مردم در جري��ان مي گذاريم. اين اصاحات بايد انجام 
ش��ود. من آينده را با وجود تهديدها و تحريم ها براي 

كشور بسيار روشن مي بينم.

  در آس�تانه ص�د روزگ�ي دولت ب�ه مردم 
گزارش مي دهم

رييسي در پايان اعام كرد: در آستانه صد روزگي دولت 
وي گزارشي از تصميمات و اقدامات انجام شده دولت به 

مردم ارايه خواهد شد.

خبررويداد

ادامه از صفحه اول
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اقدامات پارادوكسيكال نمايندگان
 بلندمدت امكان رش��د و پويايي را از دس��ت مي دهد و 
دچار نوسانات پي درپي مي شود. يكي از خسارت بار ترين 
برخوردهاي سياس��ي با مقولات اقتص��ادي در جريان 
فعاليت هاي مجلس هفتم در ابتداي س��ال 8۲ به وقوع 
پيوس��ت، زماني كه نمايندگان اصولگ��راي مجلس در 
راستاي جهت گيري هاي سياسي، اقدام به اجراي طرحي 
با عنوان طرح »تثبيت قيمت ها« كردند. طرحي كه باعث 
شد انباشت گسترده اي در نرخ تورم كشور ايجاد شود و طي 
دهه هاي آينده اقتصاد ايران را با مشكات عديده اي مواجه 
كند. تصميم اش��تباهي كه باعث شد، دولت هاي آينده 
ناچار به اتخاذ تصميماتي چون افزايش نرخ حامل هاي 
انرژي شوند و در اثر اين افزايش قيمت ها دامنه وسيعي از 
مشكات عديده در حوزه هاي اجتماعي و امنيتي نيز ايجاد 
شدند. متاسفانه اين روندهاي اشتباه همواره بين مجالس 
و دولت هاي مس��تقر وجود داشته اس��ت. اين در حالي 
است كه در ساير جوامع يك الگوي اقتصادي واحد وجود 
دارد كه گروه هاي مختلف سياسي و جناحي بر روي آن 
توافق كرده اند و رويكردهاي سياسي و جناحي تاثيري در 
اجراي اين الگوي اقتصادي ندارد. ايران هم براي دستيابي 
به پيشرفت چاره اي ندارد جز اينكه الگويي براي رشد و 
توسعه پايدار تدارك ببيند و اين الگو را از گزند دعواهاي 
سياس��ي و جناحي دور نگه دارد. اقتصاد ايران اگر تن به 
اصاحات سخت ندهد، دورنماي رشد را براي هميشه از 
دست خواهد داد. اگر پول واقعي در اقتصاد وجود نداشته 
باش��د و اقتصاد لبريز از پول بدون پشتوانه )نقدينگي( 
شود؛ حتما اين نقدينگي با يك وقفه زماني تبديل به تورم 
مي شود. اين تورم، همان ماليات تورمي است كه معيشت 
دهك هاي محروم را با تكانه هاي افزون تر مواجه مي كند. 
اصطاحي بين كارمندان دولت وجود دارد و آن اين است 
كه قبل از اينكه كاركنان دولت افزايش حقوق هاي خود را 
دريافت كنند، آن را ميان فروشندگان مختلفي كه اجناس 
و خدمات خود را گران تر مي فروشند، توزيع كرده اند. اينكه 
نمايندگان مجل��س در زمان دولت قبلي موافق افزايش 
حقوق ها بوده اند و امروز در حال ارايه مخالفت هاي آتشين 
هستند، بيشتر از اينكه مبتني بر اصول اقتصادي و نيازهاي 
واقعي كشور باشد، برآمده از رويكردهاي سياسي و جناحي 
است. مشكلي كه اقتصاد ايران را طي دهه هاي گذشته با 
تورم هاي بالا مواجه ساخته و قدرت خريد مردم را كاهش 
داده است. نبايد فراموش كرد، ايران طي 3 سال گذشته 
تورم دورقمي داشته و احتمال اينكه اين روند در سال هاي 
آينده هم تداوم داش��ته باشد، بالاس��ت. بنابراين در اين 
شرايط تجويز رويكردهاي انبساطي براي افزايش حقوق ها، 

اقتصاد ايران را در برابر ابرتورمي هولناك قرار مي دهد.

دليل مخالفت ها با لايحه 
همسان سازي

 دوش معيش��ت ش��هروندان كم نكرده بلكه آنه��ا را در 
گردابي از تكانه هاي تورمي غوطه ور كرده اس��ت. حرف 
نمايندگان مخالف آن است كه دولت ابتدا منابع پايداري 
را براي اين منظور تدارك ببيند، بعد اقدام به اجراي ايده 
همسان سازي كند. اما متاسفانه در برابر اين استدلال هاي 
كاما كارشناس��ي، برخي افراد و جريان��ات از نيازهاي 
معيشتي دهك هاي محروم جامعه سوءاستفاده كرده و 
اينطور فضاسازي مي كنند كه برخي نمايندگان مخالف 
حمايت از قشر شريف بازنشسته كشور هستند و در برابر 
افزايش حقوق آنها سنگ اندازي مي كنند. واقع آن است 
كه خطر برخوردهاي سياسي با مقولات اقتصادي، همواره 
باعث شده تا اقتصاد ايران با مشكات گسترده اقتصادي 
و معيشتي روبه رو شود. هر بار كه دلسوزان كشور با زبان 
استدلال تاش كرده اند تا جهت گيري غلط را اصاح كنند، 
گروهي از افراد و جريانات ذينفع، فشار وارد كرده اند و از 
طريق فضا سازي هاي رسانه اي اصل موضوع را به حاشيه 
كشانده اند. بنابراين همان طور كه اشاره شد، حرف كلي 
منتقدان اين رويكرد غيرسازنده آن است كه ابتدا منابع 
پايدار براي همسان س��ازي دايمي حقوق بازنشستگان 
تامين شود، بعد اجراي آن در دستور كار قرار بگيرد. به هر 
حال بايد يك جايي و ي��ك زماني در برابر اين روش هاي 
غلط اجرايي ايستادگي شود. البته طبيعي است كه موافقت 
با اين نوع ايده ها، باعث محبوبيت بيشتر و آراي افزون تر 
مي شود و مخالفت ها باعث افزايش فش��ار مي شود، اما 
بازنشستگان بايد بدانند كساني كه به فكر اجراي لايحه 
بدون تامين منابع پايدار هس��تند ب��ه منافع بلندمدت 
بازنشستگان و س��اير دهك هاي محروم نمي انديشند و 
منافع زودگذر خود را پيگيري مي كنند. بنابراين همچنان 
معتقدم براي اجراي اين ايده ابتدا بايد منابع پايدار را تدارك 
دي��د و بعد اقدام به اجراي قانون همسان س��ازي دايمي 

حقوق بازنشستگان كرد.

145000 خودرو در پاركينگ  تا 
پايان آبان به صفر مي رسد

رييس س��ازمان بازرسي كل كشور با اش��اره به بازديد 
معاونان و مديران س��ازمان بازرس��ي از ش��ركت هاي 
خودروساز طي هفته گذش��ته گفت: با پيگيري هاي 
صورت گرفته مقرر شد عمده ۱۴۵ هزار خودرويي كه 
هم اكنون در پاركينگ هاي ۲ شركت خودروساز كشور 
وجود دارد تا پايان آبان ماه به صفر برسد. حجت الاسام 
والمسلمين حسن درويشيان در جريان جلسه شوراي 
عالي قوه قضاييه ضمن اش��اره به حض��ور رييس قوه 
قضاييه در آيين نكوداش��ت چهلمين سالروز تاسيس 
سازمان بازرس��ي و بازديد وي از نمايش��گاه اقدامات و 
دستاوردهاي اين س��ازمان گفت: ش��وراي معاونان و 
مديران سازمان بازرسي كل كشور در همان روز حضور 
رييس قوه قضاييه در سازمان بازرسي، جلسه اي تشكيل 
داد و دستورات رييس عدليه را به صورت فوق العاده در ۹ 
محور تقسيم بندي و براي اجراي آنها برنامه ريزي كرد. 
درويشيان سپس با اش��اره به بازديد معاونان و مديران 
سازمان بازرسي از ش��ركت هاي خودروساز طي هفته 
گذشته، گفت: با پيگيري هاي صورت گرفته مقرر شد 
عمده ۱۴۵ هزار خودرويي كه هم اكنون در پاركينگ هاي 
۲ شركت خودروساز كشور وجود دارد تا پايان آبان ماه 

به صفر برسد.

رييسجمهوردرگفتوگويتلويزيوني:

به بازار شوك وارد نمي كنيم 

آيا امريكا از خاورميانه خارج مي شود؟
عربس��تان و امارات هر دو پروژه هاي وس��يعي را در عراق 
سرمايه گذاري خواهند كرد. منطق امريكا در اقناع اعراب 
براي همكاري با عراق روشن است: مگر شما نمي گوييد 
ايران هال شيعي درس��ت كرده است، خب شما ائتاف 
عربي درست كنيد و با سرمايه گذاري در عراق و مساعدت 
در توس��عه ملي، همكاري و حس درون عربي گسترش 
مي يابد. ايران كه پول ندارد. شما بايد نگاه خود را به منطقه 
تغيير دهي��د. اختافات خود را كنار بگذاري��د، ما هم در 

خدمتتان هستيم.
ب- كشورهاي عربي منطقه خليج فارس عاقه دارند در 
مسائل خاورميانه حضور و نفوذ داشته باشند. هم پول دارند 
و هم انگيزه ولي آشنايي عميقي با مسائل افغانستان ندارند. 
امريكا با برون سپاري افغانستان به پاكستان از نظر عملياتي 
و نظامي و به كشورهاي عربي از نظرمالي و سرمايه گذاري، 
خود مديريت بر كشور و موارد مناقشه برانگيز را از راه دور 
بر عهده گرفته است. بدين صورت، نه نگران كشته شدن 
امريكايي هاست و نه نيازي به تحمل هزينه هاي سنگين را 
دارد. منطق امريكا در اقناع پاكستان و اعراب روشن است: 
شما )پاكستان( نگران گسترش همكاري هاي استراتژيك ما 
 Quad  با هندي ها هستيد ولي هدف بزرگ تر اين همكاري
)امريكا، هند، ژاپن و استراليا(، چين است. شما جايگاه خود 
را داريد. حوزه نفوذ شما هم اكنون گسترش مي يابد و فضاي 
تنفسي بيشتري در توازن نيروها با هند خواهيد داشت. شما 
كه زير و بم افغانستان را مي دانيد، آن را كنترل كنيد. براي 
اعراب هم جا باز كنيد. آنها هم پول و امكانات دارند و هم اراده 

و انگيزه براي بزرگ تر كردن شعاع نفوذ خود در برابر ايران. با 
اعراب همكاري كنيد. ما هم در خدمتتان هستيم.

مسوولان سياست خارجي و امنيت ملي دولت بايدن 
قبل از اينكه به سِمت و قدرت برسند تحصيات خود 
را تمام كرده بودن��د و تئوري ها را دقيق آموخته بودند. 
از اي��ن رو خوب مي دانند ك��ه خاورميانه محملي براي 
دموكراس��ي نيس��ت. صرفاً باي��د آن را مديريت كرد و 
هزينه هم ن��داد. ضمن اينكه بهره برداري مالي، دفاعي 
و سياس��ي را به حداكثر ممكن رساند. به نوعي اجماع 
حاكميت امريكا در اتفاق نظر با اس��راييل اين است كه 
اقتدارگراي��ي خاورميان��ه را مديريت ديجيتالي كنند 
)Digital Authoritarianism ( از اي��ن منظ��ر، 
نفوذ امريكا در خاورميانه از پارادايم سرزميني به پارادايم 
ديجيتالي تغيير يافته است. با توجه به اينكه ظرفيت هاي 
اسراييل در نرم افزارهاي امنيتِ سايبري و پهپادها نه تنها 
از امريكا كمتر نيست، بلكه به اعتقاد اهل فن بعضاً بالاتر 
هم هست، اين انتقال پارادايمي با شراكت مبهم اسراييل 
همراه است. اين ابهام تا آنجاست كه شايد امريكا ترجيح 
مي دهد موضوع هس��ته اي ايران را نيز به ظرفيت هاي 
اطاعاتي و عملياتي اسراييل برون سپاري كند و آن را 
در هاله اي از ابهام حفظ كند. اگر خواننده محترم فرصت 
كنند و مجات تخصصي روانشناسي در جهان را تورق 
كنند، مشاهده خواهند كرد كه بسياري از نويسندگان 
مقالات اين مجات علمي، از اسراييل هستند. به صورت 
مقايسه اي، شايد بتوان ادعا كرد كه بعد از انگلستان در 

سطح جهاني، اسراييل است كه ابزار روانشناسي را به طور 
قابل توجهي، در سياست خارجي خود استفاده مي كند. 
تزريق ابهام در فضاهاي تصميم سازي از اركان سياست 

خارجي اسراييل است.
ظه��ور قدرتمند مالي، توليدي و بلك��ه نظامي چين در 
دهه اخير، ضرورت ايجاد س��امان جديدي در سياست 
داخلي و خارجي امريكا را به وجود آورده است. اين سامان 
جديد با دو سوال كليدي روبروست: كدام سياست ها را به 
كار گيريم تا سرمايه، پس انداز و مازاد چين كاهش يابد 
و كدام سياس��ت ها را به كار گيريم تا سرمايه، پس انداز و 
مازاد امريكا افزايش يابد. براي ده سال آينده، آيا بايد براي 
مادران شاغل صاحب فرزند هزينه كرد يا بيمه اجتماعي 
افراد مسن؟ آيا بايد براي بيمه كارگران امريكايي هزينه كرد 
يا محيط زيست؟ و صد ها دوگانگي براي سياست گذاري. 
ضمن اينكه در مسائل داخلي، مناظره هاي جدي ميان 
سناتورها و نمايندگان مجلس نمايندگان امريكا در جريان 
است اما نسبت به هزينه هاي خارجي و حضور در صحنه 
بين المللي و تقابل با روسيه و چين، اجماع ۹۵ درصدي 
وجود دارد. مديريت ديجيتالي خاورميانه، نه تنها هزينه ها 
را كم مي كند، بلكه درد سرهاي آن را نيز به خود منطقه 

برون سپاري مي كند. 
اگ��ر مديريت ديجيتالي قرار اس��ت رس��م ش��ود، نوع 
برخ��ورد با اي��ران چه خواهد ب��ود؟ اگر ذه��ن طراحان 
امريكايي-اس��راييلي طي دو دهه گذشته واكاوي شود 
)Cognitive Deconstruction(، به نظر مي رسد 

آنها پذيرفته اند كه ايران دانش هس��ته اي را كسب كرده 
است و شايد در مقطعي نيز آن را به توان بازدارندگي تبديل 
كند، اما اين توان بايد در كنترلِ كاملِ آژانس بين المللي 
انرژي هسته اي باش��د. چون فعاً هماهنگي و ائتاف با 
ايران ممكن نيست، بنابراين بايد ضعيف، فقير و منزوي 
شود. هم اكنون، ۹3۹ نهاد و 3۹۴ فرد در تحريم قرار دارند. 
فلسفه كانوني عموم تحريم ها نسبت به افراد و سازمان ها، 
منطق »عدم دسترسي« را به همراه دارد. هرچند ايران، 
مستقيم و غيرمستقيم، هرآنچه را كه نياز دارد، بالاخره 
از چين و امثالهم مي تواند وارد كند و به حق وتوي روسيه 
در شوراي امنيت سازمان ملل متكي باشد، ولي در مداري 
وسيع تر به فناوري، سرمايه گذاري، يادگيري و ارتباطات، 
دسترس��ي حداقلي خواهد داش��ت. از اين منظر، همان 
رهيافتي كه امريكا با ائتاف هاي جديد امنيتي- اقتصادي 
در مقابل چين به اجرا گذاش��ته، اسراييل نسبت به ايران 
اعمال مي كند: محدودكردن منابع و امكانات و مازاد براي 
جلوگي��ري از افزايش قدرت مل��ي و منطقه اي. هرچند 
اروپايي ها موافق اين سياست نيستند، ولي توان رويارويي 
با امريكا را ندارند. طولاني ش��دن مذاكرات هم به موازات 
همين راهبرد است زيرا  Limbo )مُعلق نگاه داشتن( خود 
به مرور زمان سبب تداوم ضعيف ماندن مي گردد. سوالي كه 
از اين طرف مطرح مي شود اين است كه آيا ايران مي تواند 
با اتكاي به روسيه، چين و روش هاي غيرمتعارف، از تحقق 
فقر، ضعف، انزوا و Limbo شدن ممانعت ورزد؟ خرداد 
۱۴۰8 زمان مناسبي براي ارزيابي اين موضوع خواهد بود.

ادامه از صفحه اول

صدايوزيراقتصاددرآمد

خاندوزي دس��تور داده از اين پس به هيچ  وجه در 
معاونت هاي اي��ن س��ازمان ها از فارغ التحصيان 

دانشگاه امام صادق)ع( استفاده نشود.
وزي��ر اقتص��اد در مراس��م معارفه ريي��س جديد 
س��ازمان ام��ور ماليات��ي ب��ا تاكي��د از روس��اي 
س��ازمان هاي امور مالياتي و بورس خواس��ته تا از 
انتصاب فارغ التحصيان دانش��گاه امام صادق)ع( 

در معاونت هاي اين سازمان ها خودداري نمايند. 
به گزارش »انتخ��اب« خاندوزي ه��دف اصلي از 
اين دستور را تنوع بخشي در توان مديريتي عنوان 
كرده و گفته از اين پس به هيچ  وجه در معاونت هاي 
اين س��ازمان ها از فارغ التحصيان دانش��گاه امام 
صادق)ع( اس��تفاده نش��ود و اگر افراد توانمندي 
از فارغ التحصيان اين دانش��گاه وج��ود دارند در 

جايگاه هاي ديگر به خدمت گرفته شوند.
پيش از اين، خاندوزي در اول اين هفته موس��وي 
معاونش، يعني رييس كل سازمان سرمايه گذاري 
و كمك ه��اي اقتص��ادي و فن��ي اي��ران ك��ه از 
فارغ التحصيان دانش��گاه امام صادق)ع( است را 

تغيير داده بود.
چند هفته قبل نيز عبداللهي، رييس مركز فناوري 
اطاعات و اقتصاد هوش��مند و از فارغ التحصيان 

دانشگاه امام صادق تغيير كرده بود

 معاونين خود را از دانشگاه
 امام صادق)ع( انتخاب نكنيد

گمركفسادكالاراتاييدكرد:ذرتهاي
دپوييآلودهبهآفلاتوكسينهستند

بعد از هش��دارهايي ك��ه در رابطه با دپ��و و عدم 
ترخيص نهاده هاي دامي در گمركات شمال كشور 
اعام شده بود تازه ترين خبرها از فاسد بودن حدود 
۵ هزار تن ذرت دامي و آلودگي آن به آفاتوكسين 
حكايت دارد. دپوي كالاهاي اساسي و البته ساير 
اق��ام در گمرك و بنادر و موانع��ي كه در رابطه با 
ترخيص آنها وجود دارد موجب ش��ده به دفعات 
از سوي مس��وولان مربوطه هشدارهايي در رابطه 
با احتمال متروكه ش��دن و حتي فاسد شدن اين 
كالاها مطرح شود. چندي پيش بود كه مسوولان 
گمرك ايران از احتمال فاسد شدن چند ده هزار 
تن نه��اده دامي دولتي و خصوص��ي در گمركات 
ش��مال كش��ور خبر داده و تاكيد كرده بودند كه 
مدارك لازم جهت ترخيص اين كالاها به گمرك 
ارايه نشده و از اين رو بايد نسبت به متروكه شدن 
آنهايي كه در معرض فساد قرار دارند اقدام شود. اين 
در حالي اس��ت كه تازه ترين اخبار دريافتي ايسنا 
از اين حكايت دارد كه بع��د از ماجراي ذرت هاي 
آلوده در چند سال اخير، اكنون از كالاهاي مانده 
در گمرك هاي مازندران ك��ه بخش زيادي از آن 
را نهاده هاي دامي تش��كيل مي ده��د، ۵ هزار تن 
ذرت فاسد و آلوده به سم آفاتوكسين شده است. 
پيگيري »ايسنا« از گمرك ايران نيز تاييد كننده 
آلودگي بخشي از ذرت هاي موجود در گمرك هاي 

مازندران است. 

هشدار داده بوديم دستگاه ها توضيح دهند
 در اين رابطه معاون فني گمرك ايران به ايس��نا 
توضيحاتي ارايه كرد و با اشاره به وضعيت كالاهاي 
اساس��ي موجود در گمرك مازندران گفت كه در 
سه گمرك اميرآباد، نوشهر و فريدون كنار تا پايان 
شهريورماه س��ال جاري حدود ۶۷۲ هزار تن كالا 
موج��ود بوده كه از اين مي��زان ۲8۶ هزار تن جو، 
۹۷ ه��زار تن گن��دم، ۱۶۰ هزار ت��ن ذرت، هفت 
ه��زار تن دانه هاي روغن��ي و ۱۱3 هزار تن روغن 

خام بوده است.
ارونقي ادامه داد: بررس��ي ها نشان مي دهد كه در 
س��طح گمرك هاي مازندران ح��دود ۵ هزار تن 
ذرت كه از سال ۱3۹8 وارد منطقه ويژه اقتصادي 
نوش��هر ش��ده بود فاس��د و بالغ بر ۱۴.۷ هزار تن 
كالاي متروكه ش��ده اس��ت كه عمدتا نهاده هاي 
دامي هس��تند. به گفته وي، ذرت هاي آلوده طي 
فرآيند قانوني در اختيار س��ازمان اموال تمليكي 
قرار  گرفته و پيگيري ه��اي لازم در اين خصوص 
از سوي گمركات مربوطه صورت پذيرفته است.  
معاون فني گمرك ايران در رابطه با چرايي جريان 
ماندگاري و فاسد شدن اين ذرت ها يادآور شد كه 
گمرك مسووليتي در قبال كالايي كه اظهار نشده 
ندارد و از زماني اين مسووليت آغاز مي شود كه به 
گمرك اظهار ش��ده و در فرآيند انجام تشريفات 
قرار بگيرد يا از س��وي مراجع تحويل گيرنده كالا 
به عنوان كالاي متروكه اعام شود، اين اقام نيز 
قبل از اظهار در مناطق ويژه دپو شده بود و مرجع 
تحويل گيرنده به محض محدوديت زماني و پايان 
دوره ماندگاري نس��بت به اعام متروكه و ارجاع 
به س��ازمان اموال تمليكي اقدام كرده است.  وي 
با بي��ان اينكه بارها در خص��وص دپوي كالاهاي 
اساسي در گمركات و بنادر كشور هشدار داده ايم، 
يادآور شد: به دفعات درخواست كرديم تا با توجه 
به شرايط ماندگاري اقام، شركت هاي خصوصي 
و دولتي نس��بت به تعيين تكلي��ف كالا و خروج 
آن از گم��رك اقدام كنند اما متاس��فانه علي رغم 
پيگيري هاي مستمر به عمل آمده، در برخي موارد، 
اقدام موثري در اين رابطه صورت نگرفته است. اين 
اتفاق در حالي رخ داده كه با وجود مصوبات بسيار 
و تس��هياتي كه در دو س��ال اخير به ويژه جهت 
تسريع در ترخيص كالاهاي اساسي وجود داشته 
همچنان اي��ن اقام آنقدر با كن��دي در ترخيص 
مواجه اس��ت كه به مرحله فاسد شدن مي رسد و 
اكنون دستگاه هاي مربوطه ديگر از جمله وزارت 
جهاد و سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 

بايد در اين رابطه پاسخگو باشند.

5 هزار تن ذرت آلوده شد!



گروه بانك و بيمه |
سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
اعلام كرد ك��ه گزارش تخلفات و ترك فعل بانك مركزي 
در حوزه اقتصادي دولت يازده��م و دوازدهم به زودي به 
دستگاه قضايي ارسال خواهد شد. غلامرضا مرحبا در توضيح 
نشست روز يكشنبه كميسيون اقتصادي به خبرنگاران 
گفت: درجلسه رييس كل بانك مركزي حضور داشت و 
اعضاي كميس��يون نظرات خود را درباره مسائل مختلف 
بيان كردند. رييس كل بانك مركزي جمهوري اسلامي نيز 
درباره ساماندهي نظام بانكي و مباحث ارزي نيز توضيحات 
لازم را ارايه داد و تاكيد كرد كشور به ميزان كافي از منابع 
ارزي برخوردار است. طبق گفته رييس كل بانك مركزي 
مي توان با مديريت صحيح از منابع ارزي بدون ايجاد مشكل 
استفاده كرد. همچنين موضوع رمز ارز ملي بر پايه ريال نيز 
براي نخستين بار توسط رييس كل بانك مركزي مطرح شد. 
البته اگر اين اتفاق رخ دهد كشور ما جزء كشورهايي خواهد 
بود كه رمز ارز ملي بر پايه پول ملي در اختيار دارد. مرحبا با 
اشاره به سخنان رييس كميسيون اقتصادي در اين جلسه 
نيز گفت: رييس كميسيون اقتصادي گزارش مختصري از 
وضعيت رمز ارز در كشور و آينده آن ارايه داد. بر همان مبنا 
قانون كاملي بر اساس رمز ارزها در حال تدوين است و مقرر 
شد بانك مركزي بر ساماندهي رمز ارزهاي داخلي نظارت 
كند. سخنگوي كميس��يون اقتصادي مجلس با اشاره به 
آمادگي رياست بانك مركزي براي همكاري با مجلس درباره 
رمز ارزها تاكيد كرد: اميدواريم اين همكاري ها انجام شده و 
مشكلات پيش رو را برطرف كند. وي درباره تخلفات، ترك 
فعل ها و اقدامات بانك مركزي در حوزه اقتصادي دولت قبل 
كه توسط رييس كميسيون اقتصادي بيان شد، خاطرنشان 
كرد: مواردي چون ابزارهاي پرداخت، پايانه هاي فروشگاهي 
و ماليات ستاني در اين نشست مطرح شد كه گزارش آن 
در حال آماده شدن است و به زودي اين گزارش به دستگاه 
قضاء ارسال خواهد شد. البته مقرر شد بانك مركزي نيز در 
حوزه تحت نظارت خود موضوع را بررسي و در زمان تعيين 
شده گزارش تخلفات را به مجلس شوراي اسلامي ارايه كند.
اعلام محكوميت رييس س��ابق بان��ك مركزي بار ديگر 
ضرورت سامان بخشي به يكي از مهم ترين چالش هاي 
اقتصادي كش��ور يعني توزي��ع ارز را نش��ان داد. اصلاح 
اين ش��يوه و درانداختن طرحي نو مسير هرگونه رانت، 
سوءاس��تفاده و تصميم هاي اش��تباه را مسدود ساخته 
و ش��رايط اقتصادي را در درازمدت ب��ه نفع مردم تغيير 
مي دهد. رسيدگي و اعلام حكم محكومان اقتصادي گرچه 
امري متداول در سال هاي گذشته بوده است؛ با اعلام نام 
مديران و روساي نهادهاي موثري چون بانك مركزي بيش 
از ديگر نام ها و پرونده ها در رسانه هاي بازتاب يافته و مورد 
توجه قرار مي گيرد. در تازه ترين پرونده هايي از اين نوع، 
سخنگوي قوه قضاييه از اعلام حكم و پايان بررسي يكي 
از مهم ترين و البته حس��اس ترين پرونده هاي اقتصادي 
سال هاي اخير خبر داد؛ پرونده اي كه در آن رييس و معاون 
سابق بانك مركزي به حبس محكوم شدند. بر اين اساس 

تصميم »ولي الله سيف« در ارزپاشي به بازار پرتلاطم ارز 
در كشور از سال ۹۶ بستر رانت و اخلال در نظام ارزي را به 
وجود آورده است كه در اين تصميم اشتباه »سيد احمد 
عراقچي« معاون وقت ارزي بانك مركزي هم سهيم بوده 
است. پرونده اي با ۱۰ متهم كه در مجموع بيش از ۴۰ سال 
حبس تعزيري براي ۵ نفر از متهمان اين پرونده صادر شده 
است. بازخواني رويدادهايي كه منجر به اين محكوميت و 
زيان هاي اقتصادي آن شده است، بار ديگر بازبيني مجدد 
در مقوله ارز و نحوه توزيع آن را ضروري مي سازد. مقوله اي 
كه طي دست كم يك دهه گذشته منشأ فسادهاي بسياري 
بوده و مقام معظم رهبري ه��م بارها درباره اين موضوع 

هشدار داده و اولويت رسيدگي به آن را تذكر دادند.

     پرونده اي به پيچيدگي اقتصاد و بازار
»ذبيح الله خداييان« س��خنگوي قوه قضاييه، شنبه ۲۴ 
مهر در نشس��ت خبري خود از پايان رسيدگي به پرونده 
تعدادي از متهمان اقتصادي خبر داد كه نام رييس سابق 
بانك مركزي هم ميان متهمان اين پرونده بود. خداييان 
در اين زمينه گفت: متهم رديف اول، ولي الله سيف رييس 
وقت بانك مركزي متهم به برهم زدن نظم و آرامش بازار 
ارزي كشور و زمينه سازي براي خريد و فروش غيرقانوني 
ارز به ميزان ۱۵۹ ميليون و ۸۰۰ هزار دلار و ۲۰ ميليون و 
۵۰۰ هزار يورو و همچنين اهمال و سوء مديريت در دوران 
مسووليت خود، به تحمل ۱۰ سال حبس تعزيري و متهم 
رديف دوم، س��يد احمد عراقچي معاون وقت ارزي بانك 
مركزي نيز با همان اتهامات به  تحمل هشت سال حبس 
تعزيري محكوم شده است. اين احكام درحالي صادر شد 
كه گروهي از احتمال تبرئه س��يف و معاونش از اتهامات 
موجود در پرونده هم سخن گفته بودند. تصميمات اشتباه 
و بحران آفرين رييس و معاون بانك مركزي هم در ايجاد 
رانت هاي��ي بزرگ و هم در التهاب آفريني در بازار ارز طي 
پنج سال گذش��ته، دليل اصلي احكام صادره بوده و براي 
سيف و عراقچي به عنوان متهمان اصلي از دوسال پيش 

پرونده اي در مجتمع ويژه مفسدان اقتصادي تشكيل شده 
است. سيف كه بين س��ال هاي ۹۲ تا ۹۷ مسووليت اداره 
بانك مركزي و تامين و سامان بخشي به ارز مورد نياز كشور 
را بر عهده داشت متهم است در تصميمي اشتباه اقدام به 
فروش مخفيانه ارز از طريق عراقچي و با مشاركت فردي 
به نام »س��الار آقاخاني« كرده است. تصميمي كه منجر 
به هدررفت ۱۶۰ ميليون دلار و ۲۰ ميليون يورو از منابع 
ارزي كشور در ش��رايط خاص آن دوره مي شود. از سوي 
ديگر رانت ايجاد شده براي برخي صرافي هاي خاص كه از 
سوي آقاخاني معرفي شده و زيرنظر وي فعاليت مي كردند، 
ميليون ها دلار ارز مورد نياز كشور را به جاي مصرف براي 
واردات نيازهاي مردم به حساب دلالان واريز كرده است. 
بر اساس اعلام قوه قضاييه و حكم محكوميت سيف، وي 
و معاون ارزي بانك مركزي، آنها ارزپاشي در بازار را بدون 
طي روند تاييد قانوني و مخفيانه انجام دادند و رانت هاي 
ايجاد شده و فساد حاصل از آن با اطلاع اين دو بوده است.

     تزريق ارز به بازار
تزريق ارز به بازار گرچه موضوع تازه اي در اقتصاد ايران 
نبوده اس��ت، اين س��ابقه اما نمي تواند پوشش��ي براي 
پوشاندن اشتباهات روي داده و تبعات مخرب آن براي 
كشور باشد. بر اساس اعلام اقتصاددانان طي چهاردهه 
گذشته بيش از ۲۰۰ ميليارد دلار ارز به بازار ترزيق شده 
است كه از ديدگاه همين اقتصاددانان اقدامي اشتباه بوده 
است. حال قوه قضاييه تداوم اين تصميم اشتباه را موجب 
نابودي سرمايه هاي كشور و كاهش ارزش پول ملي در 
برابر دلار مي داند. »رسول قهرماني« نماينده دادستان 
در توضيح اين تصميم اشتباه گفته است: »مديران بانك 
مركزي به جاي اينكه از توزيع بي رويه ارز مداخله اي با 
قيمت شناور جلوگيري كنند و به جاي اينكه با تصويب 
س��از و كارهايي جلوي فعاليت اين بازارهاي قاچاق ارز 
واقع در سبزه ميدان و بازار افشار ميدان فردوسي تهران 
را بگيرند در يك اقدام بي س��ابقه ب��ا نقض تمام قوانين 

خودش��ان به عنوان دلال غيرمجاز وارد بازارها شدند و 
اين س��رمايه ملي را با فروش ارزهاي دولتي به صورت 
معاملات فردايي ارز در اختيار سوداگران و سفته بازان ارز 
قرار دادند.« هجوم خريداران ارز دولتي از سراسر كشور 
ب��ه تهران، خريد ارز با كارت ملي و خروج ارز از مرزهاي 
غربي و شرقي از مهم ترين عوامل بحران آفرين در چهار 
سال گذشته بوده است كه بارديگر ضرورت بررسي مجدد 

تصميمات و پيامدهاي آن را روشن تر كرده است.

     ريشه هاي فساد در بازار ارز
اع��لام جرم و محكوميت رييس و معاون پيش��ين بانك 
مرك��زي در كوتاه م��دت مي تواند مس��وولان نهادها و 
سازمان هاي مختلف به ويژه س��ازمان هاي اقتصادي را 
درباره تصميمات و پيامدهاي آن حساس و هوشيار كند اما 
براي خشكاندن ريشه هاي فساد موجود در بازارهاي مالي و 
ارزي، دولت و مجلس بايد طرحي نو دراندازند و با ديدي تازه 
به اين موضوع بنگرند. واقعيت آن است كه در مقطع كنوني 
هم آزادسازي قيمت دلار و هم ارايه نرخ دولتي، شمشير 
دو لبه اي است كه بانك مركزي درباره آن بايد بيشترين 
هوش��ياري و تمركز را داشته باشد. فسادي كه در پرونده 
متهمان بانك مركزي بس��يار مهم است، رانتي است كه 
برخي افراد به سبب نزديكي به برخي مناصب به آن دست 
يافتند و اين رانت كه خود اساس فساد است بايد قطع شود. 
موضوعي كه رهبر معظ��م انقلاب هم در همان بحبوحه 
التهاب��ات ارزي س��ال ۹۷ بر آن تاكي��د و تصريح كردند: 
»وقتي شما ارز ۴٢٠٠ توماني را مي دهيد بانك كه به مردم 
و كسي كه معين ش��ده داده شود، بعد اين بانك نه دلال، 
بانك اين ارز را مي فروشد ۶ هزار تومان. آقاي رييس جمهور 
)حجت الاسلام والمسلمين حسن روحاني( گفتند به بنده. 
اين برخورد فوري لازم دارد؛ برخ��ورد آني لازم دارد. جز 
خيانت معناي ديگري ندارد. در همين شركت هاي صوري 
كه درست كردند و آمدند به عنوان آنها ارز گرفتند، دستگاه 
امنيتي بايد ورود دنبال كند، فعال باشد، اينها را شناسايي 
كند و برخورد جدي كند. مردم استقبال مي كنند از اين 
برخورد.« مردم از مقابله با مفسدان اقتصادي به ويژه در 
عالي ترين مسووليت ها، حتي اگر در حد تصميم و اقدام 
هم اشتباه كرده باشند، استقبال مي كنند و اين مي تواند 
بنيان هاي اعتماد و اميد را در جامعه تقويت كند. موضوع 
مهم اما درك نياز به يك جراحي بزرگ در اقتصاد اس��ت 
تا دولت س��يزدهم و دولت هاي آين��ده، مجبور به اتخاذ 
تصميمات اشتباهي چون ارزپاشي هاي شبانه و مخفيانه 
و فسادآلود شوند. به نظر مي رسد اين موضوع در دولت با 
توجه به شرايط ويژه بانك مركزي و نياز اين روزهاي كشور 
به ثبات ارزي؛ درك شده است و از اين روست كه آيت الله 
»سيدابراهيم رييسي« رييس جمهوري يكشنبه در جلسه 
ستاد هماهنگي اقتصادي دولت، با اشاره به نقش دلالان 
در فضاي مجازي براي بي ثب��ات كردن بازار ارز، به بانك 
مركزي و دستگاه هاي مربوط دستور داد از فضاسازي هاي 

كاذب در قيمت ارز و كالا، با جديت جلوگيري كنند.
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محكومان ارزي و ضرورت طرحي نو در مبارزه با فساد

كاهش قيمت سكه و دلار در سومين روز هفته

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |
در بازار آزاد ارز دوشنبه ۲۶ مهر ۱۴۰۰، قيمت دلار ۲۷ 
هزار و۱۶۶ تومان، قيمت يورو 3۱ هزار و۱۴۸ تومان، 
پوند انگلي��س 3۷هزار و 3۴۰ توم��ان و درهم امارات 
۷ هزار و۴۰۱ تومان اعلام ش��ده است. محمد كشتي 
آراي نايب رييس اتحاديه طلا و جواهر گفت: با توجه به 
افت قيمت ها دوشنبه ۲۶ مهر ۱۴۰۰ در بازار ارز شاهد 
كاهش قيمت سكه و دلار در بازار بوده ايم. قيمت اونس 
جهاني به ۱۷۶۴ دلار رسيده و به اين ترتيب قيمت سكه 
طرح جديد ۱۱ ميليون و ۲۵۰ هزار تومان، قيمت سكه 
طرح قديم ۱۱ ميليون و ۲۰۰ هزار تومان، نيم سكه ۶ 
ميليون تومان، ربع سكه 3 ميليون و ۵۰۰ هزار تومان 
و س��كه گرمي دو ميليون و ۲۰۰ هزار تومان فروخته 
شده است.هر مثقال طلا ۴ ميليون و ۹۱۸ هزار تومان، 
هر گرم طلاي ۱۸ عيار يك ميليون و ۱3۵ هزار تومان 
فروخته ش��ده اس��ت.  نرخ دلار در صرافي هاي بانكي 
)دوشنبه، ۲۶ مهرماه( در مقايسه با روز كاري گذشته با 
۵۰ تومان كاهش به قيمت ۲۶ هزار و ۵3۷ تومان داد و 
ستد شد. قيمت فروش يورو نيز در مقايسه با روز گذشته 
بدون تغيير برابر 3۰ هزار و ۴33 تومان بود. قيمت خريد 
هر دلار ۲۶ ه��زار و ۱۱ تومان و نرخ خريد هر يورو نيز 
۲۹ هزار و ۸3۱ تومان بود.علاوه بر اين، نرخ خريد دلار 
در بازار متشكل ارزي ۲۶ هزار و ۶3 تومان و نرخ فروش 
آن ۲۶ هزار و 3۰۰ تومان اعلام شد.نرخ خريد يورو در 
اين بازار 3۰ هزار و ۲3۷ تومان و نرخ فروش آن نيز 3۰ 
هزار و ۵۱۲ تومان اعلام شد.همچنين در سامانه نيما 
در معاملات روزدوشنبه، حواله يورو به قيمت ۲۷ هزار 
و ۱۷۴ تومان فروخته و حواله دلار به قيمت ۲3 هزار و 
۴۲3 تومان معامله شد. قيمت دلار در خرداد ماه به ۲۶ 
هزار تومان رسيد و از آن پس حركت رفت و برگشتي 
در اين محدوده قيمتي و حركت به سمت رقم ۲۷ هزار 
تومان داشت. اما از ابتداي شهريورماه قيمت ها در برخي 
مواقع نزولي بود يا براي چند روز پياپي ثبات قيمت را 
داشتيم البته براي چند روزي در محدوده قيمتي ۲۸ 
هزار تومان نيز معامله مي ش��د اما اين شرايط دوامي 
نداشت.  براساس اين گزارش، از يازدهم مهرماه بهاي 
دلار كاهش��ي شد و طي هفته گذشته اين روند نزولي 
ادامه داشت و بهاي دلار در صرافي هاي بانكي ۵۰ تومان 

كاهش و نرخ يورو ثابت بود. 

     سكه ۱۱۰ هزار تومان ارزان شد 
قيمت سكه در بازار تهران )دوشنبه، ۲۶ مهرماه( با ۱۱۰ 
هزار تومان كاهش نس��بت به روز كاري گذش��ته به ۱۱ 
ميليون و ۴۷۰ هزار تومان رسيد.ارزش هر قطعه سكه تمام 
بهار آزادي طرح جديد با ۱۱۰ هزار تومان كاهش قيمت 
نسبت به روز گذشته به رقم ۱۱ ميليون و ۴۷۰ هزار تومان 
رسيد و سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز ۱۱ ميليون و 
۲۰۰ هزار تومان معامله شد.همچنين نيم سكه بهار آزادي 
پنج ميليون و ۹۵۰ هزار تومان، ربع سكه سه ميليون و ۴۷۰ 
هزار تومان و سكه يك گرمي ۲ ميليون و ۱۵۰ هزار تومان 
قيمت خورد.علاوه بر اين، در ب��ازار طلا نيز نرخ هر گرم 
طلاي ۱۸ عيار به يك ميليون و ۱3۲ هزار تومان رسيد. 
قيمت هر مثقال طلا نيز چهار ميليون و ۹۰۵ هزار تومان 
ش��د.همچنين انُس جهاني طلا با كاهش چهار دلاري 
نسبت به روز گذشته برابر يك هزار و ۷۶۴ دلار و 3۶ سنت 
ماند. مهم ترين عوامل موثر در رشد قيمت طلا و سكه، بالا 
رفتن نرخ دلار و انس جهاني است. نرخ انواع سكه و طلا به 

دليل افت قيمت دلار و انس جهاني طلا نزولي بود.

     قيمت جهاني طلا ثابت ماند
با افزايش سود اوراق قرضه و ارزش دلار، قيمت طلا ثابت 
ماند. دوشنبه قيمت طلا تقريبا ثابت بود و در تلاش براي 
بازيابي مجدد از فروش بالاي قبلي با افزايش سود اوراق 
قرضه ايالات متحده و دلار، فشار بيشتري بر شمش آورد. 
هر اونس طلاي اسپات پس از كاهش ۱.۶ درصدي در روز 
جمعه، تا ساعت ۰۷:۴۸ كمي تغيير كرد و به ۱۷۶۸.۰۶ 
دلار در هر اونس رس��يد. معاملات آت��ي طلا در ايالات 
متحده در ۱۷۶۷.۸۰ دلار ثابت ماند. دلار تقويت شده و 
باعث شد طلا براي خريداران ساير ارزها گران شود. داده ها 
حاكي از رشد كندتر اقتصاد چين در سه ماهه سوم بوده و 
قطعي برق و مشكلات عرضه به كارخانه ها آسيب رسانده 
است و مورد توجه سرمايه گذاران قرار گرفته است. گفته 
مي شود: نگراني اين است كه كاهش عرضه براي رشد 
مضر بوده و تورم را تحت فشار قرار مي دهند، اما بازارها 
نشان مي دهند كه بانك هاي مركزي، ريسك تورم را در 
اولويت قرار داده و احتمالاً سياست ها را شديدتر مي كنند، 
حتي اگر اين به رشد كمي ضعيف منجر شود. طلا اغلب 
به عنوان حفاظ تورمي در نظر گرفته مي ش��ود، اگرچه 
كاهش محرك هاي مالي و افزايش نرخ بهره باعث افزايش 

سود اوراق قرضه دولتي مي شود و هزينه نگهداري شمش 
 ،SPDR Gold Trust GLD را افزاي��ش مي ده��د
بزرگ ترين صندوق قابل معامله طلا در جهان، گفت 
كه ذخاي��ر آن با ۰.3 درصد كاه��ش از ۹۸۲.۷۲ تن 

در روز پنجشنبه به ۹۸۰.۱ تن در روز جمعه رسيد.

     بيت كوين ۶۱ هزار دلار را از دست داد
بيت كوي��ن در جريان معاملات آخر هفته با افت قيمت 
مواج��ه ش��د. وزارت خزان��ه داري امري��كا در پيامي از 
صرافي ه��اي ارايه دهنده خدمات ارزه��اي ديجيتالي 
خواسته است تا با استفاده از تمامي ابزارهاي در اختيار 
خود جلوي نقض تحريم هاي اين كش��ور و دسترس��ي 
اشخاص حقيقي و حقوقي تحريم شده به نظام دلاري را 
بگيرند. اين وزارت خانه همچنين در اطلاعيه جداگانه اي 
گفته اس��ت تاكنون حدود پنج ميلي��ارد دلار در قالب 
رمزارز به هكرها از طريق باج افزارها پرداخت ش��ده كه 
بيشتر حجم آن به وسيله بيت كوين بوده است.  برخي 
از منابع خبري از احتمال صدور مجوز فعاليت در بورس 
وال استريت براي اولين صندوق سرمايه گذاري مبتني بر 
رمزارزها در امريكا خبر مي دهند. تاكنون اين صندوق ها 
در كشورهايي مانند كانادا و برزيل فعال شده اند و صدور 
مجوز فعاليت براي آنها مي تواند تا حد زيادي باعث راحت 
ش��دن خيال فعالان بازار از چراغ سبز نهاد ناظر امريكا 
به تداوم فعاليت رمزارزها ش��ود.  امريكا در حال گرفتن 
جاي چين به عنوان بزرگ ترين مركز استخراج رمزارزها 
در جهان اس��ت. برخلاف چين كه به ط��ور كامل همه 
تراكنش هاي مربوط به ارزهاي ديجيتالي را ممنوع اعلام 
كرد، كميسيون بورس و اوراق بهادار امريكا اعلام كرده 
اين نهاد قصدي براي ممنوع اعلام شدن رمزارزها ندارد. 
اكنون حدود 3۵ درصد كل هش ريت شبكه استخراج 
رمزارزها در جهان مربوط به مبدا امريكا است. در طرف 
ديگر نقش چين از بازار رو به كاهش است.  مجموع ارزش 
ب��ازار جهاني ارزهاي ديجيتالي در ح��ال حاضر ۲۴۶۰ 
ميليارد دلار برآورد مي شود كه اين رقم نسبت به روز قبل 
۰.۷۸ درصد كمتر شده است. در حال حاضر ۴۵ درصد 
كل بازار ارزهاي ديجيتال��ي در اختيار بيت كوين و ۱۷ 
درصد در اختيار اتريوم است. بيت كوين ۱۲ سال پيش 
توسط گروه گمنامي از معامله گران بر بستر بلاك چين 
ايجاد شد و از سال ۲۰۰۹ معاملات اوليه آن شكل گرفت. 

     السالوادور براي استخراج ارزهاي ديجيتال 
از انرژي هاي تجديدپذير استفاده مي كند

الس��الوادور، اولين كش��وري كه در جهان بيت كوين را 
ارز قانوني اعلام كرد، قص��د دارد از چندين منبع انرژي 
تجديدپذير براي تأمين نيرو جهت اس��تخراج ارزهاي 
رمزنگاري ش��ده اس��تفاده كند. دانيل آل��وارز، رييس 
 )CEL( كميسيون دولتي هيدروالكتريك رودخانه لمپا
روز جمعه ط��ي اظهاراتي گفت: اينجا امكانات بي پايان 
است و اين موضوع فقط به اراده مربوط مي شود و اينكه 
ما امكانات و توانايي شروع اين پروژه ها را داريم.السالوادور 
منابع��ي براي توليد برق به منظور فرآيند اس��تخراج از 
طريق پروژه هاي برق آبي، خورش��يدي، باد و جزر و مد 
دارد. بر اساس اين گزارش، استخراج ارزهاي رمزنگاري 
شده نياز به انرژي زيادي دارد كه عمدتا از سوخت هاي 
فسيلي تامين مي شود كه اين امر مورد انتقاد طرفداران 
محيط زيست در سراسر جهان قرار گرفته است. با اين 
حال، السالوادور تصميم دارد اين موضوع را تغيير دهد. 
ماه گذش��ته، دولت اين كشور اس��تفاده از انرژي زمين 
گرمايي را براي استخراج بيت كوين از كارخانه اي در دامنه 
كوه آتش فش��ان تِكاپا Tecapa آغاز كرد. اين نيروگاه 
حدود ۱۰۲ م��گاوات انرژي توليد مي كند.در خاك اين 
كش��ور در امريكاي مركزي ۲۰ آتش فشان وجود دارد 
و تقريباً يك چهارم كل توليد انرژي داخلي آن توس��ط 
انرژي زمين گرمايي توليد مي ش��ود. در تاريخ ۱ اكتبر، 
السالوادور رسماً اعلام كرد كه موفق شده است بخشي از 
اولين بيت كوين خود را با استفاده از نيروي زمين گرمايي 
آتش فشان تِكاپا استخراج كند. بر اساس بيانيه اي كه در 
توييتر رييس جمهور اين كشور منتشر شد، اين عمليات 
اس��تخراج موفق به توليد ۰.۰۰۵۹۹۱۷۹ بيت كوين يا 
حدود ۲۶۹ دلار ش��د. رويترز نيز در گزارشي اعلام كرد 
كه در حال حاضر حدود ۱.۵ م��گاوات از كارخانه تكاپا 
براي استخراج بيت كوين مورد استفاده قرار مي گيرد و 
در يك محفظه حمل و نقل در نزديك كارخانه نصب شده 
و داراي 3۰۰ رايانه است كه معاملات ارزهاي رمزنگاري 
ش��ده را پردازش مي كند.كنگره الس��الوادور پيشنهاد 
تصويب بيت كوين را به عنوان پول قانوني در ژوئن سال 
جاري تصويب كرد. در ماه سپتامبر، رييس جمهور اين 
كش��ور اعلام كرد كه دولت او اولين دارايي ارز ديجيتال 

خود را به ميزان ۴۰۰ بيت كوين خريداري كرده است.

مديريت هزينه
راهكار كسري بودجه و تورم 

دولت بايد استراتژي مديريت 
هزينه را در جاهايي كه منابع 
به ش��دت در حال هدررفت 
اس��ت، متمرك��ز س��ازد تا 
بخشي از اين كسري بودجه 
با مديريت هزينه ها تامين 
شود. مساله اصلي چگونگي 
انجام نوشتن بودجه اي بدون 
كس��ري اس��ت زيرا چنين 
نيست كه در هر حالتي كه كسري تامين شود با اثرات 
مثبتي همراه باش��د. نكته ديگر اين است كه در بحث 
كسري بودجه دو استراتژي كلي وجود دارد كه حوزه 
هزينه ها و درآمدها از اين موارد به حساب مي آيد. طبيعتا 
در صورتي كه بخشي از اين كسري بودجه با صرفه جويي 
در هزينه ها و انضباط مالي قابل كاهش باش��د، بسيار 
مثبت خواهد بود زيرا انضباط مالي در كسري بودجه 
خوب است. بسياري از ساختارها منابع زيادي را صرف 
خود مي كند و بروكراسي اداري سنگيني وجود دارد، 
برهمين اس��اس ادارات بهره وري پاييني دارند. به اين 
معنا؛ دولت بايد استراتژي مديريت هزينه را در جاهايي 
كه منابع به شدت درحال هدررفت است، متمركز سازد 
تا بخشي از اين كسري بودجه با مديريت هزينه ها تامين 
شود. قطعا در چنين شرايطي اثرات شگرف و مهمي در 
اقتصاد به جاي گذاشته خواهد شد. افزايش بهره وري 
منابع مساله غير قابل رويتي نيست زيرا در اين حوزه نه 
اثرتورمي وجود دارد و نه با تبعات ديگر همراه مي شود، 
كاملا هم داخلي خواهد بود يعني تحريم، مسائل خارجي 
و سياس��ي موثر واقع نخواهد شد و بيشتر مديريت و 
توانمندي مديران اهميت پيدا مي كند كه اين شكل از 
ماجرا تاثير بسيار مثبتي به دنبال خواهد داشت. مساله 
بعدي اين است كه دولت در حوزه افزايش درآمدها كار 
كند. افزايش درآمدها از بخش داخلي و خارجي به وجود 
آمده كه بخش خارجي آن از نفت و صادرات تش��كيل 
شده اس��ت، بخش داخلي هم طبيعتا ماليات ها را در 
برمي گيرد. در حوزه ماليات ها توانايي كار وجود دارد، 
منتها بايد بين پردرآمدها و كم درآمدها تفكيك قائل 
شد كه در حوزه پردرآمدها و ثروتمندان ماليات برعايدي 
س��رمايه در صورتي كه مكانيزم خوبي براي آن تعبيه 
شود، بخش مهمي به حساب مي آيد كه توانايي ايجاد 
تعادل در اقتصاد كشور را دارد. نكته بعدي تامين كسري 
بودجه از محل افزايش پايه هاي درآمدي و جلوگيري از 
فرار مالياتي است و اين امردر صورت تحقق تاثير خوبي 
برجاي مي گذارد، اما قسمتي كه درآن نفت به فروش 
رسد تا منابع كسري بودجه در نتيجه آن به تامين درآيد، 
قطعا مخرب اس��ت. هميشه اين بخش جزو تاكيدات 
رهبري انقلاب و سياست كلان كشور هم بوده است كه 
نبايد نفت خام به فروش برسانيم و آن را در داخل كشور 
هزينه كنيم. درآمد ناشي از اين منابع بايد وارد صندوق 
توسعه ملي شود و جهت مصرف براي طرح هاي كلان و 
حوزه هاي خاص ذخيره شود. ازآنجا كه كسري بودجه 
بيشتر به خاطر ساختار ناكارآمد بخش هاي مختلف 
دولتي در هزينه هاي ج��اري روي مي دهد، بنابراين 
درصورتي كه ميزان ف��روش نفت افزايش پيداكند، 
تحريم ها كاهش يابد و بيشتر بتوانيم درآمد را صرف 
كاهش كسري بودجه كنيم در كوتاه مدت ممكن است 
دلخوشي به وجودآيد ولي در بلندمدت با هدردادن 

منابع شاهد اثرمثبت اقتصادي نخواهيم بود.

محمدجليلي
كارشناس اقتصادي

رشد اقتصادي
نياز مند افزايش بهره وري

يك��ي از راه ه��اي رش��د 
اقتصادي، افزايش بهره وري 
اس��ت كه الزاماتي دارد كه 
بايد مورد توج��ه قرار گيرد.

رشد اقتصادي در صورتي كه 
وضعيت به همين شكل ادامه 
پيدا كند، كار سختي خواهد 
بود. يكي از مواردي كه براي 
دستيابي به اين امر بايد مورد 
توجه قرار گيرد، حل و فصل معضل تحريم ها است، البته 
اين مساله به تنهايي تاثيرگذار نيست. حتي درصورتي كه 
تحريم ها هم حذف شود، بايد در زمينه توسعه بازارهاي 
بين المللي كه نفت يكي از همان موارد اس��ت، بيش از 
آنچه اكنون انجام مي شود، فعال بود.يكي از راه هاي رشد 
اقتصادي كه به آن اشاره هم شده، افزايش بهره وري است. 
اين كار بسيار مفيد و مثبت محسوب مي شود، اما الزاماتي 
نياز دارد كه بايد مورد توجه قرار گيرد كه پيش از همه به 
عزم و اراده جدي نياز است. براي تغيير و افزايش بهره وري 
بيشتر نيروي كار مدنظر اس��ت كه در صورت توجه به 
اين امر يكسري تحولات ساختاري بسيار عميق مورد 
نياز است. به اين معنا كه نيروهاي فعلي اعم از مديران 
و كاركنان بايد آموزش ببينند و از آن مهم تر با انگيزه  به 
فعاليت خود ادامه دهند كه اين مساله نياز به كارفرهنگي 
دارد، البته آموزش براي استفاده از نكنولوژي هاي جديد 
را هم نبايد دور از نظر داش��ت. مهم ترين بحث دراين 
خصوص توجه به شايسته سالاري و دوري از انتصاب و 
انتخاب گزينش مديران و كاركنان است زيرا روش فوق 
در عمل به يك سيستم بوروكراسي ناكارآمد مي انجامد 
كه زمينه افزايش بهره وري را به وجود نخواهد  آورد.  حتي 
با افزايش فروش نفت هم تغييري در بهره وري صورت 
نخواهد گرفت و چنانچه نسبت به اين مهم بي توجهي 
صورت گيرد، سال آينده سختي هاي اقتصادي زيادي 
در پيش خواهيم داشت، اما درصورتي كه اتفاقي ديگر 
رقم خورد، از اين شدت وخامت گرچه اين مشكل وجود 
دارد كه درصورت ورود درآمدهاي نفتي به اقتصاد كشور 
ناكارآمدي هاي موجود دوباره پوشش داده خواهد شد، 
اما تا حدودي جلوگيري به عمل مي آيد. كنترل ورود 
پول نفت يا هر سرمايه ديگري به اقتصاد كشور هم 
بدون راه حل نيست، چنانچه اين مساله تحت مديريت 
يك فرد كارآمد قرار گيرد، ديگر بخش قابل توجهي از 
سرمايه هاي موجود كشورتلف نخواهد شد و نخبگان 

منزوي يا متقاضي مهاجرت نمي شوند.

مرتضي افقه
كارشناس اقتصادي

خبر

ورود بانك مركزي
به رمزارزها؛ خوب يا بد؟

درحالي كه ريي��س كل بانك مرك��زي از راه اندازي 
آزمايشي رمزارز ملي بر پايه ريال خبر داده است، يك 
كارشناس رمزارز معتقد است كه انتشار رمزارز مربوط 
به پروژه هاي تجاري اين حوزه  اس��ت كه شركت هاي 
دانش بنيان متخصص در حوزه بلاكچين مي توانند به 
آن ورود كنند و ضروري نيست كه يك نهاد حاكميتي 
به اين حوزه ورود كند. علي صالح آبادي پس از جلسه 
خود با اعضاي كميسيون اقتصادي مجلس از راه اندازي 
آزمايشي رمزارز ملي بر پايه ريال در آينده خبر داد.  اين 
در حالي است كه موضوع رمز ارز ملي قبلا نيز از سوي 
عبدالناص��ر همتي، رييس كل س��ابق بانك مركزي 
اعلام و عنوان ش��ده بود كه رمز پولي به پشتوانه ارز و 
طلاي بانك مركزي منتشر مي شود كه اين رمز پول، 
موجب روان سازي مبادلات، آشنايي مردم با اين نوع 
پول و كاهش تاثير پايه پولي بر نقدينگي خواهد شد 
كه در آن زمان، انتشار اين رمز پول تنها در حرف باقي 
ماند. در واكنش به ورود بانك مركزي به انتشار رمزارز، 
عليرضا شامخي - يك كارشناس حوزه رمزارزها - به 
ايس��نا گفت: ورود بانك مركزي به انتش��ار رمزارزها 
ضروري نيست و اين كار مربوط به پروژه هاي تجاري 
اين حوزه  است كه شركت هاي دانش بنيان متخصص 
در حوزه بلاكچين مي توانند به آن ورود كنند و ضروري 
نيست كه يك نهاد حاكميتي به اين حوزه ورود كند. 
از س��وي ديگر، تاكنون در دنيا بانك هاي مركزي 
به پروتكل مشخصي براي انتشار ارزهاي فيات به 
صورت رمز دس��ت پيدا نكرده اند. وي در مورد آثار 
ورود بانك هاي مركزي به انتشار رمزارزها نيز بيان 
كرد: انتشار اين رمزارزها بانك هاي تجاري را دچار 
چالش مي كند، زيرا هزينه تراكنش در ش��بكه را 
پايين مي آورد و همين ممكن است دست بانك هاي 
مركزي را در مح��دود كردن بانك هاي تجاري باز 
بگذارد. با اين تفاسير، در شرايطي كه اكثر دولت ها 
در دنيا به قاعده گذاري در رمزارزها و محدود كردن 
بيشتر اين بازار ورود كرده اند و دستورالعمل و تجربه 
مشخصي در دنيا براي انتش��ار رمزارز ملي وجود 
ندارد، بايد منتظر ماند و ديد كه راه اندازي آزمايشي 

رمزارز ملي بر پايه ريال موفق خواهد بود يا خير.

خبر

رمزارز ملي بر پايه ريال 
راه اندازي مي شود

سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس گفت كه طبق 
اعلام رييس بانك مركزي، رم��زارز ملي بر پايه ريال 
راه اندازي مي شود. غلامرضا مرحبا در گفت وگو با ايسنا 
در توضيح جلسه كميسيون اقتصادي گفت: اين جلسه 
با حضور رييس بانك مركزي برگزار شد، آقاي صالح 
آبادي درباره ساماندهي نظام بانكي و شرايط مديريتي 
نظام بانكي، ارز و منابع ارزي كشور توضيحاتي ارايه  اعلام 
كرد كه كشور از منابع ارزي كافي برخوردار بوده و در اين 
خصوص هيچ كمبود و مشكلي وجود ندارد لذا مي توان 
با تخصيص بهينه و مديريت صحيح از منابع ارزي بدون 
ايجاد مشكل براي كشور استفاده كرد. وي ادامه داد: 
موضوع ديگري كه رييس بانك مركزي براي اولين بار 
مطرح كرد، راه اندازي رمزارز ملي بر پايه ريال بود كه در 
صورت تحقق، كشورمان جزو معدود كشورهايي خواهد 
بود كه رمزارزي ملي براساس پول ملي خودش دارد. 
در اين خصوص رييس كميسيون اقتصادي نيز اعلام 
كرد اين كميسيون گزارشي درباره وضعيت رمزارز در 
كشور و الزامات آن داشته است و بر همين اساس هم 
قانون مناسبي براي رمزارزها در دست تدوين است كه 
بايد توليت رمزارزها را برعهده گرفته و بازار رمزارزهاي 
داخلي را مديريت و ساماندهي كند. رييس بانك مركزي 
هم براي هرگون��ه همكاري در اي��ن خصوص اعلام 
آمادگي كرد. سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس 
در پايان گفت: رييس كميسيون اقتصادي در خصوص 
تخلفات، ترك فعل ها و اقدامات دولت قبل در حوزه 
اقتصادي و در خصوص ابزارهاي پرداخت، پايانه هاي 
فروشگاهي و ماليات ستاني مطالبي مطرح كرد كه 
پس از آماده شدن گزارش آنها به دستگاه قضا ارسال 
خواهد شد. قرار است بانك مركزي هم در حوزه تحت 
نظارت خود با احتساب زمابندي مشخص، موضوعات 
مذكور را بررسي و گزارش آن را به كميسيون ارايه كند.

واكنش يك نماينده مجلس
به راي پرونده سيف

نماينده مردم مشهد در مجلس شوراي اسلامي به 
اعلام راي پرونده ارزي ريي��س وقت بانك مركزي 
واكنش نشان داد.فاطمه رحماني عضو فراكسيون 
زنان مجلس ش��وراي اسلامي در مطلبي در صفحه 
شخصي خود در توييتر نوش��ت:  » احكام دستگاه 
قضا براي مجازات مجرمان دانه درشت بانك مركزي 
صادر شد. صرفا چند س��ال زندان براي افرادي كه 
باعث برهم زدن اقتصاد كشور و ضرر و زيان اقتصادي 
و اجتماعي و... به ميليون ها هموطن ش��دند!با اين 
مجازات كدام هدف تامين ش��د؟ مجازات مجرم يا 
عبرت و بازدارندگي از جرم؟ آيا با اين روند مي توان 
به امر مهم مبارزه با فساد خوشبين بود؟« بر اساس 
اين گزارش، مركز رسانه قوه قضاييه روز شنبه )۲۴ 
مهرماه( اعلام كرد: راي پرونده س��يف رييس وقت 
بانك مركزي، احمد عراقچي و سالار آقاخاني در رابطه 
با برهم زدن نظم و آرامش بازار ارز و فضاي اقتصادي 

كشور و همچنين برخي سوءمديريت ها صادر شد.



گروه بازار سرمايه|
پس ازماه ها تلاش قيمت گذاري دستوري فولاد به پايان 
رسيد و اين محصول به طور كامل در بورس كالا عرضه 
شد. پايان قيمت گذاري فولاد مي تواند مقدمه حضور 
ساير كالاها در اين بازار باشد.پيش ازاين فولاد مشكلات 
زيادي داشت و تقريباً دلالان بازار اين محصول را احاطه 
كرده بودن��د اما؛ اين روزها فولاد به آرامش رس��يده و 
س��يمان و س��اير محصولات كالايي نيز درراه ورود به 
بورس كالا هستند، دراين بين قرار است از بورس كالا 
در راستاي ساخت يك ميليون مسكن استفاده شود و 

انتظار رشد بيش ازپيش اين بورس مي رود.
»تع��ادل« در سلس��له گزارش هاي��ي ب��ه تأثي��ر 
قيمت گذاري دستوري روي اقتصاد پرداخت و اين 
نوع قيمت گذاري را مانع رش��د اقتصادي و واقعي 
شدن قيمت محصولات دانست. دراين بين موضوع 
توليد يك ميليون مسكن توس��ط دولت به صورت 
جدي مطرح مي ش��ود و رييس دولت سيزدهم نيز 

قانون جهش مسكن را رونمايي كرده است.
مسوولان زيادي به موضوع قيمت گذاري دستوري و 
تأثير آن بر روي اقتصاد و كشور اشاره كرده اند، حتي در 
چند روز اخير دبيركل كانون نهادهاي سرمايه گذاري در 
نامه اي به سيد ابراهيم رييسي از معايب قيمت گذاري 
دستوري گفت و بخشي از متن نامه به شرح زير است: 
س��عيد اس��لامي بيدگلي دبيركل كانون نهادهاي 
سرمايه گذاري ايران در نامه اي به سيد ابراهيم رييسي 
رييس جمهور كش��ورمان با استناد به نامه جمعي از 
تحليلگران و فعالين حقيقي و حقوقي بازار س��رمايه 
ضمن اشاره به قيمت گذاري دستوري به عنوان يكي 
از معضلات بزرگ اقتصاد كشور كه زمينه بروز فساد و 
ايجاد بستر رانت در اقتصاد را فراهم مي كند، خواستار 
حركت به س��مت ايجاد بازارهاي ش��فاف و رقابتي 
به معناي واقعي و حمايت از رقابت و كش��ف قيمت 
محصولات بر اس��اس مكانيزم بازار شد؛ چراكه با اين 
اقدام علاوه بر توازن ميان عرضه و تقاضا، منابع محدود 
كش��ور به طور بهينه به بخش ه��اي مولد تخصيص 
مي ياب��د.در نامه دبيركل نهادهاي س��رمايه گذاري 
ايران آمده اس��ت: قيمت گذاري دس��توري كالاها 
و خدمات طي س��اليان اخير ك��ه باهدف حمايت از 
مصرف كننده صورت گرفته منج��ر به مخاطرات و 
مشكلات اقتصادي و اجتماعي بسياري شده و نتيجه 
آن ازيك طرف بحران براي توليدكنندگان و فعالان 
اقتصادي و از طرف ديگر نارضايتي عمومي مردم بوده 
است؛ اين مساله گاه برخي بخش هاي توليدي را در 

آستانه فروپاشي قرار داده است.
وي در بخش ديگري از اين نامه اش��اره كرده كه اتخاذ 
تصميمات هوش��مندانه و ب��ه دوراز جناح بندي هاي 
سياس��ي و در نظر گرفتن منافع عموم جامعه و كشور 
اهميت فزاين��ده اي دارد و به نظ��ر اكثر متخصصان، 
پژوهشگران و فعالان اقتصادي يكي از راهكارهاي موثر 
در خشكاندن ريشه هاي فساد و رانت در اقتصاد كشور، 
حركت به سمت ايجاد بازارهاي شفاف و رقابتي است.

دبيركل كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران به پيوست 
نامه خود به رييس جمهور، نامه نهادهاي عضو كانون 
نهادهاي س��رمايه گذاري ايران و فعالان بازار سرمايه 
در رابطه با مضرات و مشكلات ناشي از قيمت گذاري 
دستوري و پيشنهادهاي ارايه شده آنها را ضميمه كرده 
است.بيدگلي موضع قاطع اين كانون را پرهيز مداخله 
دولت در ب��ازار و اجتناب از قيمت گذاري دس��توري 
كالاه��ا و خدمات عنوان كرد و ضم��ن بيان اين نكته 
كه اگرچه تغيير سازوكارهاي حاكم بر اقتصاد كشور 
كاري بسيار دش��وار اس��ت و پيچيدگي هاي فراواني 
دارد، نوش��ت: پيشنهاد مي ش��ود اين مهم با تشكيل 
كارگ��روه تخصصي وي��ژه اي با حضور كارشناس��ان، 
پژوهش��گران و نهادهاي فعال در بازار س��رمايه انجام 
ش��ود و اين كارگروه در طراحي مكانيزم هاي نوين با 
وزارت امور اقتصادي و دارايي و س��اير دس��تگاه هاي 
دولتي همكاري كند و در فرآيند اجرا نيز حضورداشته 
باشد. گفتني اس��ت، در نامه پيوست دبيركل كانون 
نهادهاي س��رمايه گذاري ايران، جمعي از تحليلگران 

و فعالي��ن حقيقي و حقوقي بازار س��رمايه به ضرورت 
مقابله با قيمت گذاري دستوري، نقش كمرنگ قيمت 
فولاد و سيمان در افزايش قيمت مسكن، اجحاف در 
حق سرمايه گذاران حقيقي و حقوقي و صندوق هاي 
بازنشستگي با اجراي قيمت گذاري و لزوم درس گرفتن 

از تجربه آزموده دولت دوازدهم تأكيد كرده اند.

      ساخت سالانه يك ميليون مسكن
توسط دولت

بر اساس بررسي ها توسط وزارت راه و شهرسازي براي 
بازنگري در طرح جامع مسكن، در حال حاضر در كشور 
ايران بيش از 11.2 ميليون نف��ر در 76.4 هزار هكتار 
بافت فرسوده شهري زندگي مي كنند؛ بنابراين با يك 
برآورد حداقل��ي و اختصاص هر 150 مترمربع عرصه 
به يك واحد مسكوني، مي توان گفت، زمين واقع شده 
براي حداقل 5 ميليون بافت فرسوده در مناطق شهري 
وجود دارد كه مي تواند بار قابل توجهي از مساله تأمين 

زمين را به دوش بكشد.
علاوه بر اين در روس��تاهاي كش��ور، سهم واحدهاي 
مسكوني واقع در بافت فرسوده نگران كننده تر بوده و بر 
اساس اظهارات سرپرست بنياد مسكن انقلاب اسلامي، 
هم اكنون بيش از 3 ميليون و 200 هزار واحد روستايي 
در بافت فرسوده روس��تايي وجود دارد. بر اين اساس 
تجميع آمار زمين موجود در بافت فرس��وده شهري و 
روستايي مي تواند براي س��اخت و نوسازي حداقل 8 

ميليون واحد مسكوني مورداستفاده قرار گيرد.
باوجوداينك��ه زمين ه��اي موجود در بافت فرس��وده 
مي تواند تأمي��ن مهم ترين نهاده مس��كن به منظور 
تحقق وعده ساخت 1 ميليون مسكن در سال را فراهم 
نمايد اما به استناد اظهارات متوليان مسكن در وزارت 
راه و شهرس��ازي تا انتهاي س��ال 1399، زمين لازم 
براي س��اخت بيش��تر از 5 ميليون واحد مسكوني در 
محدوده هاي شهري و ش��هرهاي جديد آماده سازي 
شده و در تأمين اين نهاده براي ساخت سالانه 1 ميليون 

مسكن امكان پذير است.
همچنين محمدرضا رضايي كوچي، رييس كميسيون 
عمران مجل��س گفت: تقريب��اً منابع مالي س��اخت 
يك ميليون واحد مس��كن در كش��ور آماده است و در 
كنار آن بحث زمين وجود دارد كه 6 هزار هكتار زمين 
اكنون توسط وزارت راه و شهرسازي پيش بيني شده و 
آماده براي شروع توليد مسكن در كشور است. همچنين 
درزمينه تأمين مصالح س��اختماني ب��ا وزارت صمت 
هماهنگي   هايي صورت گرفته تا با معرفي وزارت راه و 
شهرسازي پيمانكاران و انبوه سازان بتوانند در بورس 

كالا مصالح ساختماني را باقيمت پايه تهيه كنند.
با استفاده از بورس كالا مي توان گفت كه دولت مسكن 

به مراتب ارزان تر و باصرفه تري خواهد ساخت.
محمدرضايي، كارشناس بازار سهام در خصوص ساخت 
يك ميليون مس��كن و تأثير آن روي بورس مي گويد: 
بهترين راه تأمين مصالح س��اختماني براي س��اخت 
سالانه يك ميليون مسكن توس��ط دولت بورس كالا 

اس��ت و اگر دولت وارد بازار آزاد شود مي توان افزايش 
نرخ اين محصولات را در بازار آزاد پيش بيني كرد. اين 
كارش��ناس بازار س��رمايه ادامه مي دهد: صنايعي كه 
به طور مس��تقيم با اين طرح در ارتباط هستند، مانند 
صنايع س��يماني و صنايع فولادي با حجم بازار بهتر و 
بزرگ تر روبرو خواهند شد. جداي اين سهام برخي از 
صنايع مرتبط مانند صنايع كاشي و سراميك نيز ارزش 
پيدا خواهند كرد. در چنين ش��رايطي سودآوري اين 
صنايع افزايش پيدا خواهد كرد و مي تواند روي شاخص 
تأثيرگذار باشد، اما اگر بخواهيم از منظر تأثيرگذاري 
روي ديگر شاخص ها بررسي كنيم، بسيار مهم است كه 
در درازمدت اجراشدن طرح ساخت يك ميليون مسكن 

چه تأثيري روي اقتصاد كل كشور دارد.
وي توضي��ح مي دهد: اگر قرار باش��د بخش بزرگي از 
منابع محدود اقتصادي كشور به ساخت يك ميليون 
مس��كن اختصاص يابد، ناگزير مناب��ع كمتري براي 
سرمايه گذاري در ساير بخش ها و طرح ها باقي مي ماند و 
اين كمبود منابع مي تواند مانعي براي رشد اين بخش ها 
باش��د. درصورتي كه اين طرح با موفقيت به سرانجام 
برسد و سالانه يك ميليون مسكن ساخته شود، سهام 
صنايعي كه به طور مس��تقيم با اين طرح ارتباط دارند 
مانند سيمان، فولاد و كاشي سراميك نسبت به ساير 
صنايع بيشتر منتفع خواهند ش��د. جزييات اجرايي 
ش��دن اين طرح، به طور خاص در حوزه تأمين منابع 
مالي، بسيار مهم و تأثيرگذار است و بسته به شكل اجرا 

مي توان شاهد آثار متفاوتي در بازار سرمايه بود.

      قانون توليد جهش مسكن
رييس جمهور » قانون جهش توليد مس��كن« را براي 
اجرا به وزارتخانه هاي راه و شهرسازي و امور اقتصادي 
و دارايي ابلاغ كرد. مروري بر قانون جهش توليد مسكن 
بيانگر آن است كه در فصل س��وم اين قانون با عنوان 
»تأمين مصالح س��اختماني« و در م��اده 13 آن آمده 
اس��ت كه وزارت امور اقتصادي و دارايي مكلف است 
به منظور پوشش خطرپذيري )ريسك( ساخت مسكن، 
امكان پيش خريد و ساير ابزارهاي پوشش خطرپذيري 
خريد مصالح ساختماني )صرفاً فولاد و سيمان( را در 
بورس كالا فراهم نمايد.همچنين در تبصره يك ماده 
13 عنوان ش��ده كه وزارتخانه هاي راه و شهرسازي و 
صنعت، معدن و تج��ارت مكلفند آيين نامه مربوط به 
تأمين مصالح س��اختماني )فولاد و س��يمان( را براي 
طرح هاي مس��كن حمايتي )با حذف واسطه ها( تهيه 
نمايند و به تصويب هيات وزيران برسانند. در تبصره دو 
اين ماده نيز آمده است كه وزارت امور اقتصادي و دارايي 
مكلف است امكان خريد مصالح ساختماني از بورس را 
براي سازندگان مسكن حمايتي با معرفي وزارت راه و 

شهرسازي فراهم نمايد.
سيد ابراهيم رييس��ي گفت: بايد امكان خريد مصالح 
ساختماني تس��هيل ش��ود البته در اين ميان مساله 
سيمان و فولاد وجود دارد اما بايد دسترسي به مصالح 
ساختماني آسان شود كه با سازوكارهاي وزارت صمت 

و ايجاد زمينه هاي لازم بخش جدي آن بايد از طريق 
بورس تأمين ش��ود. دولت نمي خواهد وارد س��اخت 
مسكن شود بلكه دولت بايد به مردم الگو دهد تا مردم در 
اين خصوص ميدان داري كنند يعني دولت بايد به مردم 
الگو دهد تا مسكن سازان و شركت هايي كه حاضرند وارد 

ميدان شوند و دولت به آنها تسهيلات دهد.

    كاركرد ابزارهاي مالي بورس كالا
جواد فلاح، مدير توس��عه بازار فيزيكي بورس كالاي 
ايران در اين باره گفته بود كه تغييرات قيمتي مصالح 
ساختماني در دوره چندس��اله ساخت يك پروژه، از 
چالش هاي انبوه سازان و سازندگان به شمار مي رود 
به طوري كه سرمايه گذار در ابتداي ورود به يك پروژه، 
هزينه ساخت را برآورد و بر اساس آن اقدام به شروع 
كار مي كند؛ اما در چند س��ال اخير به دليل نوساني 
بودن قيمت ها، س��ازندگان با افزايش��ي فراتر از حد 
انتظار خود در طول دوره ساخت مواجه شده اند و اين 
موضوع علاوه بر ايجاد مشكلات مالي حتي در برخي 
موارد باعث توقف كار و نيمه كاره ماندن روند ساخت 
شده اس��ت.فلاح بابيان اينكه عوامل فوق درنهايت 
برافزايش قيمت تمام شده مسكن اثر مي گذارد، اظهار 
داش��ت: در اين زمينه، بورس هاي كالايي راهكاري 
براي پوشش ريسك افزايش قيمت دارند و دهه هاست 
كه در كشورهاي توس��عه يافته و سال هاست كه در 
كشورهاي درحال توسعه از قراردادهاي مشتقه براي 
پوشش چنين ريس��ك هايي استفاده مي شود.مدير 
توسعه بازار فيزيكي بورس كالا گفت: تجربه راه اندازي 
قراردادهاي مشتقه شامل قرارداد آتي و اختيار معامله 
و همچنين معاملات كشف پريميوم در بورس كالاي 
اي��ران وجود دارد البته تاكنون س��يمان و فولاد وارد 
قرارداد كشف پريميوم، آتي و اختيار معامله نشده اند 
اما زيرساخت سامانه اي، فني و مقرراتي آن آماده است؛ 
بنابراين با توجه به تأييد طرح جهش توليد مسكن در 
ش��وراي نگهبان و تكليف مجلس شوراي اسلامي و 
همچنين اراده صنايع توليدكننده مصالح ساختماني 
و س��ازندگان س��اختمان، مي توان انتظار داشت كه 
اين ن��وع معاملات براي اين دو محصول به س��رعت 
راه اندازي ش��ده و طرفين معامله از مزاياي پوش��ش 

ريسك قراردادهاي مشتقه بهره مند شوند.
فلاح در ادامه به كاركرد قراردادهايي كه امكان پيش خريد 
مصالح ساختماني در بورس كالا را فراهم مي كنند اشاره 
كرد و گفت: در اين نوع قراردادها طرفين معامله متعهد به 
انجام خريدوفروش در آينده باقيمت مشخص يا با فرمول 
قيمتي معين مي شوند. به عبارتي مشخص مي شود كه 
در زمان سررس��يد قرارداد )براي مثال 6 ماه آينده( بايد 
محصول باقيمت تعيين شده در قرارداد مورد معامله قرار 
گيرد. همچنين اگر در قرارداد فرمول قيمتي تعيين شده 
باشد در زمان سررس��يد قرارداد، نرخ محصول بر اساس 
فرمول تعيين ش��ده در قرارداد محاسبه شده و معامله بر 
اساس آن نرخ انجام مي شود.مدير توسعه بازار فيزيكي 
بورس كالا در خص��وص قراردادهاي اختيار معامله نيز 
توضيح داد: اين نوع قراردادها به نوعي بيمه قيمت هستند؛ 
در اين نوع قراردادها براي پوشش ريسك تغييرات قيمت، 
خريدار كالا مي تواند از اختيار معامله خريد استفاده كند و 
فروشنده نيز از اختيار فروش. به عنوان مثال سازنده يك 
واحد مسكوني بر اساس نرخ روز ميلگرد، قرارداد اختيار 
معامله خريد ميلگرد باقيمت 12 هزار تومان به ازاي هر 
كيلوگرم را خريداري مي كند. اگر در سررسيد، قيمت 
ميلگرد بيش از 12 هزار توم��ان بود، خريدار از اختيار 
خود استفاده مي كند و كسي كه اين اختيار را فروخته 
متعهد است كه در زمان سررسيد ميلگرد را با نرخ 12 
هزار تومان بفروش��د؛ اما اگر در زمان سررسيد، قيمت 
كمتر از 12 هزار تومان بود نيازي به استفاده از اختيار 
خريد نيست. استفاده از ابزار مالي بورس كالا براي مبادله 
محصولات ساختماني و پوشش ريسك قيمت در آينده 
به خريداران مصالح ساختماني و سازندگان و انبوه سازان 
كمك شاياني در اطمينان بخشي از بازگشت مطلوب 
س��رمايه و مصون ماندن از نوسانات قيمتي مي كند و 

درنهايت به رونق توليد مسكن منجر خواهد شد.
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افزايش رقابت در فضاي خودرو
حجت الله فيروزي، عضو كميسيون صنايع مجلس با 
بيان اينكه طرح ساماندهي خودرو در حال نهايي شدن 
است گفت: باگذشت چندين ماه از مطرح شدن طرح 
ساماندهي صنعت خودرو در كميسيون صنايع مجلس، 
اين طرح همچنان در حال بررسي است؛ اگر مشكلات 
و نقاط ابهام اين طرح مرتفع شود، در اولويت  اجرا قرار 
دارد. حجت الله فيروزي درباره طرح ساماندهي صنعت 
و بازار خودرو افزود: طرحي كه هم اكنون در دستور كار 
مجلس ق��رار دارد، اصلاح برخي بنده��اي طرح اعاده  
شده از سوي شوراي نگهبان است كه در مجلس دهم 
به تصويب رس��يده بود كه مجلس يازدهم در اصلاح و 
تصويب دوباره اين طرح برخي موارد را موردبررس��ي 
قرار داده است.نماينده مردم فسا در مجلس ادامه داد: 
شوراي نگهبان تنها دو ابهام به اين مصوبه وارد كرد كه 
ايرادي مبني بر مغايرت آن با قانون اساسي و شرع وارد 
نبود.عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي اظهار كرد: يكي از ابهامات شوراي نگهبان درباره 
مصوبه مجلس در خصوص واردات مش��روط خودرو، 
عبارت »تصويب س��اير مقررات بر عهده وزارت صمت 
اس��ت« بود كه اين ابهام به جا و درست بود و عنوان شد 
بايد به جاي عبارت يادشده، »آيين نامه اجرايي اين بند 
توسط دولت تهيه مي شود« جايگزين شود.او اضافه كرد: 
در ابهام ديگري، شوراي نگهبان خواستار شفاف سازي 
نحوه انتقال ارز براي واردات خودرو بوده كه اين موضوع 
نيز اصلاح شد و كميس��يون صنايع و معادن مجلس 
تلاش كرد اين ابهام را رفع كند.عضو كميسيون صنايع 
مجلس با اشاره به برنامه مجلس يازدهم براي ساماندهي 
بازار خودرو، گفت: طرح مجلس يازدهم براي ساماندهي 
بازار خودرو كه يكي از بحث هاي اصلي آن عرضه خودرو 
در بورس كالا است، در كميسيون صنايع موردبررسي 
قرارگرفته و در دست بررسي كارشناسي است.به گفته 
فيروزي؛ اگر طرح ساماندهي خودرو تصويب شود، شاهد 
رفع خلأ بين عرضه و تقاضا و متعادل  شدن بازار خودرو 
خواهيم بود، زيرا صنعت خ��ودرو ازجمله بخش هاي 
پيشران اقتصادي است و برنامه ريزي براي ايجاد تحرك 
در پيشران هاي اقتصادي موجب اشتغال زايي مي شود.

ترويج فرهنگ سهامداري
در بازار سرمايه

احس��ان خاندوزي، وزير اقتصاد با اش��اره به اهميت 
تصميم��ات هيات مدي��ره س��ازمان ب��ورس گفت: 
هيات مديره س��ازمان بورس يكي از كانون هاي مهم 
تصميم گي��ري در ب��ازار س��رمايه اس��ت، چراكه در 
بزنگاه هاي بازار و در كوتاه ترين زمان بايد تصميمات 
بهينه بگي��رد و اين تصميمات هر چ��ه حرفه اي تر و 
تخصصي تر بوده و با اخذ مشورت از صاحب نظران بازار 
سرمايه گرفته ش��ود، نتايج كم نقص تري را به همراه 
خواهد داش��ت. وزير اقتصاد عدم وابستگي و سلامت 
تيم كنوني هيات مديره سازمان بورس و اوراق بهادار 
را نقطه قوت آنها برشمرد و افزود: اين ويژگي ها سبب 
عدم سوگيري در تصميمات و ايفاي بهتر نقش نظارتي 
هيات مديره سازمان مي ش��ود.خاندوزي تأكيد كرد: 
اعضاي هيات مديره س��ازمان بورس بايد ملاحظات 
وزارت اقتصاد را در طرح اصلاح قانون بازار سرمايه در 
مجلس شوراي اسلامي لحاظ كنند تا فرآيند تدوين 
و اجراي اين قانون با كمترين مش��كلات انجام شود.
به گفته وزير اقتص��اد اعضاي هيات مدي��ره در كنار 
تدابيري كه در مورد بازار س��رمايه مي انديشند، بايد 
بدانند نقش آفريني بازار سرمايه در تشكيل سرمايه 
مهم است چراكه اگر به تشكيل سرمايه كمك كند تا 
بازيگران كوچك و بزرگ اقتصاد نيز تأمين مالي خود 
را انجام دهند، حتماً كاركرد متفاوتي را مي توان براي 
آن متصور شد.خاندوزي افزود: متأسفانه بازار سرمايه 
تاكنون در بخش تشكيل سرمايه سهم اندكي داشته 
و آن كمكي كه بخش واقعي اقتصاد از بازار س��رمايه 
بهره مند شده، خيلي كمتر از ظرفيت هاي واقعي اين 
بازار است. وزير امور اقتصادي و دارايي با تأكيد بر اينكه 
بايد به كمك سازوكارهايي، هم جذابيت بازار سرمايه 
را حفظ و هم بهره مندي افرادي كه منافع اقتصاد ملي 
را توأمان تأمين مي كنند، تأمين كرد ابراز اميدواري 
نمود: اهالي بازار سرمايه نوع مواجهه مديريت جديد 
س��ازمان بورس را به وضوح احساس و از همين هفته 
اول در جهت افزايش اعتبار و اعتماد بازار اقدام كنند.

پايان مشكلات اقتصادي
با حذف سود مركب

محمدرضا پور ابراهيمي، رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس ش��وراي اس��لامي بابيان اينكه ربح مركب 
بانك ها و حذف آن در اقتصاد كشور از سوي مجلس 
مطرح شده اس��ت گفت: موضوع ممنوع شدن سود 
مركب بانك ها دو پيامد به دنبال دارد. يكي آنكه اگر 
ما سود مركب را در محاسبات مدنظر قرار ندهيم به 
اين معنا است كه قانون را اجرا كرده ايم چون قانون به 
ما مي گويد سود روي سود قابل قبول نيست و با اين 
اقدام، بخش زيادي از مش��كلات مردم در اين حوزه 
برطرف مي ش��ود. همچنين با حذف س��ود مركب 
بانك ها، بخشي از مطالبات وصول مي شود. نماينده 
مردم كرمان و راور در مجلس شوراي اسلامي عنوان 
كرد: با اين اقدام، كساني كه بدهكار نظام بانكي هستند 
و به دليل ربح مركب ام��كان بازپرداخت تعهدات را 
نداشتند، تعيين تكليف شده و تبديل به وجوه دريافتي 
توسط بانك ها مي شود. اثر مثبت حذف ربح مركب اين 
اس��ت كه تعهدات فعالان اقتصادي كه دچار مشكل 
شده اند را كاهش مي دهد.اين نماينده مردم در مجلس 
شوراي اسلامي در ادامه اظهار كرد: در حال حاضر در 
سرفصل مطالبات بانك ها، اعداد فوق در قالب مطالبات 
معوق نشسته و امكان دسترسي بانك ها بر اين منابع 
وجود ندارد. در صورت ح��ذف ربح مركب بانك ها و 
اجراي آن كه بانك مركزي هم پيگير آن اس��ت، هم 
منابع موردنياز بانك ها در قالب مطالبات تبديل به وجه 
نقد شده و هم طرح هاي جديد، سودآور خواهند شد.

اعلام زمان بندي 
عرضه هاي بورس كالا

مديريت عمليات عرضه بورس كالاي ايران با صدور نامه اي 
به كارگزاران از ابلاغ نح��وه عرضه محصولات در هفته 
منتهي به 5 آبان ماه 1400 خبر داد. در اين اطلاعيه آمده 
است: با عنايت به تعطيلي روز يكشنبه 2 آبان ماه تغييرات 
روزهاي عرض��ه برخي از محص��ولات در هفته جاري 
)منتهي به 8 آبان ماه 1400( بدين شرح است:  عرضه هاي 
سيمان به غيراز تيپ يك و دو، شمش سرب و روي، مس 
كاتد، ش��مش خالص و بيلت آلومينيوم و سنگ آهن، 
كنس��انتره، گندله و آهن اس��فنجي در تالار صنعتي و 
روغن پايه SOC4 و محصولات گروه اس��لاك واكس 
 در ت��الار فرآورده اي نفت��ي به روز دوش��نبه 3 آبان ماه 
منتقل ش��د. همچنين عرضه هاي م��س مفتول، 
شمش آلياژي و مفتول آلومينيوم در تالار صنعتي و 
انواع روغن پايه )به جز SOC4( در تالار فرآورده هاي 
نفتي به روز سه ش��نبه 4 آبان ماه موكول شدند. بر 
اساس اين اطلاعيه عرضه مابقي محصولات طبق 

روال عادي هر هفته انجام خواهد شد.

اصلاح بازار
پس از ۸۸ سال قيمت دولتي

كالاخبر| عبدالرضا ش��يخان، دبي��ر انجمن صنفي 
كارفرمايان صنعت سيمان اظهار داشت: در حال حاضر 
شاهد تعيين كف عرضه هايي از سوي وزارت صمت و ابلاغ 
آن به بورس كالا هستيم درحالي كه به عقيده بنده بايد بر 
روي اين كف عرضه ها با توجه به شرايط اقليمي و فاصله 
كارخانجات تا مقاصد مصرف تجديدنظرهايي صورت 
گيرد. ش��يخان در اين باره توضي��ح داد: بايد راهكاري 
انديشيده شود كه محصول از مناطق پر توليد به مناطق 
پرمصرف سيمان حركت داده شود. لذا بايد تمهيداتي 
در نظر گرفته شود تا تمامي كارخانجات امكان فروش 
داشته و در مقابل همه مصرف كنندگان سيمان امكان 
دسترسي به كالاي موردنظر خود را باقيمت هاي معقول 
و منطقي داشته باشند. به گفته شيخان تنها 4، 5 ماه از 
اصلاح روندهاي بازار سيمان از مسير بورس كالا به عنوان 
يك صنعت 88 ساله مي گذرد كه درزمينه  اتخاذ بهترين 
شيوه براي معاملات و حمايت از توليد، تعامل مناسبي 
ميان وزارت صمت، بورس كالا و فعالان اين صنعت برقرار 
شد. وي ادامه داد: عقيده ما اين است كه در بحث قيمت 
پايه نيز بايد تجديدنظري صورت گيرد چراكه اگر قرار 
است سيمان از قيمت گذاري دستوري خارج شود بايد 
قيمت پايه نيز اصلاح شود. ثابت ماندن قيمت هاي پايه به 
معناي تداوم حالت دستوري است. به عبارت ديگر با توجه 
به ش��رايط و قيمت هاي تمام شده، قيمت پايه هم بايد 
موردبازنگري قرار گيرد. شيخان تأكيد كرد: اكنون شاهد 
هستيم كه نسبت به 3 ماه پيش عوامل تشكيل دهنده 
قيمت تمام شده شركت هاي سيماني بالاي 40 تا 50 
درص��د بالا رفته اس��ت و اين موضوع ت��وان رقابت را از 
سيماني ها مي گيرد. وي ضمن اشاره به قطعي برق در 
برهه اي از سال گفت: به نظر مي رسد به واسطه تأمين نياز 
مصارف خانگي بزودي گاز كارخانجات دچار مشكل شود 
و آن زمان قطعاً نوس��ان قيمت خواهيم داشت. ازاين رو 
انتظار م��ي رود براي بازگرداندن آرامش به بازار ش��ايد 
نياز باشد قيمت هاي پايه با توجه به افزايش سرسام آور 
هزينه ها تغيير كند. دبير انجم��ن صنفي كارفرمايان 
صنعت س��يمان در بخ��ش ديگ��ري از صحبت هاي 
خود گفت: با توجه به 9 درص��د ماليات بر ارزش افزوده 
و هزينه ه��اي حمل كه زمزمه هاي گراني آن ش��نيده 
مي ش��ود و همين طور س��ود عاملين توزيع، هر كيسه 
سيمان كه درب كارخانه حدود 25 هزار تومان در بورس 
قيمت مي خورد، حدود 35 تا 40 هزار تومان به دس��ت 
مصرف كننده مي رسد كه رقمي منطقي بوده و اين قيمت 
به مراتب پايين تر از نرخ هاي قبل از ورود سيمان به بورس 
كالاست. شيخان اظهار داشت: هزينه هاي حمل بخش 
قابل توجهي از هزينه هاي سيمان را به خود اختصاص 
داده و بعضاً در هر كيس��ه سيمان هزينه حمل ممكن 
است به 8 تا 10 هزار تومان برسد. به گفته دبير انجمن 
صنفي صنعت سيمان، لازمه تعادل بازار سيمان، تأمين 
سوخت و برق پايدار است در غير اين صورت قيمت ها 
ممكن است به نرخ هاي زمان قطعي برق برسد كه در اين 
صورت، مصرف كننده دچار مشكل خواهد شد.وي اظهار 
كرد: زماني مي توان سيمان را به وفور و از طريق عرضه در 
بورس به دست مصرف كننده رساند كه تأمين سوخت 
و برق كارخانجات پايدار باشد.شيخان در پاسخ به اين 
سوال كه سيمان پس از چند سال در مسير اصلاح بازار 
قرارگرفته است؟ گفت: سيمان با قدمت 88 سال يعني از 
زمان تأسيس نخستين كارخانه در كشور در سال 1312 
تا قبل از عرضه در بورس كالا به روش هاي سنتي فروش 
رفته است. اين محصول در بين سال هاي 1375 تا 1385 
به جهت توليد پايين تر، بازار سياه داشت اما به مرور و با 
توليد انبوه و ظرفيت سازي هاي صورت گرفته، ظرفيت 
توليد آن به 88 ميليون تن رسيد درحالي كه در بهترين 
شرايط نياز كشور بيشتر از 63 ميليون تن نبود لذا سيمان 
اكنون در شرايط نرمالي قرار دارد؛ البته تأكيد مي كنم كه 
اين موضوع منوط به تأمين برق و سوخت پايدار است.وي 
ادامه داد: بنابراين سيمان با ورود به بورس كالا در مسير 
اصلاح بازار قرار گرفت و اگر مشكلات كوچكي كه براي 
اصلاح بازار به آن اشاره مي شود را رفع كنيم درمجموع 
روش بسيار خوبي براي رشد انگيزه توليد در پيش گرفته 
شده است.شيخان در خاتمه نيز به بحث صادرات سيمان 
از مسير بورس كالا اش��اره اي داشت و گفت: در سنوات 
گذشته قرار بود به صورت پايلوت ابتدا صادرات سيمان از 
طريق بورس كالا صورت گيرد و سپس عرضه در رينگ 
داخلي پيگيري شود اما اين مساله برعكس شد و در ابتدا 
عرضه هاي داخلي انجام گرفت.او گفت: از ابتداي سال 
آينده با آرامش بازار و تأمين پايدار سوخت و برق، 
صادرات سيمان از رينگ بين المللي بورس پيگيري 
خواهد ش��د چراكه درفروش هاي صادراتي تعهد 
تأمين الزامي است و در صورت عدم تعهد زيان هاي 
هنگفتي متوجه شركت هاي سيماني خواهد بود. 
به عقيده من عرضه از رينگ صادراتي بورس كالا 

راهكار خوبي براي صنعت سيمان است.

دميدنجانتازهبهاقتصادكشورباپايانيكدستوراجباري

ميليون مسكن بدون قيمت گذاري دستوري ساخت يك 

روز نوساني بورس تهران
ش��اخص كل بازار بورس در سومين روز كاري هفته 
يعني دوش��نبه ، 26 مهرماه با 853 واحد افزايش در 
جايگاه يك ميليون و 436 هزار واحدي قرار گرفت. در 
معاملات اين روز بيش از هفت ميليارد و 562 ميليون 
س��هم، حق تقدم و اوراق بهادار ب��ه ارزش 56 هزار و 
570 ميليارد ريال دادوستد شد. همچنين شاخص 
كل )هم وزن( با چهار  ه��زار و 347 واحد كاهش به 
393 هزار و 963 واحد و شاخص قيمت )هم وزن( با 
دو  ه��زار و 741 واحد افت به 248 هزار و 485 واحد 
رسيد. شاخص بازار اول چهار هزار و 187 واحد رشد 
و شاخص بازار دوم 9 هزار و 421 واحد كاهش داشت.

علاوه بر اين در بين همه نمادها، شركت ملي صنايع 
مس ايران با نماد »فملي« با ي��ك هزار و 244 واحد، 
پتروشيمي ش��ازند با نماد »ش��اراك« با 447 واحد، 
معدن��ي و صنعتي چادرملو با نماد »كچ��اد« با 400 
واحد، پتروش��يمي خارك با نماد »شخارك« با 325 
واحد، پتروش��يمي جم با نماد »ج��م« با 232 واحد، 
توس��عه معادن و فلزات ب��ا نماد »ومع��ادن« با 229 
واحد، پتروشيمي فناوران با نماد »فن« با 226 واحد، 
معدني و صنعت��ي گل گهر با نم��اد »كگل« با 223 
واحد، فولاد مباركه اصفهان ب��ا نماد »فولاد« با 218 
واحد و س��رمايه گذاري صندوق بازنشستگي با نماد 
»وصندوق« با 215 واحد تأثير مثبت بر شاخص بورس 

داشتند. در مقابل پالايش نفت اصفهان با نماد »شپنا« 
با 189 واحد، پتروشيمي پارس با نماد »پارس« با 188 
واحد، بورس كالاي ايران با نماد »كالا« با 171 واحد، 
آلوميني��وم ايران با نماد »فايرا« ب��ا 167 واحد، بانك 
پارسيان با نماد »وپارس« با 155 واحد، پتروشيمي 
خراسان با نماد »خراسان« با 136 واحد، بانك ملت با 
نماد »وبملت« با 133 واحد، فجر انرژي خليج فارس 
ب��ا نماد »بفجر« با 127 واحد و ف��رآوري معدني اپال 

كاني پارس با نماد »اپال« با 94 واحد با تأثير منفي بر 
ش��اخص بورس همراه شدند. همچنين شركت ملي 
صنايع مس ايران با نماد »فملي«، پارس فولاد سبزوار 
با نماد »فسبزوار«، آريان كيمياتك با نماد »كيمياتك«، 
پالايش نفت اصفهان با نماد »ش��پنا«، پالايش نفت 
بندرعباس با نماد »ش��بندر«، ايران خ��ودرو با نماد 
»خودرو« و فولاد مباركه اصفهان با نماد »فولاد« در 
نمادهاي پرتراكنش قرار داشتند. گروه فلزات اساسي 

هم در معاملات امروز صدرنش��ين برترين گروه هاي 
صنعت شد و در اين گروه 406  ميليون و 865 هزار برگه 
سهم به ارزش هفت  هزار و سه ميليارد ريال دادوستد 
شد. طي روز دوش��نبه شاخص فرابورس حدود 107 
واحد كاهش داش��ت و بر روي كانال 20 هزار و 306 
واحد ثابت ماند. همچنين در اين بازار سه ميليارد و 482 
ميليون برگه سهم به ارزش 486 هزار و 852 ميليارد 
ريال دادوس��تد ش��د. در اين روز شركت پتروشيمي 
زاگرس با نماد »زاگرس«، پليمر آريا ساس��ول با نماد 
»آريا«، سنگ آهن گهرزمين با نماد »كگهر«، سهامي 
ذوب آهن اصفهان با نماد »ذوب«، پتروشيمي مارون با 
نماد »مارون«، پخش هجرت با نماد »هجرت«، گروه 
سرمايه گذاري ميراث فرهنگي با نماد »سمگا«، فولاد 
هرمزگان جنوب با نماد »هرمز« و ذوب روي اصفهان با 
نماد »فروي« تأثير مثبت بر شاخص فرابورس داشتند.

همچنين فرابورس ايران با نماد »فرابورس«، مجتمع 
جهان فولاد سيرجان با نماد »فجهان«، توليد نيروي 
برق دماوند با نماد »دماوند«، بانك دي با نماد »دي«، 
ش��ركت س��رمايه گذاري صبا تامين با نماد »صبا«، 
صنايع پتروش��يمي تخت جمشيد با نماد »شجم«، 
توليدات پتروشيمي قائدبصير با نماد »شبصير«، بيمه 
كوثر با نماد »كوثر« و نفت پاسارگاد با نماد »شپاس« 

با تأثير منفي بر شاخص فرابورس همراه بودند.



گروه راه و شهرسازي |
اين روزها گويي »نفت« به »پول« رايج كشور تبديل 
شده است، به گونه اي كه هر مسوول دولتي مي خواهد 
تنگناي مالي طرح هاي زيرمجموعه خود را از طريق 

»تهاتر نفت« تامين كند. 
ش��ايد تحريم فروش نفت كش��ور از س��وي امريكا، 
مس��وولان را به اين فكر واداشته است تا با يك تير دو 
نش��ان بزنند. هم به نوعي نفت كشور را عرضه كنند و 
هم مش��كلات مالي را از طريق ورود كالا و خدمات به 
كشور رفع كنند. در ظاهر، اين تفكر، مثبت و سازنده 
اس��ت اما در عمل با اما و اگرهاي زيادي مواجه است. 
رستم قاسمي در همان روزهاي نخست فعاليت خود 
به عنوان وزير راه و شهرسازي اعلام كرد، اين وزارتخانه 
آمادگي دارد، ساخت و انجام پروژه هاي ريلي، جاده اي و 
دريايي را با نفت تهاتر كند. او با تاكيد بر روش تهاتر براي 
افزايش جذابيت سرمايه گذاري بخش خصوصي گفته، 
به دنبال تهاتر نفت با س��اخت و انجام انواع پروژه هاي 
ريلي، جاده اي و دريايي هس��تيم. ديروز اما بار ديگر، 
قاسمي از »صنعتي سازي مسكن با تهاتر نفت« سخن 
به ميان آورد. عرضه نفت به چين در قبال ورود صنايع 
مرتبط با س��اخت مسكن. اين همه در حالي است كه 
نمايندگان مجلس و به ويژه اعضاي كميسيون عمران 
مجلس با توجه به امكانات داخلي كشور اصرار دارند 
كه براي س��اخت يك ميليون مسكن در يك سال، از 
ظرفيت هاي داخلي استفاده ش��ده و پاي خارجي ها 

)تركيه و چين( به اين معادله وارد نشود.
 در همي��ن ح��ال، روز ش��نبه هفته ج��اري، مركز 
پژوهش هاي مجلس در ارزيابي طرح چيني كمربند- 
راه و هزين��ه و فايده اين طرح ب��راي ايران، در انتهاي 
گزارش پژوهشي خود شروطي را براي عقد هر گونه 
قرارداد اجرايي با چين پيش��نهاد كرد، از جمله اينكه 
»موضع كشوري نظير چين در قبال مسائل سياسي به 
ويژه در موضوع تحريم هاي غرب مهم و اثرگذار است 
و بايد قبل از عقد هرگونه موافقتنامه همكاري اجرايي، 
نسبت به شفاف سازي اين موارد اقدام لازم صورت گيرد 
و س��پس وارد قراردادهاي عملياتي با توجه به منافع 

طرفين در زمينه هاي مختلف شد.«

     توزيع مديريت ساخت مسكن 
ديروز اما رستم قاسمي، وزير راه و شهرسازي اظهار كرد: 
موضوع بسيار مهم اين است كه اين واحدهاي مسكوني 
از طريق دولت ساخته نمي شوند بلكه توزيع مديريت 
س��اخت اين 4 ميليون واحد بين دستگاه ها تقسيم 
خواهد شد. قرار بر اين است كه انبوه سازان با همكاري 
تعاوني ها وارد اين پروژه شوند كه برخي از اين واحدها 
خودمالكي هستند و تمام سازندگان تعهد 1.5 ساله 

براي ساخت گرفته مي شود.
به گزارش ايلنا، قاس��مي در حاش��يه مراسم توديع و 
معارفه مديرعامل راه آهن در جمع خبرنگاران با اشاره 
به برنامه هاي مس��كن در دولت سيزدهم اظهار كرد: 
ساخت 4 ميليون واحد مسكوني در 4 سال به معناي 
ساخت هر سال يك ميليون واحد نيست و قرار بر اين 
ش��ده كه در فاز اول س��اخت بيش از 2 ميليون واحد 
مس��كوني را آغاز كنيم و تفاهمنامه هايي هم در اين 
زمينه امضا شده است. وزير راه و شهرسازي با اشاره به 
تامين زمين براي ساخت اين 4 ميليون واحد مسكوني 
گفت: صب��ح امروز آخري��ن اطلاعات را از س��ازمان 
ملي و زمين گرفتم كه بر اس��اس آن در بيش از 800 
شهر، زمين براي اجراي اين پروژه تامين شده است و 
مهم ترين سياس��ت ما ايجاد بانك زمين در وزارت راه 
و شهرس��ازي اس��ت كه اقدامات آن را انجام داده ايم. 
براي آغاز 2 ميليون واحد مسكوني پروژه جهش توليد 

مسكن در بسياري از شهرها، زمين آماده شده است.
وي با اشاره به سهم بانك ها در تامين مالي اين پروژه 
يادآور شد: 20 درصد از تسهيلات بانكي تا سقف 360 
هزار ميليارد تومان به اين پروژه اختصاص پيدا مي كند.

وزير راه و شهرسازي از تعيين سقف وام پروژه جهش 

توليد مسكن خبر داد و گفت: وام حدود 400 ميليون 
توماني براي مراكز استان ها در نظر گرفته ايم كه اين 
مبلغ براي روستاها 250 ميليون تومان است و قرار بر 
اين است كه فردا در جلسه شوراي عالي پول و اعتبار 

اين موضوعات تصويب شود.
قاس��مي تاكيد كرد: پس از آن تمام واجدان شرايط و 
خانه اولي ها مي توانند در سامانه جديد ثبت نام كنند 
و بخشي از سخت گيري ها و شرايط هم براي ثبت نام 

اصلاح يا حذف مي شود.
وي در پاس��خ به اينكه آيا چيني ها وارد ساخت و ساز 
مسكن دولتي در ايران مي شوند، گفت: موضوع بسيار 
مهم اين است كه اين واحدهاي مسكوني از طريق دولت 
ساخته نمي شوند بلكه توزيع مديريت ساخت اين 4 
ميليون واحد بين دستگاه ها تقسيم خواهد شد. قرار بر 
اين است كه انبوه سازان با همكاري تعاوني ها وارد اين 
پروژه شوند كه برخي از اين واحدها خودمالكي هستند 
و از تمام سازندگان تعهد 1.5 ساله براي ساخت گرفته 
مي شود. وزير راه و شهرسازي افزود: با برخي از كشورها 
براي صنعتي سازي اين 4 ميليون واحد مسكوني وارد 
مذاكره شديم كه روش همكاري با آنها از طريق تهاتر 

با نفت فاينانس يا پرداخت خواهد بود.

     خساست نكنيم
وزير راه و شهرس��ازي همچنين اظهار كرد: به دنبال 
روش هايي هس��تيم تا بتوانيم از منابع مردم در ايران 
و ايراني هاي خ��ارج از كش��ور آزادراه، راه آهن و بندر 
بسازيم. قاسمي در مراسم توديع و معارفه مديرعامل 
شركت راه آهن جمهوري اسلامي ايران گفت: در حال 
حاضر گسست هايي در شبكه حمل و نقل داخلي وجود 
دارد كه در ابتدا بايد اين گسست ها را برطرف سازيم، 
بتوانيم با يك سيستم حمل و نقل يكپارچه سهم خود 
را از تجارت بين الملل افزايش دهيم كه البته اين نياز 
به ديپلماس��ي اقتصادي محكم است. از اين رو آينده 

روشني براي حمل و نقل كشور مي بينم.
اين مقام مس��وول با بيان اينك��ه بخش خصوصي در 
اج��راي اين پروژه ها مي تواند تاثيرگذار باش��د، ادامه 
داد: كش��ور بس��ياري ثروتمندي داريم و هر كجاي 
كشورمان روي ثروت راه مي رويم. مي توان بسياري از 
مگاپروژه هاي وزارت راه و شهرسازي را بدون اعتبارات 
جاري و بودجه اي به اجرا رساند و نبايد از منابع دولتي 

خرج پروژه هاي عمراني كنيم.
قاس��مي تاكيد كرد: به دنبال روش هايي هس��تيم تا 

بتوانيم از منابع مردم در اي��ران و ايراني هاي خارج از 
كشور آزادراه، راه آهن و بندر بسازيم. همانطور كه گفتم 
نبايد در نرخ اوراق خساس��ت به خرج دهيم. مردم در 
حال حاضر پول خود را در بانك سپرده گذاري مي كنند 
و سود آن را مي گيرند بنابراين براي هدايت نقدينگي 

به سمت اوراق بايد نرخ سود اوراق را افزايش دهيم.

     عبور اولين قطار كريدور شمال -  جنوب 
از ايران 

سعيد رسولي، مديرعامل سابق شركت راه آهن نيز 
در اين مراسم اظهار كرد: ماه گذشته توانستيم اولين 
قطار ترانزيتي كريدور ش��مال - جنوب را از اروپا به 

هندوستان عبور دهيم.
رسولي با اشاره به انتقادات رييس كميسيون عمران 
مبني بر اينكه چرا قانون سهم 30 درصدي حمل بار 
از راه آهن به اجرا نرس��يده است، گفت هرچه جلوتر 
مي رويم و به انتهاي س��ال برنامه نزديكتر مي شويم 
درب��اره تكليف 20 درصد حمل مس��افر و 30 درصد 
حمل بار از راه آهن بيشتر مي شود اما پاسخ من به اين 
سوال اين است كه از س��ربازي سوال مي شود چرا در 
جنگ شليك نكردي؟ پاسخ داد: به هزار و يك دليل 
كه اولين دليل اين بوده كه فش��نگ نداشتم. درباره 
تعهدات راه آهن نسبت به حمل بار و مسافر هم همين 

اتفاق افتاده است.
مديرعامل سابق شركت راه آهن افزود: بند الف ماده 52 
قانون برنامه ششم مي گويد يك درصد از فروش نفت 
و گاز به بخش راه آهن اختصاص پيدا كند و پس از آن 
بند ب ادامه مي دهد كه از اين محل س��هم راه آهن در 
جابه جايي بار و مسافر افزايش يابد. در اين مدت شرايط 
سخت تحريم ها امكان تامين مالي از محل اين قانون 
وجود نداشت هر چند كه اجراي قانون واجب شرعي 
است اما درآمدي وجود نداشت كه از محل آن منابعي 

به راه آهن اختصاص پيدا كند.
رسولي با تاكيد بر اينكه در دوران سخت تحريم و كرونا 
خوشبختانه كشور اخبار خوبي از راه آهن شنيد، گفت: 
ماه گذشته توانس��تيم اولين قطار ترانزيتي كريدور 

شمال - جنوب را از اروپا به هندوستان عبور دهيم.
وي تاكيد كرد: همچنين در س��ال گذش��ته 2100 
دس��تگاه ناوگان ريلي در داخل كش��ور نوس��ازي و 

بازسازي شدند.
مديرعامل سابق شركت راه آهن با اشاره به ضرورت 
ايج��اد مزيت رقابتي ريل نس��بت به ج��اده اظهار 

داش��ت: در بند 24 قان��ون برنامه شش��م، رهبري 
فرمودند كه مزيت رقابتي براي راه آهن ايجاد شود 
كه اين فقط تكليف دولت نبوده و نيست و تمام نظام 
و ق��وا بايد براي تحقق اين فرماي��ش رهبري اقدام 
كنند. در بحث رقابت با جاده، راه آهن شاه كليدهايي 

دارد كه بايد به آنها پرداخته شود.
رس��ولي افزود: بحث قيمت سوخت در ايران اجازه 
نمي دهد صرفه جويي هاي سوختي در بخش راه آهن 
ديده شود. همچنين اين ميزان تصادفات جاده اي و 
مرگ و مير ناشي از اين تصادفات زيبنده كشورمان 
نيست و رفع اين مشكل در گرو توسعه حمل و نقل 

ريلي است.
وي با بيان اينكه در ش��ركت راه آهن به��ره وري را در 
اولويت قرار داديم، افزود: با انواع قراردادهاي استخدامي 
مواجه ش��ديم كه وقتي علت سوانح به وقوع پيوسته 
در راه آه��ن را ريش��ه يابي مي كرديم ب��ه اين نتيجه 
مي رس��يديم كه اس��تخدامي ها در طبقات مختلف 
با دريافتي ه��اي متفاوت در وقوع اين س��وانح نقش 
داشتند. از اين رو براي رفع اين مشكل، با سازمان امور 

استخدامي جلسات متعددي برگزار كرديم.
مديرعامل سابق شركت راه آهن تاكيد كرد: تنها در يك 
اقدام 350 قرارداد را به 32 قرارداد رسانديم كه در اين 
اقدام دريافتي و حقوق 4170 نفر تغيير كرد و افزايش 

يافت و اين افراد مشمول بيمه تكميلي شدند.
رسولي خاطرنش��ان كرد: بايد توجه داشته باشيم كه 
برخي از مشاغل در راه آهن مشاغل حاكميتي هستند 

كه بايد توجه ويژه اي به آنها داشته باشيم.
وي با اشاره به ركوردزني ها در حمل بار گفت: در سال 
گذشته ركورد حمل بار را شكستيم و همچنين در سال 

98 هم در ميزان حمل بار داخلي ركوردزني داشتيم.
مديرعامل سابق شركت راه آهن با تشكر از همكاري 
شركت هاي حمل و نقل ريلي مسافري براي جابه جايي 
مسافر در شرايط كرونايي اظهار كرد: سال گذشته در 
شرايط سخت كرونا، شركت هاي حمل و نقل مسافري 
علي رغم كاهش درآمدها با احساس مسووليت بسيار 
س��رافرازانه عمل كردند و با رعايت تمام پروتكل هاي 
بهداشتي بدون ايجاد نگراني تمام مسافران و مخاطبان 

از طريق حمل و نقل ريلي جابه جا شدند.
رسولي يادآور ش��د: امروز در شركت راه آهن براي 
استقرار گام دوم انقلاب، بسترها فراهم شده است 
و جوان��ان مي توانند در س��طوح مختلف مديريتي 

حضور داشته باشند.
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كاهش دماي تهران تا ۱۰ درجه
اداره كل هواشناس��ي استان تهران ضمن اشاره به 
بارش باران در نيمه شمالي اس��تان از كاهش دما 
به طور ميانگين 6 تا 10 درجه سليسيوس از امشب 

تا صبح شنبه )27 مهرماه تا اول آبان ماه( خبرداد.
به گزارش ايسنا، از بعدازظهر امروز تا عصر پنجشنبه 
)27 تا 29 مهرماه( در پاره اي نقاط گاهي وزش باد 
نسبتا شديد تا شديد به ويژه در جنوب و غرب استان 
با احتمال خي��زش موقتي گردوخاك مورد انتظار 
است. از ظهر چهارشنبه )28 مهرماه( با نفوذ سامانه 
بارشي به تدريج افزايش ابر و از غروب چهارشنبه تا 
عصر جمعه )28 تا 30 مهرماه( در بعضي ساعات، در 
ارتفاعات بارش باران و برف و در نيمه شمالي استان 
بارش باران گاهي همراه با وزش باد ش��ديد پيش 
بيني مي شود. طي اين مدت بارش پراكنده در نيمه 

جنوبي استان دور از انتظار نيست.
سه شنبه شب تا صبح شنبه )27 مهرماه تا اول آبان 
ماه( كاهش قابل ملاحظه دما به طور ميانگين 6 تا 10 
درجه سلسيوس پيش بيني مي شود و از پنجشنبه 
شب تا ظهر جمعه )29 تا 30 مهرماه( در ارتفاعات 

كوهستاني گاهي مه رقيق مورد انتظار است.
آسمان تهران نيز امروز )27مهرماه( قسمتي ابري، 
در اواس��ط روز وزش باد و گاهي نيمه ابري خواهد 
بود. دماي تهران در اين روز با بيشترين و كمترين 
دماي 20 و 8 درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود.

آسمان پايتخت فردا )28 مهرماه( قسمتي ابري و 
وزش باد، در بعداز ظهر نيمه ابري با احتمال بارش 
پراكن��ده خواهد ب��ود و دماي ه��وا در گرم ترين و 
سردترين زمان به 18 و 6 درجه سانتيگراد مي رسد.

دفن 4۰ درصد از متوفيان 
كرونايي در بهشت زهراي تهران

از ابت��داي ش��يوع كرونا تاكنون ح��دود 50 هزار 
متوفي كرونايي در بهش��ت زه��راي تهران دفن 
ش��ده اند. به گزارش تسنيم، سازمان بهشت زهرا 
)س( در دو س��ال اخير و با ش��يوع ويروس كرونا 
اقدامات موث��ري را در ارتباط با تطهير، غس��ل و 
تدفين متوفيان ناشي از كرونا انجام داده است و در 
اين زمينه بسياري از مسوولان معتقدند اقدامات 
اين س��ازمان در اين ايام قابل تقدير اس��ت. دفن 
حدود 50 هزار متوف��ي كرونايي معادل 40 درصد 
متوفي كل اي��ران، رعايت بالاتري��ن پروتكل هاي 
بهداشتي و شرعي و تغسيل و تطهير با آب متوفيان 
كرونايي، تكريم خانواده ه��اي داغدار با دفن در هر 
نقطه از بهشت زهرا )س( كه مي خواستند و از همه 
مهم ت��ر، ندادن حتي يك كش��ته و تلفات در طول 
حدود دو س��ال فعاليت بي وقفه و ش��بانه روزي از 
درخشان ترين موارد مديريتي بهشت زهرا )س( بود.

تكذيب درگيري
 لفظي و فيزيكي با شهردار تهران

ناصر اماني، عضو شوراي شهر تهران با اشاره به شايعه 
درگيري لفظي و فيزيكي با ش��هردار گفت: شايعه 

درگيري با شهردار را تكذيب مي كنم.
به گزارش فارس، اماني در صفحه شخصي خود در در 
واكنش به شايعه درگيري لفظي و فيزيكي با شهردار 
تهران اظهار كرد: بعد از انتصاب ش��هردار محترم 

تهران هيچ جلسه خصوصي با ايشان نداشته ام.
وي افزود: صرفا در دو جلس��ه هم انديشي به اتفاق 
تمامي اعضا شورا ميزبان ايشان بوده و هرگونه بحث 
و جدل و ... كه در فضاي مجازي منتشر شده صحت 

نداشته و تكذيب مي شود.
در همين حال، اماني در واكنش به انتخاب برخي 
شهرداران مناطق تهران از استان هاي ديگرگفت: 
كسي كه تهران و مناطق تهران را نمي شناسد و با 
فرهنگ رفتاري و سازماني شهرداري آشنا نيست، 
حتما مدت زماني طول مي كشد تا بخواهد به كار 
مس��لط ش��ود و وقتي آماده كار و فعاليت مي شود 
دوره مسووليتي او به اتمام مي رسد. او در گفت وگو 
با ايلنا درباره انتصاب شهردار منطقه 12 تهران كه 
با حاشيه هايي همراه بود، اظهار كرد: ما هم تعجب 
كرديم و حتم��ا بايد با فرد صحبت كنند و موافقت 
قطعي او را بگيرند و بعد حكم بزنن��د.  او ادامه داد: 
متني كه آقاي قاري قرآن نوشته بود، معلوم مي كرد 
كه انگار با او صحبت نشده و به صورت غيابي براي 
او حكم شهردار منطقه را زده اند. از اين متن اينگونه 
برداش��ت شده اس��ت و فكر مي كنم بدين صورت 
نباشد. اي كاش ايشان بيانيه اينچنيني نمي دادند. 
حكم آقاي ي��زدي هم به عنوان ش��هردار منطقه 
12 امضا و تمام شده اس��ت. او در پاسخ به اينكه از 
شهرداري ديگر كلانشهرها به عنوان شهردار مناطق 
تهران حكم صادر شده است، در حالي كه از روز اول 
به اين مساله تاكيد داشتيد، شهرداري تهران آنقدري 
بالغ شده است كه بتواند مديرانش را از بدنه خودش 
تامين كند، اظهار كرد: اكثر شهرداراني كه براي آنها 
حكم زده شده است از بدنه شهرداري تهران هستند 
و تنها دو نفر از آنها از استان هاي ديگر است.  اماني در 
واكنش به اينكه اشراف به مناطق شهرداري تهران 
نكته اي است كه به نظر در اين انتصابات ديده نشده 
و چطور فردي از استان ديگر مي تواند به شهرداري 
مناطق كه اقدامات جزيي تر است و از كليات شهري 
فاصله گرفته نظارت كند، اظهار كرد: كسي كه تهران 
و مناطق تهران را نمي شناسد و با فرهنگ رفتاري و 
سازماني شهرداري آشنا نيست، حتما مدت زماني 
طول مي كشد و وقت ش��هر و شهرداري را هزينه 
مي كند تا بخواهد به كار مسلط شود و وقتي آماده 
كار و فعاليت مي شود دوره مسووليتي او به اتمام 
مي رسد و به نظر مي رسد بايد درباره آن تجديدنظر 
صورت گي��رد.  او افزود: انتصابات بنابر قانون جزو 
اختيارات شهردار است، اما به عنوان عضو شوراي 
شهر مي توانيم بر عملكرد اين افراد نظارت كنيم و 

اگر اشكالي بود درباره آن تذكر دهيم.

احياي سفرهاي زميني خارجي 
با پروتكل هاي جديد

جواد هدايت��ي، مديركل ترانزي��ت و حمل و نقل 
بين المللي سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
اعلام كرد: با توجه به سرعت گرفتن واكسيناسيون 
در كش��ور درصدد تدوي��ن پروتكل هاي جديدي 
توس��ط س��تاد ملي مقابله با كرونا ب��راي احياي 
س��فرهاي مرزي و گردش��گري از طريق مرزهاي 

زميني هستيم.
هدايتي در گفت وگو با ايس��نا اظهار كرد: درمورد 
ورود گردشگر و مسافر از مرزهاي زميني به تازگي 
ستاد ملي مقابله با كرونا مصوباتي داشته و قرار شده 
پروتكل هايي با محوريت پيشنهاد فني و كارشناسي 
وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي تدوين 
و تصوي��ب و به وزارت امور خارجه ابلاغ ش��ود تا با 
توجه به واكسيناس��يون صورت گرفته در ايران و 
ساير كشورهاي دنيا، ترددها و سفرهاي زميني با 
تسهيلاتي رو به رو شده و براي افراد واكسينه شده 

به حالت عادي برگردد.
وي با بيان اينكه بايد از فرصت هاي گردش��گري 
ايران اس��تفاده ش��ود، افزود: از آنجا كه در دوران 
شيوع كرونا پذيرش گردشگر و مسافر از مرزهاي 
زميني نداش��تيم و ترددهاي م��رزي محدود به 
ديپلمات ها و برخي گروه هاي خاص بود، بسياري از 
هتل ها، موزه ها و اماكن گردشگري و زيارتي كشور 
در دوران ش��يوع ويروس كرونا تقريبا تعطيل بود 
و تصميم گيري هاي جدي��د هم به منظور احياي 
تدريجي صنعت گردش��گري اس��ت كه بايد در 

دستور كار قرار گيرد.
مديركل ترانزيت و حمل و نقل بين المللي سازمان 
راه��داري و حم��ل و نقل ج��اده اي ادام��ه داد: با 
اي��ن پروتكل هاي جدي��د مس��افران مي توانند با 
پروتكل هاي مش��خصي و با داشتن كارت واكسن 
بياين��د و  مي توانيم تردد از مرزه��اي زميني را نيز 
مانند مرزهاي هوايي فعال كني��م، چرا كه در اين 
زمينه تناقض هايي وجود داشت و مسافران با تست 
PCR مي توانستند از مرزهاي هوايي وارد كشور شده 
يا از ايران خارج ش��وند اما اين امكان براي مرزهاي 
زميني فراهم نبود و مثال آن زائران اربعين امسال 
است كه براي رفتن به عراق تنها از مرزهاي هوايي 

مي توانستند، استفاده كنند.
هدايتي گفت: اميدواريم اين مشكلات به زودي حل 
و فصل ش��ود و بر اساس پيشنهاد وزارت بهداشت، 
افراد واكسينه شد بتوانند با تست منفي PCR وارد 
كشور شوند و براي خروج زميني مسافران ايراني هم 
با كشورهاي همسايه و بر اساس نحوه پذيرش كشور 
مقابل مرزها بازگشايي خواهد شد و امكان عبور و 

تردد زميني را فراهم خواهيم كرد.

تكذيب توقف تجارت دريايي 
ايران و چين

در حالي كه اظهارات مختلفي درباره برقرار نبودن 
مبادلات تجاري دريايي ايران و چين و عدم اجازه 
به كشتي هاي ايراني براي ورود به بنادر اين كشور 
مطرح شده است، مديركل بندري سازمان بنادر و 
دريانوردي اعلام كرد كه تجارت دريايي دو كشور 

برقرار است و مشكل خاصي در اين زمينه نداريم.
به گزارش ايسنا، به تازگي برخي اظهارات در فضاي 
مجازي درب��اره اينكه خطوط منظم كش��تيراني 
خارج��ي يا هم��ان لاينره��اي خارج��ي )حتي 
ش��ركت هاي چيني( در ايران فعاليت نمي كنند 
مطرح ش��ده بود و بعضي فعالان رسانه اي اينگونه 
واكنش نشان داده بودند كه كشتي هاي چيني وارد 
ايران نمي شوند و اين كشور اجازه ورود كشتي هاي 

ايراني را به بنادرش را هم نمي دهد.
البته مسعود دانشمند، عضو كانون موسسات حمل 
و نقل نيز به تازگي در اين باره گفته بود كه با تشديد 
تحريم ها عليه ايران لاينرهاي خارجي ديگر به ايران 
نمي آيند. تعداد بسياري از بنادر ايران از جمله بندر 
عباس، بندر امام خميني، بندر بوش��هر و ... تحريم 
هستند و تنها بندر چابهار مس��تثني از تحريم ها 
شده است. بنابراين كش��تي هايي كه در اين بنادر 
پهلو بگيرند بايد ريس��ك ورود به ليست تحريم ها 

را قبول كنند.
وي اف��زود: به همي��ن دليل در ح��ال حاضر تمام 
كشتي هاي خارجي به صورت يك سفره وارد كشور 
مي شوند اما خطوط كانتينري منظم و معتبر خارجي 
اين ريس��ك را نمي پذيرند و حتي ش��ركت هاي 
چيني و لاينرهايي مانند كاسكو هم وارد بنادر ايران 
نمي شوند. همچنين لاينرهاي خارجي بار ايران را در 
بنادري مانند دوبي و... تخليه مي كنند و كشتي هاي 
ايراني اين ب��ار را از بنادر دوبي به بنادر كش��ورمان 

منتقل مي كند.
اما روانبخش بهزاديان، مديركل بندري سازمان بنادر 
و دريانوردي در اين باره به ايسنا گفت: روابط تجاري 
بين ايران و چين برقرار است و مشكلي در اين زمينه 
نداريم اما در گذش��ته 21 لاينر خارجي )خطوط 
كشتيراني منظم( داش��تيم كه چند لاينر متعلق 
به شركت هاي چيني بود كه در دوران تحريم هاي 
ظالمانه امريكا از ايران رفتند و ديگر لاينر خارجي 

در بنادر ايران تردد نداشتند.
وي با بيان اينك��ه كالاهاي كانتين��ري از چين 
به اي��ران آمده و كانتينرهاي اي��ران نيز به چين 
مي رود، اف��زود: اين به اين معني نيس��ت كه ما 
تجارت دريايي نداريم و تجارت دريايي ما انجام 
مي شود و كشتي هاي چيني و ديگر كشتي هاي 
خارجي ب��ه ايران مي آيند و كش��تي هاي ما هم 
مي توانند به چين بروند و روند بارگيري و تخليه 
كالا هم انجام مي ش��ود. اين اظه��ارات در حالي 
مطرح مي شود كه پيگيري هاي ايسنا هم گوياي 
اين مس��اله اس��ت كه طي حدود يكس��ال اخير 
محدوديت هايي براي ورود كش��تي هاي تجاري 
ايران به برخي از بنادر چين به وجود آمده است.
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ساخت مسكن با طلاي سياه 

پشت پرده اقبال به ريزمتراژهاي جنوب پايتخت
س��وق يافتن تقاضاي مصرفي به سمت واحدهاي 
كوچك متراژ و ارزان قيمت در سه منطقه پرتراكم 
جنوب تهران منجر به كوچ طرف تقاضا از شمال به 

نيمه جنوبي پايتخت شده است.
به گزارش ايس��نا، جهش قيمت مسكن در مناطق 
برخوردار شهر تهران، معادله س��ود در اين بازار را 
تغيير داده است. آمارها نشان مي دهد پس از رشد 
قيمت ملك در ش��مال پايتخت تقاضاي واقعي در 
اين محدوده كاهش يافته و بر همين اساس تقاضاي 
س��فته بازي در جس��ت وجوي مناطق پرمعامله به 
س��مت جنوب تهران روانه شده است. گزارش هاي 
ميداني حاكي از آن اس��ت بخر و بفروش ها كه بين 
سال هاي 96 تا 99 اغلب در شمال پايتخت حضور 
داشته اند ضمن ورود به فاز احتياط در اين محدوده، 

نيم نگاهي به جنوب تهران دارند.
س��ازندگان نيز با برداش��ت صحيح از كاهش توان 
طرف تقاضا، سياس��ت خود را از ساخت واحدهاي 
بزرگ متراژ در شمال تهران به احداث آپارتمانهاي 
كوچك در جنوب پايتخ��ت تغيير داده اند. مناطق 
10، 14 و 15 از جمل��ه مناط��ق جدي��د ه��دف 

سازندگان و همچنين سفته بازان شده است.
در حال حاضر منطقه 10 واقع در نيمه جنوبي تهران 
كه تنها حدود 1.2 درصد از كل مساحت و 3.5 درصد 

جمعيت اين كلان ش��هر را شامل مي شود 10 درصد 
معاملات مسكن را به خود اختصاص مي دهد. منطقه 
14 نيز با 2.3 درصد از كل مس��احت تهران حدود 5 
درصد از جمعيت اين ش��هر و 6.3 درصد از معاملات 
مسكن را در بر مي گيرد. همچنين منطقه 15 با 7.3 
درص��د از كل جمعيت و 6.1 درصد از كل مس��احت 
ش��هر تهران 4.3 درصد از معاملات مسكن را به خود 
اختصاص مي دهد. با اين حال منطقه 15 به هدف اول 

ساخت و ساز در شهر تهران تبديل شده است.
اين آمارها گوياي دو مطلب اس��ت؛ اول اينكه مناطق 
مذكور از تراكم جمعيتي بالايي به نس��بت مساحت 
برخوردارند و دوم، اغلب واحدهاي مسكوني اين مناطق 
از نوع كوچك متراژ هستند. در حال حاضر ميانگين 
قيمت مسكن در هر سه منطقه مورد نظر از متوسط 
شهر تهران پايين تر است. ميانگين قيمت هر متر خانه 
در منطقه 10 به ميزان 20.6 ميليون تومان، منطقه 
14 بالغ بر 22.8 ميليون و منطقه 15 به ميزان 16.4 
ميليون تومان است. متوس��ط قيمت مسكن در كل 

شهر تهران نيز 31.7 ميليون تومان برآورد مي شود.
با اينكه ساخت و س��از در تهران در مقايسه با پارسال 
18 درصد و نسبت به 10 سال قبل 80 درصد كاهش 
يافته، طبق آخرين آماري كه ش��هرداري تهران ارايه 
داده در پنج ماه نخست سال 1400 بيشترين صدور 

پروانه س��اختماني به ترتيب مربوط به منطقه 15 با 
281 فقره، منطقه چهار با 227 فقره، منطقه 2 با 179 
فقره، منطقه 14 با 160 فقره و منطقه 8 با 154 فقره 
بوده است. اين در حالي است كه بيشترين معاملات به 
ترتيب در مناطق 5، 10، 2، 4 و 14 انجام مي شود. نكته 
قابل توجه اينكه منطقه 10 از جايگاه هفتم تا هشتم 
تعداد معاملات مسكن در سال هاي گذشته به رتبه دوم 

در سال جاري رسيده است.
سوق يافتن تقاضاي مصرفي به سمت خانه هاي كوچك 
متراژ در مناطق كمتر برخوردار، اقبال س��فته بازان و 
سازندگان به مناطق جنوبي را افزايش داده است. داود 
بيدار، كارشناس بازار مسكن در اين زمينه مي گويد: 
همواره گفته مي شود كه 2.5 ميليون خانه خالي وجود 
دارد اما اين واحدها اغلب يا در نقاط برخوردار شهرها 
ساخته شده كه متقاضيان مصرفي توان خريد آن را 
ندارند يا در حاشيه شهرها است كه مردم چندان مايل 
نيستند در آن مناطق ساكن شوند. بنابراين بازار هدف 
در حال حاضر مناطق كم برخوردار درون شهرها است.

آمار بانك مركزي از تحولات بازار مسكن در شهريور 
1400 گوياي آن اس��ت كه خانه ه��اي 60 تا 70 متر 
مربع بيشترين تقاضا را در تهران دارد. رتبه هاي بعدي 
به ترتيب از آن واحدهاي 50 تا 60 متر، 70 تا 80 متر 
و 40 تا 50 متر اس��ت. خانه هاي كمتراز 40 متر نيز با 

وجود محدوديت قوانين و مقررات براي احداث آنها 3.6 
درصد نياز بازار را شامل مي شود. بررسي ها ازعلت اقبال 
شهروندان به واحدهاي كوچك نشان مي دهد در عين 
حال كه كيفيت براي متقاضيان مهم است، محدوديت 
نقدينگي مانع دستيابي آنها به واحدهاي بزرگ متراژ 
مي ش��ود. افرادي كه توانايي تامين هزينه خانه هاي 
كوچك متراژ را ندارند مجبور به مهاجرت مي شوند. 
مهدي سلطان محمدي، اقتصاد مسكن مي گويد: نبايد 
اقشار پايين را از زندگي در كلانشهرها محروم كرد و 
توليد آپارتمان و سوئيت هاي كوچك براي اين قشر در 

تهران مغفول مانده است.
انحراف برداشت از عدم تناسب قيمت هر متر مربع 
خانه هاي كوچك با بزرگ متراژها و همچنين انتظار 
از خانه آرماني باعث شده تا سياست گذاران شهري 
در قوانين خود مانع از تولي��د آپارتمان هاي كمتر 
از 40 متر مربع ش��وند. معمولا قيمت هر متر مربع 
مسكن كوچك متراژ، بيش��تر از قيمت واحدهاي 
بزرگ اس��ت. علت اين موضوع به فش��ار تقاضا در 
شرايط كمبود عرضه مربوط مي شود. از سوي ديگر 
بالا نگه داشتن س��طح كيفي انتظارات به مقاومت 
در برابر يك واقعيت منجر ش��ده است. بعد خانوار 
در كلانشهرها كاهش يافته و به 3.3 رسيده است؛ 
كارشناسان معتقدند بايد اين واقعيت پذيرفته شود.



بس��ياري معتقدند پيش بيني ها و انتظ��ارات مبني بر 
آغاز معاملات  ETFهاي بيت كوي��ن در بازارهاي بورس 
قانون گذاري شده، احياي قيمت را تسريع مي كنند و اين در 
حالي است كه ضرب الاجل كميسيون بورس امريكا براي 
تصميم گيري در مورد مجوز اين صندوق ها به پايان خود 
نزديك مي شود. در حالي كه همزمان با اوج گيري قيمت 
بيت كوين، كارشناسان اين احتمال را مطرح مي كنند كه 
چراغ سبز قانون گذاران امريكايي براي عرضه صندوق هاي 
قابل معامل��ه در بورس بيت كوين و آغ��از معاملات آنها 
ممكن است باعث سقوط قيمت شود. قيمت بيت كوين 
در روزهاي گذش��ته ركورد جديدي ثبت كرد و كندل 
هفتگي خود را بالاي عدد 62 هزار دلار بست. اين قيمت 
در كندل هفتگي از نظر تاريخي بي س��ابقه است. ركورد 
قبلي مربوط به اوايل آوريل اس��ت، زماني كه بيت كوين 
تنها چند روز پيش از ثبت بالاترين قيمت 6۴/80۴ دلاري 
خود، بالاترين كندل هفتگي را ثبت كرد. در عين حال، 
شركت گري اسكيل، يكي از بزرگ ترين سرمايه گذاران 
بيت كوين، قصد دارد تا چند روز ديگر درخواست خود را 
براي عرضه صندوق قابل معامله در بورس ETF بيت كوين 
به كميسيون بورس امريكا ارايه كند. ظاهراً اين شركت 
مي خواهد صندوق سرمايه گذاري در بيت كوين خود را به 
يك ETF آني تبديل كند. در ETFهاي آني سهام صندوق 
به طور مستقيم با بيت كوين هاي واقعي پشتيباني مي شود 
و اگر گري اسكيل بتواند تأييديه كميسيون بورس را بگيرد، 
اولين عرضه كننده اين شكل از صندوق هاي قابل معامله 
در بورس بيت كوين خواهد بود. به گزارش نيوز بي تي سي، 
شركت سرمايه گذاري گري اسكيل كه بيشتر به واسطه 
صن��دوق س��رمايه گذاري در بيت كوين اش ش��ناخته 
مي ش��ود، قصد دارد در چند روز آينده درخواست خود 
را براي عرضه يك ETF بيت كوين به كميسيون بورس 
امريكا ارسال كند. ظاهراً قرار است اين شركت صندوق 
س��رمايه گذاري در بيت كوين خود را كه جي بي تي سي 
)GBTC( ن��ام دارد، به يك ETF آتي بيت كوين تبديل 
كند. گري اسكيل كه يكي از شركت هاي بزرگ فعال در 
حوزه ارزهاي ديجيتال است، با توجه به رقابتي تر شدن 
فضاي س��رمايه گذاري در ارزهاي ديجيتال، قصد دارد 
رويكرد صندوق هاي خود را تغيير دهد. كميسيون بورس 
امريكا هفته گذشته مجوز عرضه اولين ETF آتي بيت كوين 
را تأييد كرد و قرار است سهام اين صندوق معاملاتي در بازار 
بورس نيويورك عرضه شود. به عقيده بسياري اين تصميم 
كميسيون بورس بسيار ويژه است، چراكه بيت كوين در 
نهايت به عنوان يك كلاس دارايي قانوني شناخته شده و 

در دسترس وال استريت و سرمايه گذاران عمده قرار گرفته 
است. كارمزد مديريت سرمايه ETF آتي شركت پروشيرز 
كه اخيراً تأييديه كميسيون بورس را دريافت كرده است، 
0.۹۵ درصد و تقريباً نصف كارمزد 2 درصدي گري اسكيل 
است. يكي ديگر از مزاياي  ETFهاي آتي نبود دوره هاي 
بازخريد اس��ت؛ مساله اي كه س��رمايه گذاران صندوق 

بيت كوين گري اسكيل از همان ابتدا با آن درگير بودند.

     صندوق  گري اسكيل
مي تواند از  ETFهاي آتي بهتر باشد

عرضه ETFهاي آتي بيت كوي��ن در بازار بورس امريكا، 
گامي در جهت افزايش سطح دسترسي سرمايه گذاران 
عادي به اين ارز ديجيتال اس��ت. با اين حال بسياري از 
سرمايه گذاران بازار ارز ديجيتال معتقدند كه بهره وري 
ETFه��اي مبتني ب��ر قرارداده��اي آتي، مانن��د بازار 
قراردادهاي آتي بيت كوين در بورس كالاي شيكاگو، در 
مقايسه با ETFهاي آتي كه با بيت كوين واقعي پشتيباني 
مي شوند، بسيار كمتر است. با توجه به پديده كانتانگو يا 
همان بالاتربودن قيمت بازار آتي در مقايسه با بازار آتي، 
اگر قراردادهاي آتي بيت كوين با قيمتي بالاتر از قيمت آتي 
منقضي شوند، سرمايه گذاران سود هاي احتمالي خود را 
از دست خواهند داد. جو اورسيني، مدير تحقيق و توسعه 
شركت ايگل بروك ادوايزرز، خيراً با انتشار رشته توييتي 
به معايب ETFهاي آتي بيت كوين اش��اره كرده و گفته 

است كه ETFهاي مبتني بر قراردادهاي آتي بيشتر براي 
معاملات روزانه هستند، نه سرمايه گذاري هاي بلندمدت. 
اگرETF  گري اسكيل بتواند مجوز كميسيون بورس را 
بگيرد، با بيت كوين هاي واقعي خريداري شده توسط اين 
شركت پشتيباني مي شود و مانند ETFهاي آتي درگير 
معاملات ابزارهاي مش��تقه وابسته به قيمت نمي شود. 
گفتني اس��ت كه گري اس��كيل در حال حاضر بخش 
قابل توجهي از حجم در گردش بيت كوين را هم در اختيار 
دارد. بري سيلبرتس، بنيان گذاري ديجيتال كارنسي 
گروپ و شركت گري اسكيل، در توييتر خود به تغييرات 
پيش روي صندوق سرمايه گذاري در بيت كوين گري 
اسكيل اشاره كرده و به شوخي گفته است »اگر كسي 
 ETF را دوست داشته باشيد به او اجازه نمي دهيد سهام
آتي خريد و نگهداري كند« و شايد حقيقتي پشت اين 

شوخي بنيان گذار  گري اسكيل نهفته باشد.

    احتمال كاهش قيمت بيت كوين
ETF پس از عرضه

بس��ياري معتقدند پيش بيني ها و انتظارات مبني بر 
آغاز معاملات  ETFهاي بيت كوين در بازارهاي بورس 
قانون گذاري شده، احياي قيمت را تسريع مي كنند و اين 
در حالي است كه ضرب الاجل كميسيون بورس امريكا 
براي تصميم گيري در مورد مجوز اين صندوق ها به پايان 
خود نزديك مي شود. افرادي نظير جوسيكا چو، مدير 

معاملات اختيار فرا بورس��ي صرافي كراكن، مي گويد 
در حال حاضر بسياري از سرمايه گذاران خرد از طريق 
پلتفرم هايي مثل پي پل و اسكوئر بيت كوين مي خرند 
و خيلي از سرمايه گذاران دانه درشت هم كارشان را با 
خريد بيت كوين از طريق صندوق هاي  سرمايه گذاري 
)نظير گري اسكيل( راه مي اندازند. او در اين باره افزود: 
»براي سرمايه گذاران خرد، اين اتفاق به عنوان نوعي 
مشوق عمل مي كند. براي سرمايه گذاران نهادي، عرضه 
چنين قراردادهايي، كار را تا حد زيادي تسريع و تسهيل 
مي كند؛ يعني دسترس��ي آنها ب��ه ارزهاي ديجيتال 
نسبت به سال 20۱۷ بسيار راحت تر خواهد بود.« قطعاً 
عرضه يك ETF خبري مثبت است. اين اتفاق گستره 
خريداران بيت كوين و مشاركت آنها را در اكوسيستم 
بيش��تر مي كند؛ اما قرار نيست تأثيرش به اندازه تأثير 
تأييد آنها در س��ال هاي گذشته باشد؛ چراكه در حال 
حاضر هم تقاضا از سوي سرمايه گذاران نهادي وجود 
دارد. انتشار اخبار تأييد ETF بيت كوين در روز جمعه، 
باعث شد بيت كوين با عبور از مقاومت هاي ۵8,000 و 

60,000 دلار تا اوج 62,۹۳۳ دلاري پيش برود.

     با شايعه بخر و با خبر بفروش
با اين ح��ال بس��ياري معتقدند ك��ه افزايش قيمت 
به س��بب رويكرد »با ش��ايعه بخر و با خب��ر بفروش« 
 ،FRNT  بوده اس��ت. استفان اولته، مديرعامل پلتفرم
در اين باره مي گويد: »مطمئن نيس��تم كه در نهايت 
اين اتفاق تغييرات گس��ترده اي در ميزان دسترسي 
س��رمايه گذاراني كه ب��راي ورود به اي��ن حوزه تلاش 
مي كنند، ايجاد كند.« نبايد فراموش كرد  ETFهايي 
كه گفته مي شود مجوز معاملات اخذ كرده اند، بر پايه 
قراردادهاي آتي هستند. اريك بالچوناس معتقد است 
همين مساله مي تواند تأثير مثبت آنها را كاهش دهد. او 
در اين باره مي گويد: »سرمايه گذاران عموماً  از ابزارهاي 
مشتقه خوششان نمي آيد و بسياري از مديران سرمايه 
همچنين ديدگاه��ي دارند. اگرچه ETF با پش��توانه 
فيزيكي مي تواند كاتاليزگر )عامل تسريع كننده( بزرگي 
باشد، اما به نظر من اين ETF فعلي كاتاليزگري بسيار 
جزئي است.« در وضعيت فعلي، برخي تحليل گران و 
كارشناسان مي گويند كاربران با شنيدن اخبار تأييد 
 ETFه��اي بيت كوين، با پيش بيني افزايش بيش��تر 
قيمت اقدام به خريد كرده اند و با آغاز معاملات، به دنبال 
خارج شدن از بازار و برداشت سودهاي خود مي روند و 

همين مساله مي تواند باعث سقوط قيمت شود. 

دنياي فناوريخبر
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رونمايي نخستين
خودروي برقي فاكسكان

شركت فاكس��كان تكنولوژي كه شريك كليدي اپل 
در توليد آيفون است، نخس��تين مدل هاي خودروي 
برقي خود را رونمايي كرد. به گزارش ايسنا، مدل هاي 
شاس��ي بلند و سدان كه روز دوش��نبه معرفي شدند، 
خودروهاي مفهومي هس��تند كه اي��ن توليدكننده 
قصد دارد به جاي اينكه تحت برند خود بفروشد، براي 
مشتريان خودرويي بسازد. مديران فاكسكان از جمله 
يونگ ليو، رييس هيات مديره واحد » هون هاي پرسيژن 
اينداستري «  اين شركت مدل هاي خودرو را در رويداد 
» روز فناوري «  فاكس��كان در تايپ��ه رونمايي كردند. 
فاكسكان بزرگ ترين مونتاژكننده آيفون است و از اين 
نظر به عنوان شريك خودروساز احتمالي اپل در موقعيت 
مطلوبي قرار مي گيرد زيرا اين شركت فناوري امريكايي 
هم به دنبال توس��عه حضورش در دنياي خودرو است. 
فاكسكان در راس��تاي ورود به عرصه خودروسازي، در 
سپتامبر براي خريد 280 ميليون دلاري يك كارخانه 
خودرو در اوهايو از استارتاپ لورداستون موتورز كورپ 
توافق كرد. رييس فاكسكان گفت: ما ديگر يك شركت 
تازه وارد نيستيم. اين شركت به تدريج زنجيره عرضه 
خودروي برقي ساخته و سخت افزار خودروي برقي خود 
را معرفي كرده است. ليليان چن، رييس هيات مديره 
يولون موتور گفت: شركت يولون موتور تايوان مشتري 
نخستين خودروي برقي فاكسكان خواهد بود. فاكسكان 
همچنين اتوبوس برقي نمايش داد كه قرار است سال 
آينده به يك فراهم كننده حم��ل و نقل بومي تحويل 
داده شود. كري ليو، تحليلگر سيتي گروپ در يادداشتي 
نوشت: فاكسكان در ميان شركت هاي فناوري است كه 
خودروهاي برقي را به عنوان يك منبع رشد فراتر از بخش 
مونتاژ محصولات الكترونيكي كه حاشيه سود اندكي 
دارند، هدف گرفته اند. كارخانه اوهايو فرصت عالي براي 
فاكسكان فراهم كرده و اين شركت را صاحب ظرفيت 
مونتاژ، تجهيزات و استعداد مي كند. خودروي اپل جايزه 
نهايي براي هر توليدكننده خودروي برقي خواهد بود. 
روابط قوي كه فاكسكان با اين شركت فناوري امريكايي 
دارد، در اين قضيه به نفعش عمل خواهد كرد. سال ها 
همكاري ميان دو شركت با افزوده شدن به محصولات 
اپل، توس��عه پيدا كرده اس��ت و اين شركت اكنون 
حدود ۵0 درصد از فروش سالانه فاكسكان محسوب 
مي ش��ود. با اين حال تا چند سال ديگر از خودروي 
س��اخت اپل خبري نخواهد بود زيرا اين ش��ركت 
چندين ضربه متحمل شده كه يكي از آنها خروج مدير 
پروژه خودرو و پيوستن وي به شركت فورد موتور بوده 
است. اگرچه مدت هاست همه منتظر محصولات اپل 
در بخش خودرو هستند اما اين شركت تقريبا چيزي 
در اين باره اعلام نكرده است. فاكسكان پس از معرفي 
پلتفرم خودروي برقي خود در سال گذشته، هنوز 

فروش هيچ خودرويي را آغاز نكرده است. 

ادامه  مقابله با انحصارطلبي 
شركت هاي اينترنتي در چين

وزير صنعت چين اعلام كرد مبارزه با انحصارطلبي برخي 
ش��ركت هاي اينترنتي در اين كشور ادامه مي يابد و در 
همين راستا بلوكه كردن سايت ها و خدمات شركت هاي 
رقيب غيرقانوني خواهد ب��ود. به گزارش مهر به نقل از 
رويترز، وي افزود: بايد تضمين شود بازيگران كوچك تر 
فضا و مجال كافي براي توسعه و ارتقاي فعاليت هاي خود 
را داشته باشند. چين در يك سال اخير برنامه هايي را براي 
قانونمند كردن روند اقتصاد آنلاين به اجرا گذاشته و در 
تلاش است از انحصارطلبي شركت هاي بزرگي مانند 
علي بابا و تنسنت جلوگيري كند تا شركت هاي اينترنتي 
كوچك تر و خلاق بتوانند فضاي تنفس پيدا كنند. در 
جولاي گذشته وزير صنعت و فناوري اطلاعات چين 
يك برنامه شش ماهه نظم بخشي را به اجرا گذاشت كه 
هدف از اجراي آن مقابله با اختلال در نظم بازار، جلوگيري 
از تضييع حقوق كاربران اينترنت، حفظ امنيت داده ها و 

مقابله با تحميل انبوه تبليغات ديجيتال بود. 

بازديد روساي نهاد نمايندگي مقام 
معظم رهبري در دانشگاه هاي تهران 

از مركز مانيتورينگ همراه اول
هياتي از روساي نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در 
دانش��گاه هاي تهران، از مركز مانيتورينگ پلتفرم هاي 
ديجيتال همراه اول بازديد كردند. به گزارش اداره كل 
ارتباطات ش��ركت ارتباطات س��يار ايران، صبح امروز 
دوش��نبه 26 مهر ۱۴00، حجت الاسلام سيد مهدي 
س��اداتي نژاد، رييس دفاتر نهاد نمايندگي مقام معظم 
رهبري در دانش��گاه هاي استان تهران به همراه هياتي 
از روساي نهاد نمايندگي رهبري در دانشگاه هاي تهران 
از »مركز مانيتورينگ پلتفرم هاي ديجيتال همراه اول« 
بازديد و مهدي اخوان بهاب��ادي، مديرعامل اپراتور اول 
تلفن همراه آنان را همراهي كرد. در جريان اين بازديد 
جامع، ماحصل تمامي دستاوردهاي فني همراه اول به 
عنوان نخستين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كشور 
و توانمندي ه��اي جوانان متخص��ص ايراني در عرصه 
ارتباطات و فضاي ديجيتال ارايه و به نمايش گذاش��ته 
ش��د. روس��اي نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در 
دانش��گاه هاي اس��تان تهران ضمن ابراز خشنودي از 
گسترش زيرس��اخت هاي داخلي، توس��عه بسترها و 
پلتفرم هاي ديجيتالي مانند روبيكا، شاد )بزرگ ترين 
اپليكيشن تعاملي كشور(، ذره بين و ... توسط متخصصان 
و مهندسان ايراني را امري مبارك در راستاي اشتغالزايي 
و رفع نيازهاي كاربران كش��ور دانستند كه در شرايط 
حساس و اعمال نگاه هاي قهرآميز توسط متخاصمان، 
مي تواند راهي جايگزين براي حراست از ظرفيت هاي 
ديجيتال كش��ور باش��د. حجت الاس��لام سيدمهدي 
ساداتي نژاد نيز در جريان اين بازديد ضمن تقدير از گروه 
همراه اول كه اين فرصت بازديد را فراهم كردند، اظهار 
كرد: اين توانمندي هاي كسب شده درون اپراتور اول تلفن 
همراه كشور بسيار دلگرم كننده است و چه خوب اگر ساير 
بخش هاي فرهنگي نيز از اين ظرفيت ها بازديد كنند. 
گفتني است وضعيت توسعه ارتباطات در كشور، آناليز 
پلتفرم هاي ديجيتال از منظر سرويس دهي و خدمات، 
برنامه هاي آتي اپراتور در حوزه سرمايه گذاري، ميزان و 
نوع حمايت از توليدكنندگان داخلي، توجه و استفاده از 
ظرفيت متخصصان و نخبگان ايراني و مختصري درباره 
تكنولوژي هاي نوي��ن ارتباطي از جمله مواردي بود كه 

مديرعامل همراه اول در ارايه خود به آنها پرداخت.

اپليكيشن جديد براي
مديريت فشار خون عرضه شد

برنامه اي به نام هلوهارت كه در قالب يك اپليكيشن روي 
گوشي هاي هوشمند نصب مي شود به اندازه گيري فشار 
خون و مديريت آن كمك مي كند. به گزارش مهر به نقل 
از ورج، افرادي كه فش��ار خون بالايي دارند مي توانند از 
يك اپليكيشن تلفن همراه براي كنترل آن و جلوگيري 
از به خطر افتادن سلامت خود استفاده كنند. اين برنامه 
به افراد امكان مي دهد تا وضعيت فشار خون خود را به طور 
مرتب كنترل كنند و علاوه ب��ر اين مي توان از هلوهارت 
براي اندازه گيري وزن، بررسي فعاليت فيزيكي و دريافت 
رهنمودهايي در زمينه مديريت فشار خون استفاده كرد. 
حدود نيمي از افراد بزرگسال در امريكا با مشكل فشار خون 
دست به گريبان هستند، اما تنها شرايط يك چهارم اين 
افراد تحت كنترل است و نتيجه اين امر افزايش احتمال 
ابتلاي افراد به بيماري هايي همچون سكته هاي قلبي و 
مغزي است. برنامه يادشده به طور مستقيم اطلاعات مربوط 
به فشار خون را در دسترس كاربران قرار مي دهد و به طور 
خودكار به كاربران استراتژي هايي را پيشنهاد مي كند تا 

بتوانند از افزايش فشار خونشان جلوگيري كنند.

قيمتبيتكويندرروزهايگذشتهركوردجديديثبتكردوبهبالاي62هزاردلاررسيد

اما و اگرهاي تاثير عرضه ETF هاي بيت كوين بر قيمت اين ارز

آگهي فراخوان عمومی جذب سرمايه گذار
به استناد ماده 27 قانون الحاق )2( و دستور العمل هیات وزیران مصوبه 142600 مورخ 1394/07/04 این 
فراخوان جهت اطلاع عموم منتشر می گردد ، لذا از کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی دعوت می شود با داشتن 

شرایط و مدارک ذیل به اداره کل ورزش و جوانان استان کرمانشاه )دبیرخانه ماده 27 ( مراجعه نمایند .
1-  مشخصات پروژه :

2-  م�دل واگذاری : با توج�ه به مطالعات صورت گرفته پ�روژه فوق در قالب قرارداد BOT )س�اخت ، 
بهره برداری و انتقال ( واگذار می گردد .

3-  سپرده شرکت در فراخوان : مبلغ تضمین شرکت در فراخوان پنج درصد )5%( قیمت پیشنهادی 
جهت تکمیل و س�اخت پروژه می باش�د که متقاضی می بایس�ت مبلغ مذکور را به ش�ماره حس�اب 
4056005507595472 و شناس�ه واری�ز 942128556214000261140000000000 نزد بانک مرکزی 

واریز نماید .
4-  مهلت دریافت اسناد : کلیه متقاضیان لازم است جهت دریافت اسناد حداکثر تا پایان وقت اداری روز 
شنبه مورخ 1400/08/10 به دبیر خانه ماده 27 اداره کل ورزش و جوانان استان کرمانشاه مراجعه نمایند .

5-  مهلت تکمیل و ارائه پاکت : متقاضیانی که اس�ناد را در موعد مقرر دریافت نمودند ضروری اس�ت 
پاکت الف و ب و ج را به صورت در بسته حداکثر تا پایان وقت اداری تاریخ 15 /08/ 1400 تحویل دبیرخانه 
مرکزی اداره کل ورزش و جوانان استان کرمانشاه داده و در مقابل رسید دریافت نمایند . بدیهی است 
به تقاضاهایی که خارج از وقت مزبور ارائه شده و همچنین تقاضاهای مخدوش و فاقد شرایط مندرج در 

فراخوان ترتیب اثر داده نخواهد شد .
6-  تاریخ افتتاح پاکت : پیشنهادات واصله در ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 1400/08/17 در کمیسون 
بازگشایی می شود . حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشنهاد دهندگان در افتتاح پیشنهاد ها 

آزاد می باشد .
7-  اداره کل ورزش و جوانان استان کرمانشاه در قبول یا رد یک یا همه پیشنهادات مختار می باشد .

8-  در صورت تمایل به دریافت توضیحات بیشتر با شماره تلفن 38353946-083 اداره کل ورزش و 
جوانان استان کرمانشاه )مهندس رشیدی ( تماس حاصل فرمائید .

9 -  دوب�اب منزل س�رایدری در مجموعه در اختیار پرس�نل اداره کل ورزش و جوانان بوده و ش�امل 
سرمایه گذاری مذکور نمی باشد .

 اداره کل ورزش و جوانان استان کرمانشاه

نوبت دوم

اداره کل ورزش و جوانان استان کرمانشاه

آدرسمشخصات پروژهردیف

ساخت و تجهیز آکادمی تنیس روی میز به مساحت 260 1
متر  

دفتر سرپرستی مجموعه ورزشی 
آزادی 

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

تصمیمات مجمع سالیانه منتهي به 1400/04/26 مورخ 1400/07/10 
صن�دوق س�رمایه گذاري بان�ك گردش�گري و با مجوز ش�ماره 
122/91544 مورخ 1400/07/24 س�ازمان بورس و اوراق بهادار به 

شرح ذیل اتخاذ گردید:
 1- تصوی�ب صورت هاي مالي صن�دوق براي س�ال مالي منتهي 

به 1400/04/26
2- انتخاب موسس�ه حسابرس�ي شاخص اندیش�ان ب�ه عنوان 

حسابرس صندوق
3- انتخاب روزنامه تعادل به عنوان روزنامه كثیرالانتشار صندوق.

صندوق سرمايه گذاري بانك گردشگري
ثبت شده به شماره 27837 و شناسه ملي 10320600788

تصميمات مجمع ساليانه منتهي به 1400/04/26  مورخ 1400/07/10

 براي كسب اطلاعات بیشتر 
به سایت http://www.gbfund.ir مراجعه فرمایید.

نايب رييس اول كميسيون مشترك طرح حمايت از كاربران 
فضاي مجازي و خدمات پايه كاربردي از تلاش مجلس براي 
اتمام فرآيند قانوني بررسي طرح تا قبل از نوروز ۱۴0۱ خبر 
داد. به گزارش خانه ملت، س��يدعلي يزدي خواه  گفت: اين 
طرح مجلس در راستاي حفظ و حمايت از حقوق كاربران در 
فضاي مجازي يك اقدام حداقلي بوده كه فرآيند قانوني آن در 
حال طي شدن است و اميدواريم تا قبل از نوروز ۱۴0۱ به پايان 
برسد. اينكه هنوز برخي افراد اينگونه القا مي كنند كه هدف از 
پيشنهاد اين طرح فيلترينگ و محدودسازي فضاي مجازي 
است در راستاي اقدامات بدخواهانه دشمنان بيروني براي مردم 
اين كشور است، ضمن اينكه از اين واضح تر نمي توان گفت كه 
رييس مجلس و اعضاي كميسيون فرهنگي در مصاحبه هايي 
بر اين مه��م تاكيد كرده اند كه ما به دنبال فيلترينگ فضاي 
مجازي نيستيم، همچنين وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
نيز اعلام كرده است فيلترينگ در برنامه هاي اين وزارتخانه 

جايي ندارد. آنچه در پيش نويس اوليه اين طرح آمده بود در 
جريان فعاليت كميسيون مشترك طرح حمايت از كاربران 
در فضاي مجازي تغييرات عمده اي در آن اعمال خواهد شد. 
كما اينكه پيشنهاد ما اين است كه تعداد ۳۷ ماده اي كه در اين 
طرح آمده است را كاهش دهيم و پيگيري برخي از موضوعات 
آن را نيز در قالب دس��تورالعمل به قوه مجريه واگذار كنيم. 
البته هنوز اتفاقي در رابطه با اين طرح نيفتاده اس��ت و تنها 
كميسيون مشترك براي بررسي آن ايجاد شده و هيات رييسه 
آن مشخص شده است و از امروز بررسي آن در جلسات اين 
كميسيون آغاز خواهد شد. هم اكنون مشكلات بسياري در 
حوزه فضاي مجازي وجود دارد چرا كه قانوني وجود ندارد كه 
اگر فردي در شبكه هاي اجتماعي خارجي سرمايه گذاري كرده 
يا اقدام به خريد و فروش كند چنانچه صفحه آن شبكه بسته 
شود، مطالبات اين افراد چگونه بايد پيگيري شود تا حقوق مردم 

به يغما نرود؛ همچنين از اطلاعاتشان صيانت شود. 

اتمامفرآيندقانونيطرححمايتازكاربرانتاقبلازنوروز



ادامه ا زصفحه اول|
ش��كنندگي ها و ضعف هاي بزرگي كه در سازه ذهني 
تصميم گيران ما وجود دارد را شناس��ايي بكنيم و براي 

آنها فكري بكنيم.
يكي از آسيب هاي بسيار بزرگ در نظام تصميم گيري هاي 
كش��ور از منظر تحليل هاي س��طح توسعه حاكميت 
بلامنازع سازه ذهني منبع محوري اس��ت، اين يكي از 
محورهاي شكننده كننده اقتصادهاي رانتي است كه در 
آنها اين س��ازه ذهني وجود دارد كه اگر ارز و ريال داشته 
باشيم ديگر هيچ مشكلي نداريم در يك مجال مناسب 
مي توان توضيح داد كه اين سازه ذهني حتي تلقي هاي 
ما را از ديپلماس��ي و مسائل تربيتي نيز تحت تاثير قرار 
مي دهد و به شرحي كه اشاره كردم همه اجزاي نظام ملي 
را تحت تاثير قرار مي دهد، طنز تلخ ماجرا اين است كه به 
تعبير برخي از نظريه پردازان توسعه گرچه در يك ساخت 
توسعه نيافته رانتي با انبوهي از دورهاي باطل در هم تنيده 
روبرو هستيم، اما اين پديده با سازه هاي ذهني مخرب ديگر 
يعني كوته نگري گره مي خورد و جريان توسعه خواهي 
را نابود مي كند. مثلا در ارتباط با اين س��ازه ذهني منبع 
محوري مي توانيد ببينيد كه از يك طرف وقتي دچار اين 
توهم هستند كه اگر ارز و ريال داشته باشيم هيچ مشكل 
ديگري نداريم ولي وقتي كه با دوران هاي جهش قيمت 
نفت مواجه مي شويم، دچار تنقاض هاي پرشمار جديد 
مي شويم مثلا تر لين كارل در »كتاب معماي فراواني« 
مي گويد: در فاصله س��ال 1970 تا 1974 درآمد نفتي 
كشورهاي نفتي 11 برابر ش��د يعني چيزي كه آنها در 
مخيله خود نمي ديدند كه چنين اتفاقي بيفتد رخ داد 
اما وقت��ي كه اين جهش در درآمدهاي نفت��ي، وفور ارز 
و براي ايران به تب��ع آن جهش در ريال پيش آمد آنقدر 
شكنندگي ها و بحران هاي اين سازه ذهني بحران ساز 
از طريق تش��ديد مناسبات رانتي و فس��اد، گسترش و 
تعميق پيدا كرد كه ش��عار حكومت گرها اين مي شود 
كه هرچه فرياد داريد بر سر نفت بكشيد، يعني آن سازه 
ذهني منبع محوري از زاويه مسووليت پذيري حاكمان نيز 

بحران سازي كرده و دچار تناقض مي شود.
وي افزود: به خاطر آن ضعف هاي ساختاري كه در نظام 
يادگيري وجود دارد، در اين ش��يوه فهم و عمل نفتي را 
كه اصلا كاري به كار ما نداش��ت و در قعر زمين بود و ما 
بيرون كشيديم و به صورت نابخردانه مورد استفاده قرار 
داديم را متهم مي كنيم و افراد مسوول در اين سوء تدبير 
و فسادزايي به خودشان در آينه نگاه نمي كنند و اين يك 
خاك  برسري بزرگ و ريشه دار است كه بايد به اندازه عمق 
و ريشه اي كه دارد شناخته شود تا بتوانيم با آن برخورد 

فعال و موثر و اعتلابخش بكنيم.

 تا زماني كه نظام تصميم گيري  كش�ور قادر به 
اتخاذ تصميمات خردورزانه نباشد، وفور منابع 

تشديد كننده بحران ها خواهد بود
مومن��ي ب��ا طرح اي��ن س��وال كه اي��ن س��ازه ذهني 
»منبع محوري« چگونه توسعه را قفل مي كند؟ اظهار 
كرد: وقتي پول زياد دارند بحران يادگيري آثار خود را در 
قالب مفهوم نفرين منابع و بيماري هلندي، ظاهر ساخته 
و در عمل فلاكت و فقر گس��ترده تر و نابرابري و فساد و 
عقب ماندگي را به خود، مردم و جامعه تحميل مي كنند 
وقتي كه هم ارز و ريال در اختيار ندارند مي گويند جبران 
پول نداريم پس هيچ كاري نمي توانيم بكنيم و از طريق 
بي مسووليتي و سكون و آميزه اي از بي خردي و بي تدبيري 
و بي عملي كشور را دچار فاجعه مي كنند، پس اگر ما اين 
كشور را از نظر اصولي و به صورت بنيادي بخواهيم نجات 
دهيم يك ركن ماجرا اين اس��ت كه بگوييم تا زماني كه 
نظام تصميم گيري هاي اساس��ي كش��ور قادر به اتخاذ 
تصميمات خردورزانه و راهگشا نيست، وفور منابع نه تنها 
تسهيل كننده توسعه نيست بلكه تشديد كننده بحران ها 
اس��ت اگر حكومت گران گرامي ما به وي��ژه در دولت و 
مجلس همين را به گونه عالمانه بفهمند به جرات مي توانم 
بگويم دوسوم سياس��ت هاي نابخردانه اي كه در اين دو 

مركز پخت و پز مي شود را بايد متوقف كنند.

  كانون اصلي گرفتاري 
ما كمبود منابع نيست

وي در ادامه افزود: كانون اصلي گرفتاري ما كمبود منابع 
نيست، كانون اصلي ناتواني در كاربست خردورزانه منابع 
سرش��اري اس��ت كه در اختيار داريم و در اين زمينه در 
جاي خودش به طور اصولي بحث ش��ده است كه نحوه 
استفاده نابخردانه از ظرفيت هاي منابع انساني به مراتب 
شكنندگي آورتر از ظرفيت هاي منابع ارزي و ريالي است 
ولي مي بينيد كه به قاعده يك نظام تصميم گيري غير 
توسعه اي و سفله پرور آنچه كه بر سر منابع انساني كشور 
مي آيد به كلي مس��كوت اس��ت و بدبختي بزرگ اين 
اس��ت كه صداي نهادهاي كارشناسي نيز در اين زمينه 
در هياهوهاي رانت جويانه به طور كلي به حاش��يه رانده 
شده اس��ت. طي يك ساله گذشته چيزي حدود 25 بار 
خطاب به تصميم گيران كش��ور گفته ايم كه داده هاي 
سرشماري دوره 1365 تا 1395 مي گويد كه به صورت 
تدريجي و فزاينده در كل اين دوره ما شاهد اين هستيم 
كه سهم جمعيت در سنين فعاليتي كه هيچ نقشي در 
توليد ملي ندارند افزايش پيدا مي كند و اگر واقعا ذره اي 
درك توسعه گرا وجود داشت نظام تصميم گيري هاي 
اساسي كشور اعلام وضعيت فوق العاده مي كردند ولي 
شما مشاهده مي كنيد كه اصلا انگار نه انگار، در حالي كه 
حتي با مراجعه به گزارش هاي رسمي مشخص مي شود 
مضمون آن داده تكان دهنده اين اس��ت كه طي بالغ بر 
سي ساله گذشته در اثر اجراي بسته سياستي نابخردانه و 
مشكوك تعديل ساختاري به طور متوسط نزديك به دو 
سوم كلي جمعيت در سنين فعاليت ايران هيچ نقشي در 

توليد ملي ندارند.

  آثار غيراقتصادي تورم به مراتب شكننده تر 
از آثار اقتصادي آن است

مومني افزود: سازه ذهني بسيار مهم ديگري هم كه ابعاد 
شكنندگي آوري آن اگر بيش از سازه ذهني منبع محوري 
نباشد كمتر از آن هم نيست اين است كه اينها تورم را به 
عنوان يك مساله عادي، در كنار ساير مسائل مورد توجه 
قرار مي دهند در حالي كه در انديش��ه اقتصادي چه در 
تحليل هاي سطح توسعه و چه در تحليل هاي سطح كلان 
گفته مي شود تورم  ام الامراض است و اين  ام الامراض بودن 
خصلت فرارشته اي دارد يعني آثار شكنندگي آور تورم 
فقط در حيطه اقتصاد خلاصه نمي شود همه عرصه هاي 
حيات جمعي را تحت تاثير قرار مي دهد. آثار غير اقتصادي 
تورم به مراتب شكنندگي آورتر از آثار اقتصادي آن است 
ولي اگر حكومت گران گرامي همي��ن آثار اقتصادي را 
خوب بفهمند امكان ندارد كه آنقدر سهل گيرانه تن به 
سياس��ت هاي تورم زا بدهند. تورم يك��ي از بزرگ ترين 
عوامل كاهش بهره وري كل عوامل توليد است، همانطور 
كه يكي از مهم ترين عامل هاي كاهش صادرات غير نفتي، 
فرسايش سرمايه شركت ها، رشد بخش غيررسمي، همراه 
با تاثير منفي بر سرمايه گذاري هاي مولد بخش خصوصي، 
جابه جايي منابع از فعاليت ها از امور حياتي به امور بدون 
اهميت و شدت بخشنده بحران و افزايش دهنده شكاف 
طبقاتي، كاهش دهنده رشد اقتصادي و تحميل كننده 
هزينه هاي رفاهي به جامعه است ولي اينها فقط وجوه 
اقتصادي اس��ت و ما گفتيم كه وقتي شما فقط از منظر 
تحليل هاي سطح توسعه به تورم نگاه مي كنيد، مي بينيد 
آثار غير اقتصادي واقعا فاجعه سازتر و شكنندگي آورتر 
است، بنابراين اگر مي بينيد تمام سرمايه گذاري هايي 
كه در زمينه اعتلاي فرهنگي و اجتماعي ايران مي شود 
اثربخش نيس��ت يا اثر معكوس دارد و عم��لًا هدر داده 
مي شود و نمي توانيم در اين زمينه شاهد موفقيت باشيم 
در كنار همه عناصر ديگري كه در اين زمينه وجود دارد. 
اين استاد دانشگاه افزود: ما به ده ها مطالعه برخورد كرديم 
كه تك تك آنها روي آثار تورم بر افزايش سرقت، جرم و 
جنايت، صدور چك بلامحل، افزايش خودكشي، افزايش 
جرايم نوجوانان، طلاق و از اين قبيل نقش آفريني كرده 
است كه برايند همه اينها اين است كه ما با پديده سقوط 
س��رمايه اجتماعي و بحران اعتماد روبرو شده ايم پس 
يكي ديگر از آن كانون هاي انديشه اي براي شكستن اين 
دور باطل كه تورم را به اصطلاح مس��اله اي در كنار ساير 
مسائل مي بيند اين است كه ما در اين زمينه يك مقدار 
رشد انديش��ه اي پديد بياوريم و اگر در اين زمينه سطح 
آگاهي هاي خود را بالا برديم و با حساس��يت بايسته به 
آن منشاهاي سياست هاي تورم زا و پيامدهاي آن نگاه 
كرديم آن وقت احتمال اينكه بتوانيم راه نجاتي به روي 
اقتصاد كشور باز كنيم افزايش پيدا مي كند. وقتي شما در 
يك افق بلندمدت به سياست هاي تورم زا نگاه مي كنيد 
مي بينيد كه واقعا چه بلاهايي بر سركش��ور آورده است 
كه هم مشروعيت نظام ملي و هم حفظ تماميت ارضي 
كشور را با چالش هاي بسيار بزرگ روبرو كرده است. اين 
سهل انگاري در باب پيامدهاي سياست هاي تورم زا كار را 
به جايي رسانده است كه مثلا قدرت خريد پول ملي به 
طرز فاجعه آميزي سقوط كرده است و طنر تلخ اين ماجرا 
اين است كه سرآغاز اين سقوط ارزش پول ملي به جهش 
درآمدهاي نفتي برمي گردد يعني تا زماني كه اين جهش 
در نيمه اول دهه 1350 اتفاق نيفتاده بود جامعه به مراتب با 
شكنندگي كمتري اداره مي شد، مطالعه مورد بحث نشان 
مي دهد اگر بر مبناي قدرت خريد طلا تحولات ارزش پول 
ملي را مورد بررسي قرار دهيم مشاهده مي شود كه قدرت 
خريد صد هزارتومان پول برحس��ب ميزان معيني طلا 
نزديك به يك چهل هزارم در فاصله 1356 تا 1399 دچار 
سقوط شده است، يعني شما شگفت زده مي شويد وقتي 
بدانيد كه در س��ال 1356 با صدهزارتومان پول مي شد 
معادل دو كيلوگرم طلاي خالص خريد در حالي كه در 
سال 1399 با همان مقدار پول چيزي حدود 0.08 گرم 
طلا مي توان خريد، در قالب اين مثال و البته از طريق ده ها 
مثال به همين اندازه تكان دهنده وجود دارد مي خواهم 
بگويم كه مساله تورم يك مساله اقتصادي در كنار ساير 
مس��ائل نيس��ت و تا زماني كه نظام تصميم گيري هاي 
اساسي كشور در اين زمينه به اندازه بايسته خود را مجهز 

نكرده باشد اين سهل انگاري ها ادامه خواهد داشت.
مومني با بيان اينكه بخش هايي از دولت و مجلس فعلي 
به خاطر ضعف��ي كه در بنيه داناي��ي و حافظه تاريخي 
آنها وجود دارد در حال كش��يده شدن به همان سمت 
هستند، گفت: درست مثل دوره احمدي نژاد كه وقتي 
مي خواستند اين كار را بكنند نه تنها به قباحت هاي آن 
اشاره اي نمي كردند بلكه با يك ژست تهاجمي و فرافكنانه 
مي گفتند مي خواهيم رانت از بين ببريم و عدالت و كارايي 
و بهره وري برقرار كنيم و اما با كارنامه اي كه رقم زدند در 
عمل اين مفاهيم سرنوشت ساز را به فحش هاي ركيك 
تبدي��ل كرده اند، الان وقتي مقامات كش��ور مي گويند 
مي خواهيم عدالت برق��رار كنيم آنهايي كه مي فهمند 
مي گويند خدايا چه كسي را ببينيم كه اينها عدالت برقرار 
نكنند. عامه مردم با تمام پوس��ت و گوش��ت خود آثار و 
پيامدهاي تورم را از همه نظر درك مي كنند و بنابراين اگر 
صادقانه به آنها بگوييم قرار است مثلا آن اهداف به قيمت 
تورم زايي دنبال شود به يقين اكثريت قاطع فرودستان و 

متوسط ها نمي خواهند. 

  ج�وري ژس�ت مي گيرند و جريان س�ازي 
مي كنند كه صاحبنظران مي ترسند بگويند ما 

مخالف اين سياست ها هستيم
وي افزود: آن چيزي كه مواجهه با سياست هاي تورم زا را 
بسيار دشوار كرده است يكي اين است كه اينها آنچنان 
ژس��ت هاي ظاهرالصلاح و آنچنان ادعاه��اي جذابي را 
مطرح مي كنند كه واقعا اصحاب دانايي و خرد مي ترسند 

كه بگويند ما با اين سياست  ها مخالفيم و يك وجه بسيار 
مهم ديگر ماجرا اين است كه آنهايي كه از اين مناسبات 
نفع مي برن��د آنها هم از يك توانايي ه��اي غير متعارف 
جريان سازي برخوردار شده اند كه واقعا رويارويي آدم هاي 
سالم و دلس��وز و توس��عه خواه با آنها تا آستانه ناممكن 
شدن جلو رفته اس��ت. بنابراين در چنين شرايطي بايد 
از اهل دانايي و رس��انه ها اس��تمداد كرد كه در برابر اين 
ماجراها مقداري ايستادگي كنند، مثلًا فرض بفرماييد 
لااقل از زمان انتش��ار كتاب ثروت ملل آدام اس��ميت تا 
امروز اين در ذخيره دانايي بشر وجود دارد كه مي گويند 
سياست هاي تورم زا رانت زاترين سياست هاي شناخته 
شده در دنياست. وقتي ش��ما در مقياس نظام ملي اين 
پديده را نگاه مي كنيد، اما طنز تلخ ماجرا اين اس��ت كه 
در ايران وقتي عزيزان مي خواهند سياست هاي تورم زا را 
ايجاد كنند صدايي كه بلند مي كنند اين است كه ما چون 
نسبت به رانت هاي موجود مرزبندي و موضع گيري داريم 

مي خواهيم اين كار را بكنيم.
مومني در بخش ديگري از س��خنان خود به موضوع ارز 
ترجيحي اشاره كرد و گفت: طي چند ساله اخير يكي از 
محمل هاي تبليغاتي بسيار سنگين رانت جوها در ايران 
حمله به ارز 4200 توماني است، خيلي جالب است اگر به 
سوابقي مساله برگرديد ارز 4200 توماني وقتي كه اعلام 
شد ما در همين موسسه مطالعات دين و اقتصاد پنج جلسه 
گذاشتيم و به  شدت نقد كرديم. چرا؟ چون اينها مي گفتند 
در قيمت 4200 تومان مي خواهيم يكسان سازي قيمت 
ارز بكنيم و م��ا در آنجا مفصل توضيح دادي��م كه با اين 
سياست هاي پولي و مالي و تجاري يكسان سازي نرخ ارز 
در ايران غيرممكن است و نكته بعدي اين بود كه آنها ارز 
4200 توماني را به مثابه يك ابزار براي تش��ديد تضعيف 
ارزش پ��ول ملي مورد توجه ق��رار داده بودند يعني اينها 
مي خواستند قيمت دلار را از حدود سه هزار تومان يك باره 
به 4200 تومان برسانند و چون از نظر تورم زايي منفور بود 
و كاملا مشاهده مي شد براي پنهان كردن عوارض سوء آن 
ادعا كردند كه از اين طريق مي خواهند يكسان سازي نرخ 
ارز را در دستور كار قرار دهند. ما در آن زمان به شدت به آن 
حمله كرديم وقتي استارت اين كار زده شد يك دفعه ديدند 
كه بحراني كه در ساختار مالي حكومت پديدار مي شود با 
4200 تومان به ازاي هر دلار قابل حل وفصل نيست و در 
يك فاصله كوتاهي قيمت ارز را تا حدود 27000 تومان بالا 
بردند. قيمت ارز تا آن حد بالا رفت يك دفعه شروع كردند 
گفتند هرچه فرياد داريد بر سر ارز 4200 توماني بكشيد 
و شما مي بينيد كس��اني كه حتي مشخصا در آن جلسه 
تصميم گير بودند و اسامي آنها نيز اعلام شد فرافكنانه جزو 
مخالفين شدند و اين هم از طنزهاي تلخ شيوه حكمراني در 
ايران است كه افراد مسووليت عواقب كارهايي كه مي كنند 

را برعهده نمي گيرند.

  رانت افزاي�ش نرخ رس�مي دلار 350 برابر 
رانت دلار 4200 توماني خواهد بود

وي افزود: بعد از اينكه اين شكاف ايجاد شد و از روز اول هم 
كاملا براساس موازين علمي روشن بود كه امكان ندارد 
روي يك قيمت ارز ماند در حالي كه سياست هاي مكمل 
و پشتيبان آن با اين هدف مغايرت دارد. يك دفعه موج هاي 
تبليغاتي سنگين راه افتاد كه هرچه فرياد داريد بر سر دلار 
4200 توماني بكشيد بعدا كه دلار از مرز 24000 تومان 
عبور كرد و در بعضي از ماه ه��ا به حدود 30000 تومان 
هم رسيد در سال هاي 97 و 99 اينها دوباره بيان كردند 
كه چون هنوز نيازهاي اساسي مردم با پايه قيمت دلار 
4200 تومان است اين يك رانت بزرگ در اقتصادهاي 
رانتي محسوب مي شود سپس بزرگ ترين رانت جوها 
پرچم مخالفت با رانت به دست گرفتند و گفتند ما با دلار 
4200 تومان مخالفيم به دليل رانت زايي آن! در همان 
ايام به ش��يوه بس��يار خارق العاده اي كه توماس پيكتي 
در كتاب س��رمايه در قرن بيست و يكم مطرح كرده و از 
طريق آن مي شود با چهار عمل اصلي اندازه رانت ايجاد 
شده بر اثر سياست هاي تورم زا را اندازه گيري كرد با تكيه 
بر آن روش شناس��ي پژوهش انجام دادم و مطرح كردم 
كه يك واقعيتي وجود دارد كه وقتي ش��كاف بين كف 
و س��قف قيمت ارز وجود دارد مابه التفاوت رانت ايجاد 
مي كند اما آنهايي كه به نام مبارزه با رانت به جاي اينكه 
بگويند آن زياده  خواهي ه��ا را متوقف كنيم و برگرديم 
به قيمت هاي پايين  ت��ر، در ظاهر مطالبه خود را مبارزه 
با رانت مي  گذارند و اين اس��م رمز است كه از اين طريق 
كسب درآمد فرصت طلبانه و خانمان سوز بكنند. مركز 
پژوهش هاي مجلس به جاي اينكه سلطان بانوي مردم 
باشد بعضي وقت ها در گزارش هاي خود به سلطان بانوي 
رانت جويان در كشور تبديل مي شود آنها هم درباره اين 
سياست آمدند به آن طيف افراطي كه بازارگرايي مبتذل 
را در ايران ترويج مي كردند پيوستند و بيان كردند كه بايد 

جلوي اين رانت گرفته شود، من در مطالعه خود براساس 
گزارشي كه مركز پژوهش هاي مجلس تهيه كرده بود و 
نشان داده بود كه آنها پذيرفته بودند كه اگر معادل ريالي 
ارز قيمت گذاري شده براي واردات كالاهاي اساسي را از 
4200 تومان به بالاي 20000 تومان برسانيم، فقط از اين 
ناحيه 6 درصد به اندازه تورم موجود كشور اضافه مي شود، 
با فرمول پيكتي اندازه رانتي كه به صاحبان دارايي و ثروت 
بر اثر اين 6 درصد تورم جديد تعلق مي گيرد را محاسبه 
كردم و بعد آمدم اندازه رانت دلار تخصيص يافته ناشي از 
رانت تعلق يافته به كالاهاي اساسي را هم محاسبه كردم و 
بعد اين دو را باهم مقايسه كردم و نتيجه مطالعه كه انتشار 
عمومي يافت و تاكنون كسي به آن نقدي نداشته است 
نشان دادم تفاوت رانت ايجاد شده از ناحيه آن 6 درصد 
تورم 350 برابر رانتي است كه از طريق استمرار تخصيص 
ارز با نرخ ترجيحي براي كالاهاي اساسي وجود دارد، به 
محض اينكه نتايج آن پژوهش ارايه و مطرح شد ناگهان 
بحث رانت زايي كنار رفت و بهانه هاي ديگري مورد توجه 

قرار گرفت.
مومني خاطرنشان كرد: يك موجي راه انداختند كه چون 
سطح عمومي قيمت ها وحش��تناك بالا رفته است اين 
نشان دهنده اين است كه تخصيص دلار با نرخ ترجيحي ارز 
به كالاهاي اساسي هيچ كمكي به فرودستان نكرده است و 
از مبارزه با رانت به يك باره شيفت كردند به دلسوزي براي 
فقرا و گفتند كه نمي توانيم اين را تحمل بكنيم و فرودستان 
از اين طريق نفعي عايدشان نشده است. جالب است به غير 
از بحث هايي كه كارشناسان كردند تا اين دروغ جديد يعني 
بي تاثير بودن پايه 4200 تومان بر معيشت فقرا از طريق 
قيمت كالاهاي اساسي را برملا كنند به يك باره ديديم كه 
كارشناس��ان مركز آمار نيز يك شرافت حرفه اي در سال 
1398 به خرج دادند كه در آن با جزييات توضيح داد كه اين 
حرف چقدر دروغ است و توضيح داد كه به شدت تخصيص 
نرخ ارز ترجيحي روي معيشت خانواده هاي فقير و متوسط 
موثر بوده است. الان جزييات آن گزارش مركز آمار جلوي 
چشم من اس��ت و ما در همان زمان نيز با جزييات درباره 
ارزش شفاف كننده آن گزارش بحث كرديم ولي ماجرا اين 
است كه وقتي اين موج بلند مي شود تصميم گيران كشور 
كه به طرز شگفت انگيز در تسخير منافع گروه هاي غيرمولد 
هستند حتي به گزارش هاي مركز آمار هم اعتنايي نكردند 
و جريان سازي مافياي رسانه اي پشتيبان شوك درماني 
صداي آن گزارش حياتي و افشاگر را به كلي به حاشيه راند 
به اين ترتيب رانت جويان و مافياي رسانه اي پشتيبان آنها 
در يك فاصله زماني كوتاه پشت اينكه رانت را نمي توانيم 
تحمل كنيم ايستادند و مردم و تصميم گيران را فريب دادند.

مومني با اشاره به اينكه اكنون به يك ابراز ديگري متوسل 
شده اند و آن ابزار اسمش حساسيت نسبت به يارانه هاي 
پنهان است، گفت: اين روزها ماجراي اصطلاح سامان دهي 
و عادي سازي يارانه  هاي پنهان دوباره به اسم رمز خلق 
رانت هاي ضد توس��عه اي ب��زرگ و فراهم كردن منافع 
غيرمولدها و تعميق فشارهاي غيرقابل طاقت جديد به 
فقرا و محرومان است و من كه عرض كردم در اين شرايط 
خطير با ناپختگي هاي وحشتناكي در بخش هايي از دولت 
و مجلس هم روبه رو هستيم به خاطر اين است كه برخي 
از مقامات كليدي نيز در اي��ن دو گروه عينا حرف هاي 
ذي نفعان را تكرار مي كنند، تعدادي مطالعه هاي بسيار 
مهم در اين زمينه كه از طريق دستگاه هاي حكومتي و 
در كادر بدنه كارشناسي دولت و مجلس اسنادي منتشره 
شده است ولي چون منافع مافياها در ناديده گرفتن اين 

گزارش ها هست از بيخ و بن اينها را ناديده مي گيرند.

  چرا گ�زارش مرك�ز پژوهش هاي مجلس 
درباره يارانه پنهان ناديده گرفته مي شود؟

به عنوان يك پيش��نهاد به نمايندگان مجلس و دولت 
مي گويم گزارش يارانه پنهان و ملاحظات آنكه در مهر 
1398 در مركز پژوهش هاي مجلس منتشر شده است 
را ببينند در اين گزارش آمده است كه پنج دروغ بزرگ 
به نام يارانه پنهان در ايران جريان دارد و بايد اين را برملا 
كرد، حرف اين اس��ت كه چرا اين گزارش ناديده گرفته 
مي شود؟ چرا به جاي اينكه به صورت عالمانه اين واقعيت 
ديده شود و تجربه هاي تاريخي هم كه ما در زمينه وارد 
كردن ش��وك به قميت هاي كليدي داشتيم را ناديده 
بگيريم و به سمت نشان دادن در باغ سبزهاي دروغين و 
بي پايه برويم كه سي سال تجربه شده است و هر سي سال 
با شكست روبه رو بوده است، الان ژستي كه گرفته اند اين 
است كه اگر اين كار را بكنيم مي توانيم ماهي چند صد 
هزار تومان به آن جمعيت 28 ميليون نفري كه زير خط 
فقر است پول پرداخت كنيم شما اين پول را اگر پرداخت 
هم بكنيد كه در تجربه سال 89 ديديم چه ماجراهايي 
پديد آورد حتي اگر پرداخت كنيد آنچنان تورم و بيكاري 
به مردم بي دفاع اين سرزمين تحميل مي كنيد كه آنها را 

به سمت هلاكت كامل مي كشانيد، ضمن اينكه حكومت 
را نيز به سمت فلاكت و مشروعيت سوزي مي بريد و ريشه 

توليد را خشك مي كنيد.

  سياست افزايش نرخ حامل هاي انرژي مردم 
را به هلاكت مي كشاند

وي افزود: در آن گزارش به صراحت گفته ش��ده اس��ت 
كانون  اصلي بحران شدت مصرف بالاي انرژي در ايران، 
در قس��مت عرضه حامل هاي انرژي است. وقتي كانون 
بحران آنجا است شما بياييد مصرف كننده را تنبيه كنيد 
هم دروغگويي و هم ظلم و از همه مهم تر نابود كردن انگيزه 
ارتقاي كارايي در شركت هاي عرضه كننده حامل هاي 
انرژي اس��ت. در جاي خود توضيح داده ام چون كانون 
اصلي بحران در عرضه حامل هاي انرژي اس��ت افزايش 
قيمت حامل ها تحت عنوان كنترل مصرف همان اندازه 
كه ضدتوسعه اي است ظالمانه هم هست. مساله بسيار 
مهم ديگ��ري كه باز در اين گ��زارش خيلي خوب مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت اين است كه بيش از سه چهارم 
آن چيزي كه اس��م آن را يارانه ضمني گذاشته ايد اصلا 
به خانوارها ربطي ندارد و بيش از سه چهارم آن به صنايع 
رانتي معدني تعلق مي گيرد چطور آنها را كه 76درصد 
ماجرا هستند را كار نداريد و مي خواهيد همه تنبيه ها را 
به خانوارهاي مظلوم و بي دفاع معطوف كنيد و اين يك 
ضعيف كشي و ظلم مضاعفي است كه تحت اين عنوان 
صورت مي گيرد و به نظر من عدد و رقم هاي رسمي كه 
در اين گزارش ذكر شده است بسيار قابل اعتنا است. از 
همه جالب تر ماجراي ژست هايي است كه اينها مي گيرند 
تحت عنوان عدالتخواهي با اين مضمون كه تا كي تحمل 
كنيم كه فقرا چيزي نصيب ش��ان نشود و اغنيا چنين و 
چنان ش��وند، در اين گزارش نشان داده شده است كه با 
اين كار به يك واقعيت بزرگ توجه نمي كنيد كه معيشت 
دهك اول )فقيرترين گروه درآمدي( به مراتب وابستگي 
شكننده آور بيش��تري به قيمت حامل هاي انرژي دارد 
يعني تقريبا افزايش قيمت حامل هاي انرژي شوكي كه 
به فقرا وارد مي كند به مراتب شديدتر از شوكي است كه 
به ثروتمندان وارد مي شود تمام اين عدد و رقم ها در تمام 
اين سال ها و به ويژه از سال 1389 كه اين سياست فاسد و 
ضدتوسعه اي در دستور كار قرار گرفته بود همچنان ناديده 
گرفته شده است ولي به شرحي كه اشاره كردم گويي مبنا 
بر اين است كه اين واقعيت ها اصلا از بيخ و بن ديده نشود.

  چند ماه است درباره تكرار سياست افزايش 
نرخ انرژي زمينه سازي مي كنند

مومني افزود: وقتي قيمت بنزين در بازار جهاني چندان 
تغيير نكرده اس��ت به واس��طه اين بازي هاي فاس��د و 
ضدتوسعه اي كه شما با قيمت ارز درآورده ايد، مثلا معادل 
ريالي قيمت فوب خليج فارس يك ليتر بنزين در سال 
1389، 700 تومان بود و قيمت دلاري آن چندان تغيير 
نكرده اس��ت اما قيمت ريالي آن به خاطر تضعيف هاي 
پرشمار پول ملي در فاصله 1389 تا 1398 از حدود 700 
تومان به حدود 11 هزار تومان رس��يده است. اين ماجرا 
بزرگ ترين ناامني را براي حيات جمعي انسان ها به ويژه 
فرودستان و توليدكنندگان تحميل مي كند، در مورد 
حامل هاي انرژي اين رش��ته بي ثبات كننده اش به دلار 
وصل مي شود چون هيچ مبناي داخلي واقعي ندارد و با 
يك سري مفروضات غيرواقعي به قيمت فوب خليج فارس 
وصل شده است كه ده ها تناقض هم در اين زمينه وجود 
دارد كه مثلا من اشاره اي به كرامت انسان ها نيز كردم كه 
اگر مي خواهيد من را هم تراز شهروندان ساير كشورها 
كنيد چرا اين كار را در قسمت هزينه ها انجام مي دهيد 
اگر صداقت و حسن نيت در كار است بهتر است ابتدا اين 
كار را با قسمت درآمد و حقوق و دستمزد مردم متوسط 
و فقير هم انجام دهيد چون با يك پا نمي توان راه رفت آن 
دروغ بزرگ ديگري كه تصميم گيران را فريب مي دهند و 
مي گويند يك ليتر بنزين در اينجا اينقدر است و در اروپا 
آنقدر اس��ت اين را نمي گويند كه يك ساعت كار در اين 
سرزمين گرامي چقدر پاداش مي گيرد و در آن سرزمين ها 
كه مبنا هس��تند چقدر است، نمي گويند خرد و انصاف 
اقتضا مي كند ابتدا بر مبناي حقوق و دستمزد هم ترازي 
برقرار كنيم و مي خواهند روي يك پا راه بروند و با وجود 
اينكه بارها اين فاجعه سازي رخ داده است بازهم همان ها 
را تكرار مي كنند. در اين تكرار يك فريب بزرگ ديگر نيز 
وجود دارد كه به خصوص مسوولات كم تجربه در دولت 
و مجلس بايد به اين توجه كنند كه براي توجيه افزايش 
قيمت حامل ها مي گويند اين است كه در سال 1389 اين 
اتفاق افتاد و نتايج را ديديم چرا اين كار را دوباره مي كنيد؟ 
آن فريبي كه در دستور كار است اين است كه در سال89 
اصل كار ضروري و درست بود و اجرا بد بود الان مي خواهم 
بگويم با توجه به اينكه همه قبول دارند اين كار به مثابه 
يك سياست تورم زا است خود آن حرف هم دروغ است 
ولي دروغ بزرگ تر يعني اينكه ماجراي اجراي بد كانون 
اصلي بحراني كه سال 89 به بعد به اقتصاد ايران تحميل 
شد نيست ماجراي اصلي اين است كه شوك درماني از 
اساس ضد توسعه اي و ضعيف كش است، بنابراين كساني  
كه دل در گرو ايران دارند بايد هوشمندي به خرج دهند و 
در زمينه اين فريب هم به هوش باشند. چند ماهي است 
كه دارند در اين زمينه هم بسترسازي مي كنند و به طور 
مشخص اين بازي قبل از انتخابات شروع شد و الان دوباره 

خيلي بال و پر به آن مي دهند.
مومني در تشريح الزامات نظام تصميم گيري كشور گفت: 
در اينجا اين س��وال پيش مي آيد كه اگر شوك درماني 
راه نجات كش��ور نيس��ت، پس راه نجات در كجا است؟ 
پاسخ قاطعانه در اين زمينه اين است كه توليد فناورانه 
بايد تقويت شود و باز در اينجا هم مشاهده مي كنيد كه 
مافياها يك فريبكاري خيلي بزرگي مي كنند كه واقعا 
علائمي از فريب خوردگي دول��ت و مجلس هم به طرز 

بسيار نگران كننده اي در اين زمينه جلوه گري مي كند، 
الان در مجلس يك طرحي مطرح است كه من واقعا به 
همه دردمندان كشور هشدار مي دهم كه اين طرح اصلاح 
ماده 7 سياست هاي اجرايي اصل 44 را از اين دريچه به 
آن نگاه بكنند كه اگر شما بخواهيد مشكلات اقتصادي 
كشور را از كانال ترغيب و تسهيل توليد فناورانه را حل و 
فصل كنيد بايد بحران بي ثباتي و بحران امنيت حقوق 
مالكيت و از اين قبي��ل را در اولويت قرار دهيد در حالي 
كه اينها تحت عنوان تسهيل و سامان دهي مجوزهاي 
كسب و كار حتي اگر نيت خوبي هم پشت آن باشد عملا 
به گونه اي جديد و بسيار خطرناك موازين قانون جنگل 
را در ايران حاكم كنند و در يك ابعاد شكنندگي آورتري 
توليد را نيز تبديل به يك محمل براي كسب رانت هاي 
ارزي و ريالي و ساير بكنند. مي گويند هر كسي هر كاري 
خواست برود انجام بدهد و شروع فعاليت هيچ نيازي به 
مجوز ندارد اين در حالي اس��ت كه تبديل كردن توليد 
به يك محمل براي كس��ب رانت تا همين الان به اندازه 
كافي كشور را را با وابستگي عمق يافته به دنياي خارج و 
ضربه زدن به توليد و عمق بخشي به مونتاژكاري و تلف 
كردن منابع انس��اني، مادي، ارزي و ريالي كشور گرفتار 
كرده است ش��ما برويد نگاه بكنيد در سايت دفتر اتاق 
پژوهش هاي اقتصاد و توسعه مشهد بيان شده است كه 
همين الان چيزي ح��دود 111 واحد به اصطلاح توليد 
خودروي داراي پروانه بهره برداري و در دست اجرا داريم 
يعني هنوز اين شيرين كاري به عنوان تسهيل توليد راه 
نيفتاده است. ما الان در اين فضاي رانتي و پرفساد 111 
جواز به نام خودروسازي داده ايم كه برخي فقط پروانه هم 
دارند و برخي در حد اجرا است. در آن گزارش نوشته شده 
است كه در حالي كه جمعيت چين چيزي بالغ بر 15 برابر 
ايران است اين تعداد واحدهاي به اصطلاح توليد خودرو 
كه در واقع بخش اعظم آن مونتاژكار هستند و از توليد 
به مثابه يك منبعي براي كسب رانت استفاده مي كنند و 
نسبتي با توليد درون زا و اعتلابخش و فناورانه ندارند. بيش 
از دوبرابر واحدهاي خودرو سازي چين است، نمايندگان 
مجلس بايد هوشمندي داشته باشند. در آن گزارش اتاق 
مشهد گفته مي شود اين 111 واحد خودروساز معادل 
كل واحدهاي خودروسازي آلمان، ژاپن، امريكا، فرانسه، 
كره جنوبي و ايتاليا اس��ت يعني ما به يك تنظيم گري 
قدرتمند توسعه گرا بر محور دادن مجوز با منطق مقياس 
توليد روبه رو هستيم كه مي خواهند همين چيزي هم كه 

ما را به اين وضع انداخته بدتر بكنند.
وي افزود: همين الان درست مثل ماجراي خودروسازي 
ما بيش از 144 واحد توليد سيمان داريم كه داراي پروانه 
فعال و در دست اجراست كه اين ميزان واحد توليد كننده 
سيمان همين الان كه اين شيرين كاري مجلس اتفاق 
نيفتاده اينها از نظر تعداد معادل 6 برابر كل واحدهاي توليد 
سيمان در چين و كره جنوبي است، پس ببينيد اين خطر 
هم وجود دارد كه مثلا ما بگوييم كه آقا بايد به توليد توجه 
شود ولي در اين مناسبات بدون تمهيد مقدمات اصولي 
به نام تسهيل توليد و پشتيباني از توليد بساط رانت و ربا و 
فساد و وابستگي فزاينده را در دستور كار قرار بدهند. شما 
اگر واقعا مي خواهيد توليد تقويت شود ابتدا بايد هزينه 
فرصت مفت خوارگ��ي را بالا ببريد، ابتدا بايد يك برنامه 
ملي مبارزه پيش گيرنده از فس��اد تعريف كرده باشيد، 
بايد يك برنامه حمايت توسعه گرا و اعتلابخش از رشته 
فعاليت هاي صنعتي منتخب را در دستور كار قرار داده 
باش��يد. اين الان در واقع اتفاق نظر در سطح دنيا درباره 
آن وجود دارد كه مي گويند توس��عه صنعتي برمبناي 
گزينش هاي راهبردي رش��ته فعاليت هاي متناسب با 
شرايط كشور بايد صورت بگيرد. اين ها مي خواهند به اسم 
تسهيل مجوزهاي كسب و كار در واقع قانون جنگل را به 
شرحي و شكلي بسيار بدتر از شرايط شكنندگي آور كنوني 
در دستور كار قرار بدهند. من مي خواهم به شما بگويم كه 
واقعا چقدر خوب بود كه روشنفكرهاي ما در اين زمينه به 
كمك مردم به كمك تلاش هاي عدالتخواهان مي آمدند.

مومني در پايان سخنان خود خاطرنشان كرد: آيا مي توان 
به فساد كاري نداشت و همچنان الگوي مبارزه با فساد يك 
الگوي انفعالي و پسيني باشد؟ يعني اجازه موارد بي شمار 
وقوع فس��اد را بدهيد بعد به صورت انفعالي بخواهيد با 
بخش هايي از آن به صورت گزينشي برخورد كنيد و توقع 
داشته باشيد توليد در اين كشور ريشه دار شود. خب معلوم 
است كه پاسخ در اين زمينه چيست و من اميدوارم كه با 
يك اهتمام همگاني براي ارتقاي دانايي ها و بنيه يادگيري 
دولت و مجلس، ما كمك كنيم كه از اين شرايط خطير و 
پيچيده عبور بكنيم و صميمانه و خاضعانه به مسوولان 
كليدي كشور اين را مي گويم كه شما بايد سياست هاي 
تورم زا و اشتغال زدا را به عنوان خط قرمز قاعده گذاري هاي 
اقتصادي معين كنيد و اجازه بدهيد كه نهادهاي تخصصي 
بي طرف و مستقل هر طرح يا لايحه اي كه مطرح مي شود 
را از اي��ن دريچه ارزيابي كنند و اگر محرز ش��د كه خطر 
تورم زايي و اشتغال زدايي ندارد در دستور كار قرار بگيرد 
و اگر چنين چيزي اتفاق بيفتد ان شاءالله اين اميد مي رود 
كه ما راهي به سمت بهبود وضعيت باز بكنيم. در غير اين 
صورت اگر به گونه اي كه تا امروز در بخش هايي از دولت و 
مجلس دارد پخت و پز مي شود و در اين زمينه من مي دانم 
كه يك سري تلاش هايي در سازمان برنامه و جاهاي ديگر 
هم دارد مي شود كه آن فريب كاري ها يا ندانم كاري ها به 
اس��م مبارزه با رانت و به اسم مبارزه با فقر سياست هاي 
تورم زا را دس��تور كار قرار بدهند. من هشدار مي دهم كه 
اين بار اين سياست ها بسيار خانمان براندازتر از تجربه هايي 
خواهد بود كه طي سه دهه گذشته داشته ايم و بايد اميدوار 
باشيم كه اين س��طح دانايي و يادگيري و هوشمندي به 
اندازه اي ارتقا پيدا كن��د كه ما بتوانيم با معيارهاي عقل 
س��ليم با تكيه بر تجربه هاي تاريخي شيوه هاي اصولي 
ارتقاي كيفيت زندگي مردم و ارتقاي بنيه توليدي كشور 

را در دستور كار قرار بدهيم.
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خبرروز

۱۸۱ فوتي و ۱۱۸۴۴ ابتلاي جديد كرونا در كشور
بنابر اعلام روابط عمومي وزارت بهداش��ت، ۸۱ بيمار كوويد۱۹ در كشور جان خود را به دليل اين بيماري از دست دادند. بر 
اس��اس معيارهاي قطعي تش��خيصي، ۱۱ هزار و ۸۴۴ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي شد كه يك هزار و 
۸۰۴ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۵ ميليون و ۷۹۶ هزار و ۶۵۹ نفر و مجموع جان باختگان 
اين بيماري به ۱۲۴ هزار و ۲۵۶ نفر رس��يد.۴ هزار و ۶۹۳ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر ۹ شهر كشور در وضعيت قرمز، ۱۰۶ شهر در وضعيت نارنجي، ۲۲۸ 

شهر در وضعيت زرد و ۱۰۵ شهر در وضعيت آبي قرار دارند.

خبر

 بارش شديد باران 
در شمال كشور

سازمان هواشناسي نسبت به بارش شديد باران همراه 
با كاهش دما تا ۱۰ درجه سانتيگراد در چهار استان 
شمالي و افزايش ارتفاع موج در خليج فارس و درياي 
خزر هشدار داد. سازمان هواشناسي با صدور هشدار 
نارنجي رنگ آورده است: از چهارشنبه )۲۸ مهرماه( تا 
پنجشنبه )۲۹ مهرماه( بارش شديد باران گاهي همراه 
با رعد و برق، وزش باد شديد موقت، كاهش محسوس 
دما بين ۵ ت��ا ۱۰ درجه س��انتيگراد و در ارتفاعات 
رشته كوه البرز بارش برف براي استان هاي گيلان، 
مازندران، گلستان و شرق اردبيل پيش بيني مي شود. 
در اين شرايط جوي بالا آمدن سطح آب رودخانه ها، 
آبگرفتگي معابر، س��يلاب و طغي��ان رودخانه ها و 
مسيل ها، لغزندگي و كاهش ديد در جاده ها، تاخير يا 
احتمال لغو پروازها و يخبندان جاده هاي كوهستاني 
دور از انتظار نيست بنابراين سازمان هواشناسي نسبت 
به اجتناب از ت��ردد و توقف در حاش��يه رودخانه ها 
و مس��يل ها، اجتناب از فعاليت ه��اي كوهنوردي، 
احتياط در تردد جاده هاي كوهستاني، لزوم آمادگي 
راهداري هاي مناطق كوهس��تاني سردس��ير براي 
مواجهه با برف و اتخاذ تمهيدات لازم جهت پيشگيري 
از خسارات محصولات زراعي و باغي توصيه مي كند. 
در چنين ش��رايطي احتمال غرق شدن شناگران، 
احتمال آسيب ديدن قفس ها و تورهاي صيادي، وارد 
شدن خسارت به قايق و شناورهاي كوچك و احتمال 
اختلال در فعاليت هاي دريايي خليج فارس وجود دارد 
بنابراين نسبت به ممانعت از شنا، پرهيز از ترددهاي 
دريايي به ويژه تردد با شناورهاي سبك و قايق هاي 
صيادي و تفريح��ي و در نظر گرفتن تمهيدات لازم 
توسط كليه فعالان دريايي توصيه مي شود. سازمان 
هواشناسي با صدور هش��دار زردرنگ آورده است: از 
چهارشنبه )۲۸ مهرماه( تا پنجشنبه )۲۹ مهرماه( 
افزايش ارتفاع موج همراه با بارش شديد باران و وزش 
باد نسبتا شديد برايي درياي خزر پيش بيني مي شود. 
احتمال غرق شدن شناگران، احتمال آسيب ديدن 
قفس ها و تورهاي صيادي، احتمال خسارت به قايق و 
شناورهاي كوچك و احتمال اختلال در فعاليت هاي 
دريايي وجود دارد و س��ازمان هواشناسي نسبت به 
ممانعت از شنا، احتياط در ترددهاي دريايي به ويژه 
تردد با ش��ناورهاي س��بك و قايق ه��اي صيادي و 
تفريحي و در نظر گرفتن تمهيدات لازم توسط كليه 
فعالان دريايي توصيه مي شود. هشدار نارنجي براي 
آماده باش دستگاه هاي مسوول براي مقابله با يك 
پديده خسارت زا صادر مي شود.هشدار زرد رنگ 
به معناي اين است كه پديده اي جوي رخ خواهد 
داد كه ممكن است در س��فرها و انجام كارهاي 
روزمره اختلالاتي را ايجاد كند. اين هشدار براي 
آگاهي مردم صادر مي شود تا بتوانند آمادگي لازم 
را براي مواجهه با پديده اي جوي داشته باشند كه 

از حالت معمول كمي شدت بيشتري دارد.

نیمااكبري|
 بحث هاي انتق��ال آب از خليج فارس به 
فلات مركزي در حالي طي روزهاي اخير 
داغ شده كه انتقال آب به اس��تان هايي در فواصل دور 
از خليج فارس، در فلات مركزي علاوه  بر اينكه هزينه  
زيادي دارد موجب آسيب هاي زيست محيطي متعددي 
مي شود. صحبت انتقال آب از درياها به مناطق كويري 
كشور سال هاس��ت كه به ميان آمده؛ طرح هاي انتقال 
آب از درياي خزر، خليج فارس و درياي عمان به فلات 
مركزي مدت ها اس��ت كه مدافعان و مخالفاني دارد اما 
حالا با روي كار آمدن دولت سيزدهم بحث انتقال آب 
به ويژه از خليج فارس به فلات مركزي با چنان جديتي 
 در حال  پيگيري است كه معاون اول رييس جمهوري 
، طي روزهاي اخير مشاور معاون اول رييس جمهوري 
در ام��ور پروژه هاي انتقال آب از دري��ا را منصوب كرد. 
طرح ملي انتقال آب از خليج فارس به فلات مركزي كه 
با مسووليت وزارت صنعت، معدن و تجارت و همكاري 
برخي ديگر از دستگاه ها و بخش خصوصي اجرايي شد 
هرچند از سوي نهادهاي اجرايي آن به منزله پيشرفت 
و گامي مثبت در جهت توسعه تلقي شد اما با انتقادات 
و حت��ي مخالفت هايي از س��وي كارشناس��ان به ويژه 
كارشناسان حوزه آب و محيط زيست همراه شده است. 

     از سر گرفتن طرحي كه 
مخالفان زيادي دارد

حالا مدتي اس��ت بحث انتقال آب از خليج فارس به 
فلات مركزي بار ديگر داغ ش��ده اس��ت و مدافعان و 
مخالفان نيز مجدد واكنش هايي نسبت به اين طرح 
داشته اند. علي اكبر محرابيان - وزير نيرو - در سفر اخير 
خود به استان فارس اعلام كرد كه يكي از اولويت هاي 
اصلي دولت سيزدهم، تامين آب فلات مركزي ايران 
از طرق مختلف به ويژه اجراي طرح هاي انتقال آب از 
خليج فارس است. او همچنين با اشاره به اينكه استان 
فارس يكي از اولين استان ها در تخصيص منابع براي 
اجراي طرح انتقال آب از خليج فارس است، گفته است 
كه طي جلسات برگزار شده با نمايندگان مردم فارس، 
تخصيص اوليه تا ۴۰۰ ميليون مترمكعب افزايش يافته 

اس��ت و قرار ش��ده طرح انتقال آب از خليج فارس از 
طريق سه كريدور شرقي، غربي و مركزي انجام شود.

     انتقال آب و لطمه به محيط زيست
محسن موسوي خوانس��اري، كارشناس آب با اشاره 
به موضوع انتقال آب از خليج فارس كه به تازگي مورد 
توجه جدي مسوولان قرار گرفته است، مي گويد: در 
اينكه طرح هاي انتقال آب و هرنوع  پروژه عمراني ديگر 
لطماتي به محيط زيست وارد مي كند شكي نيست 
اما آنچه در زمينه انتقال آب از خليج فارس به فلات 
مركزي مورد انتقاد جدي كارشناسان است، فواصل 
زياد در نظر گرفته شده در چنين طرح هايي است. اين 
كارشناس آب اضافه مي كند: شيرين سازي و انتقال 
آب به فواصل نزديك و متوس��ط مانند اس��تان هاي 
س��احلي خليج فارس از جمله بوش��هر و هرمزگان 
يا حتي اس��تاني مانن��د كرمان هرچند مش��كلات 
زيس��ت محيطي متعددي را به وجود م��ي آورد اما 
انتقال آب به استان هايي كه در فواصل دورتري قرار 
دارند علاوه بر اينكه هزينه ه��ا را دوچندان مي كند، 
آس��يب هاي زيس��ت محيطي را نيز بيشتر مي كند 
بنابراين تاكيدمان بر اين است كه طرح هاي انتقال آب 
بايد حساب شده مطرح و اجرايي شوند. او همچنين 
بااشاره به انتصاب مشاور معاون اول رييس جمهوري 
در امور پروژه هاي انتقال آب از دريا و رونوش��ت اين 
حكم انتصاب مي گويد: تجارب مربوط به انتقال آب 
از طريق ايستگاه پمپاژ و خطوط انتقال آب در دست 
وزارت ني��رو و تجارب مربوط به ص��دور مجوزهاي 
زيست محيطي چنين طرح هايي در اختيار سازمان 
حفاظت محيط زيست اس��ت اما متاسفانه در حكم 
اخير نه تنها رونوش��ت به وزارت نيرو به عنوان يكي 
از ذي نفعان و ذي صلاحان اصلي اين  پروژه ها ارسال 
نشده اس��ت بلكه به سازمان حفاظت محيط زيست 
به گونه اي اشاره شده كه گويي اين سازمان بايد و حتما 
مجوزهاي لازم در اين زمينه را تاييد و صادر كند. اين 
دكتراي تاسيس��ات آبي همچنين تاكيد كرد كه در 
اين پروژه بايد از افراد داراي تخصص و تجربه در اين 
حوزه استفاده شود. موسوي با اشاره به شيرين سازي و 

انتقال آب از خليج فارس به استان اصفهان مي گويد: در 
حالي برخي مسوولان بر انتقال آب از خليج فارس به 
استاني مانند اصفهان  پافشاري مي كنند كه در حال 
حاضر ۱۰۰ ميليون متر مكعب آب از سرشاخه هاي 
زاينده رود با وجود تمام معضلات زيس��ت محيطي 
كه اس��تان اصفهان و تالاب گاوخوني با آن دست و 
 پنجه نرم مي كنند، به اس��تان يزد منتقل مي شود. 
او اضافه مي كند: مسير انتقال آب از خليج فارس به 
اصفهان از استان يزد مي گذرد و به نظر مي رسد كه 
اقدام منطقي، انتقال آب از خليج فارس به استان يزد و 
متوقف كردن انتقال آب از استان اصفهان به يزد باشد.

     اقداماتي كه نه صرفه اقتصادي دارد
نه توجيه منطقي

اين كارش��ناس آب به اقدامات مش��ابه ديگري در 
زمينه طرح هاي انتقال  آب��ي كه نه صرفه اقتصادي 
و نه توجيه منطقي و زيس��ت محيطي دارند اشاره و 
اظهار مي كند: سد ميناب واقع در شهرستان ميناب 
استان هرمزگان مشكلات متعددي از جمله معضل 
فرونشس��ت را براي مناطق وسيعي در  پايين دست 
ايجاد كرده است چراكه بخش اعظمي از آب  پشت 
اين س��د به بندرعباس منتقل مي ش��ود. حال اين 
 پرسش مطرح مي شود كه بهتر نيست به جاي انتقال 
آب از س��د ميناب به بندر عباس، اين انتقال از مبدا 
خليج فارس صورت گيرد تا اين حجم از فرونشست 
و تخريب در  پايين دس��ت س��د ميناب به بار نيايد؟ 
موسوي همچنين به طرح طولاني ترين خط انتقال 
آب در مناطق حاش��يه خليج فارس كه آب را از سد 
كوثر واقع در شهرستان گچساران استان كهگيلويه 
و بوير احمد تا حاش��يه خليج فارس منتقل مي كند 
اشاره مي كند و مي گويد: اين چه اقدام و طرحي است 
كه در آن آبي كه بايد از سرشاخه هاي رودخانه زهره 
به س��مت هنديجان جريان داشته باشد را به سمت 
شهرهاي ساحلي خليج فارس منحرف مي كنيم. آن 
هم وقتي مي توانيم از طريق شيرين سازي و انتقال 
آب از خلي��ج فارس در فواص��ل كوتاه تري آب مورد 

نياز شهرهاي ساحلي جنوب كشور را تامين كنيم؟

       پروژه هاي انتقال آب مانند سد سازي هاي 
بي هدف است

پروژه هاي انتقال آب از خلي��ج فارس به فلات مركزي 
چنان ش��تابان در دس��تور كار ق��رار گرفته اند كه گويا 
همانند سدسازي هاي بي هدف حتي فرصت لازم براي 
انجام مطالعات جامع و س��نجش درست ابعاد زيست 
محيطي و آثار بازتوزيعي درآمدي آنها فراهم نيس��ت. 
داريوش مختاري، كارشناس ارشد مديريت منابع آب 
نيز در اين باره مي گويد: بايد به اين سوالات پاسخ داد كه 
آيا اين پروژه ها داراي توجيه اقتصادي است كه اجراي 
آن با حذف اعتبارات بخش آب در دستور كار قرار گرفته 
است؟ آيا اين پروژه ها، نقش منفي و آسيب زننده دارند؟ 
براي پاس��خ به اين پرس��ش ها، مي توان به سنجه هاي 
مختلفي رو آورد. بررسي داده هاي مربوط به پروژه انتقال 
آب از خليج فارس به فلات مركزي )كرمان، خراس��ان 
جنوبي، خراس��ان رضوي، يزد، اصفهان و سيس��تان و 
بلوچستان( نشان مي دهد كه با س��رمايه گذاري ۱۴۱ 
هزار ميليارد تومان��ي و ب��ا ۴۱۰۰ كيلومتر طول خط 
پروژه، سالانه در مجموع برابر ۵۵۰ ميليون متر مكعب 
آب، شيرين  س��ازي و منتقل مي ش��ود. او با بيان اينكه 

زمان بندي پيش بيني شده براي اجراي پروژه برابر پنج 
سال است و اين پروژه داراي چهار خط انتقال اصلي بوده 
كه هر خط در چند فاز اجرا مي شود، مي افزايد: محاسبات 
اوليه اقتصاد مهندس��ي مربوط به داده هاي بالا نش��ان 
مي دهد كه هزينه هر كيلومتر خط انتقال آب از خليج 
فارس به فلات مركزي برابر ۸۶ ميليارد تومان برآورد شده 
كه مبلغ بحث برانگيزي است. سنجه ديگر، قيمت تمام 
 شده هر مترمكعب آب است. براي اين منظور، ابتدا ارزش 
آينده سرمايه گذاري پروژه در پايان دوره ساخت )سال 
پنجم( برابر ۳۵۰ هزار و ۸۵۸ ميليارد تومان محاسبه شد.

     مبالغي كه ابهام برانگيز است
اين كارشناس ارشد مديريت منابع آب اظهار مي دارد: 
نرخ تعدي��ل تورم در دوره اجرا براب��ر ۲۰ درصد در نظر 
گرفته شد. معادل يكنواخت سالانه هزينه سرمايه گذاري 
پروژه در دوره بهره برداري ۲۵ ساله برابر با ۷۰ هزار ۹۰۸ 
ميلياردتومان برآورد شده همچنين قيمت تمام شده هر 
متر مكعب آب برابر ۱۲۸ هزار و ۹۲۴ تومان برآورد شده 
همچنين، نرخ بهره در اين محاسبات برابر ۲۰ درصد در 
نظر گرفته شد. در آمار ارايه شده يك مبلغ ۱۲۰۰ هزار 

ميليارد تومان درج شده كه بس��يار ابهام برانگيز است.
مختاري با بيان اينكه در اين محاسبات هيچگونه پيامد 
زيست محيطي پروژه محاسبه و منظور نشده است كه 
قاعدتا از درآمدهاي پروژه كاسته يا اينكه به هزينه هاي 
پروژه افزوده مي ش��ود و در ي��ك تحليل منفعت هزينه 
در نظر گرفته مي ش��ود، مي گويد: از ديدگاه مقايسه اي، 
بودجه ساخت سد درودزن برابر ۲۳۰ ميليون تومان در 
س��ال ۱۳۵۲ بوده است كه سالانه به ميزان يك ميليارد 
مترمكعب آب اس��تحصال مي كند و نزدي��ك به ۶۵۰ 
ميليون متر مكعب آن قابل برداشت است. سد قير )سلمان 
فارسي( از نوع بتني قوسي با ۱۲۵ متر ارتفاع و مخزني به 
ظرفيت۱۴۰۰ ميليون متر مكعب با اعتباري برابر ۱۵۵ 
ميليارد ريال هزينه با هدف تامين ۴۳ ميليون متر مكعب 
آب ش��رب و با تامين آب مورد نياز توليدات كش��اورزي 
به ميزان ۳۴۰ هزار تن در س��ال هاي مياني دهه ۱۳۸۰ 
بهره  برداري  شد. به گفته او هزينه هر متر مكعب آب اين دو 
پروژه كه هر دو جزو پروژه هايي بوده كه جدا از پيامدهاي 
زيس��ت  محيطي نگران كننده، در آبگيري سالانه موفق 
بوده اند، بسيار بسيار كمتر از هزينه چند صد هزار ميليارد 

توماني انتقال آب از خليج فارس به فلات مركزي است.

گزارش

آغازدوبارهبحثانتقالآبازخليجفارسبهفلاتمركزي

طرحي پرخرج و زيان ده

رويخطخبر

تكليفمعلمانواكسننزدهچهميشود؟
واكسيناس��يون در بي��ش از ۸۵ درص��د 
معلمان انجام شده اس��ت اما درباره نحوه 
مواجه��ه دولت با كس��اني كه ب��ه دليل 
غيرموجه واكسن دريافت نمي كنند تابع 
سياست هايي هستيم كه وزارت بهداشت 
طراحي خواهد كرد. س��خنگوي وزارت 
آموزش و پرورش با بيان اين مطلب گفت: از 
سال گذشته و وقتي مدارس را غيرحضوري 

اداره مي كرديم يكي از نگراني هاي جدي ما خود معلمان 
و خانواده هاي دانش آموزان بودند. اين موضوع مطرح 
بود كه طبق نگاه تخصصي مراجع بهداش��تي كساني 
كه با بچه ها در ارتباط هستند بيشتر در معرض سرايت 

وي��روس قرار مي گيرند. ب��ه علت همين 
نگراني، تسريع واكسيناسيون معلمان را با 
هماهنگي وزارت بهداشت پيگيري كرديم 
و وزارت بهداشت تش��خيص داد كه اين 
گروه بايد در اولويت قرار بگيرند. عليرضا 
كمرئي با اشاره به اينكه اگر اين اتفاق نيفتد 
و برخي معلمان واكسن دريافت نكنند، 
خودش��ان در معرض آس��يب هستند 
گفت: درباره نحوه مواجهه دولت با كساني كه به دليل 
غيرموجه واكسن دريافت نمي كنند تابع سياست هايي 
هس��تيم كه وزارت بهداش��ت طراحي خواهد كرد. 
آموزش و پرورش در اين باره نظر خاصي ارايه نمي كند.

آخرينوضعيت»انديكا«پساززلزله
رييس س��ازمان مديريت بحران كشور از 
پيگيري براي حل مشكلات زلزله زدگان 
انديكا در اس��تان خوزس��تان خب��ر داد. 
اسماعيل نجار تاكيد كرد: بايد سازوكاري 
مناسب براي جبران خسارات و حمايت از 
عشاير اين منطقه نيز انجام شود. او با بيان 
اينكه اين زلزله مورد فوتي درپي نداشت، 
گفت: اما بررسي ها نشان داد كه با توجه به 

وضعيت اقتصادي منطقه و بافت سست ساختمان هاي 
منطقه خساراتي به بخش هاي مس��كوني و برخي از 
تاسيسات زيربنايي وارد شده است. همچنين با توجه به 
حضور جمعيت عشاير در اين مناطق و صعب العبور بودن 
برخي از مس��يرها لازم بود كه تصميمات درست براي 
جبران خسارات و بازسازي ها انجام شود كه بازديد امروز 
نيز به همين دليل انجام شد. رييس سازمان مديريت 

بحران كش��ور ب��ا بيان اينكه تع��دادي از 
دام هاي ساكنان اين مناطق درپي زلزله تلف 
شده است، گفت: همچنين با توجه به اينكه 
نوع سازه ها خشكه چيني شده بود، زلزله 
منجر به تخريب اين بناها نيز شده بود. نجار 
با بيان اينكه لازم است كه نحوه بازسازي و 
جبران خسارات متناسب با بافت و شرايط 
منطقه انجام شود، اظهاركرد: درصد قابل 
توجهي از ساكنان اين منطقه را عشاير تشكيل مي دهد 
كه با توجه به شرايطش��ان امكان جبران خسارات به 
ش��يوه رايج وجود ندارد واز اين رو بنا شد تا كارگروهي 
اين موضوع را بررسي كرده و در نهايت راه حلي مناسب 
براي نحوه و چگونگي جبران خسارات جمعيت عشاير 
اتخاذ شود. اين موضوع در حال بررسي است و احتمالا 

از طريق وام بلاعوض و...خسارات جبران خواهد شد.

اجازهمصرف»مازوت«رادرتهراننخواهيمداد
برنامه چهار ماهه ويژه اي براي پايش 
و كنترل آلودگي هوا در فصل س��رما 
پيش بيني شده كه شامل يك برنامه 
اجرايي نظارتي و اقدامات فرهنگي و 
اطلاع رساني اس��ت كه از ابتداي آبان 
ماه اجرا مي ش��ود. مديركل حفاظت 
محيط زيس��ت اس��تان تهران گفت: 
اولوي��ت اصلي م��ا در اي��ام پيش رو 

نظ��ارت و پايش ه��اي محيط زيس��تي در حوزه 
آلودگي هواس��ت چراكه در فصل س��رما در كنار 
آلودگي هوا و پديده اين��ورژن به احتمال زياد و با 
توجه به مدل هاي پيش بيني آب و هوايي و كاهش 
بارندگي، با كانون هاي گرد و غبار در استان تهران 
مواجه خواهيم بود. سعيد محمودي با بيان اينكه بر 
اين اساس از هم اكنون برنامه پايشي چهارماهه اي 
پيش بيني شده است كه شامل اقدامات اجرايي، 
نظارت��ي، فرهنگي و اطلاع رس��اني ب��ا همكاري 

دس��تگاه ها و س��ازمان هاي مسوول 
مي شود، گفت: بر اساس اين برنامه در 
بخش پايش ها علاوه بر كنترل صنايع 
كوچك مقي��اس و واحده��ا صنفي و 
شهرك ها و لكه هاي صنعتي همچنين 
مراكز معاينه فن��ي و پمپ بنزين ها، 
سوخت مصرفي صنايع بزرگ مقياس 
و برخي واحده��اي صنعتي خصوصا 
در ش��رايط اضطرار آلودگي هوا به صورت روزانه 
در كل اس��تان پايش و بررسي مي شود. مديركل 
حفاظت محيط زيست اس��تان تهران با تأكيد بر 
اينكه به لحاظ جلوگي��ري از افزايش آلودگي هوا 
و حفظ سلامت شهروندان اجازه مصرف سوخت 
مازوت را به هيچ وجه نخواهيم داد، تصريح كرد: در 
اين برنامه حتي واحدهايي كه داراي سامانه پايش 
لحظه اي هستند يا اقدام به خوداظهاري كرده اند، 
به طور روزانه و هفتگي بازديد و رصد خواهند شد. 

رويداد

با شتاب واكسيناسيون عمومي و زنده شدن اميدها 
براي غلبه بر ويروس كرونا، نشانه هايي از عادي انگاري 
مردم و برخي مسوولان درباره اين ويروس خطرناك و 
پيامدهايش مشاهده مي شود؛ اما آيا با واكسيناسيون، 
بحران كرونا پايان مي يابد؟ براساس آمارهاي وزارت 
بهداشت، تاكنون نزديك به ۵۰ ميليون نفر دوز اول 
واكسن كرونا را تزريق كرده اند و بيش از ۲۴ ميليون 
نفر نيز هر دو دوز را دريافت كرده اند. با توجه به آمار 
حدودا ۸۴ ميليوني جمعيت كشور و تزريق واكسن 
به برخي از رده هاي س��ني كمتر از ۱۸ سال، به نظر 
مي رس��د هنوز تا ايمني جمعي پايدار و موثر فاصله 
داريم. طبق نظر متخصصان حوزه بيماري ها با دامنه 
همه گيري، ايمني زماني حاصل خواهد شد كه بيش 
از ۷۰ تا ۸۰ درصد جمعيت هدف كش��ور هر دو دوز 
واكس��ن را دريافت كرده باش��ند كه با توجه به آمار 

كنوني هنوز فاصله زيادي تا اين رقم داريم.

     خطر كاملا رفع نشده
از منظري ديگر، تجربه برخي كشورهاي توسعه يافته كه 
در ماه هاي گذشته برنامه واكسيناسيون خود را تكميل 
كرده بودند، نشان مي دهد خطر ويروس كرونا هنوز كاملا 
رفع نشده اس��ت؛ به ويژه كه رفتار ناشناس سويه هاي 
جديد اين ويروس مزيد بر علت است و به راحتي مي تواند 
پيش بيني هاي اوليه را ناكام بگذارد. به چند مثال از ديگر 
كشورها توجه كنيم؛ تابستان امسال در اسپانيا تنها سه 
ماه پس از لغو وضعيت اضطراري كرونايي، دولتمردان 
مجبور شدند برخي از مقررات از جمله منع رفت و آمد و 
ايجاد محدوديت هاي جدي در زندگي و معاشرت هاي 
شبانه را بار ديگر برقرار كنند تا بتوانند از همه گيري جديد 
در امان بمانند. در برخي ديگر از كش��ورهاي اروپايي 
همچون فرانسه و آلمان كه سويه آلفاي كرونا را تجربه 

كرده بودند و همه گيري قبلي آنها را غافلگير كرده بود، 
تجربه سويه دلتا را جدي گرفتند و برخي محدوديت ها 
را دوباره اجرا كردند. استدلال كارشناسان اين بود كه 
س��ويه جديد دلتا روند همه گيري و پيش بيني هاي 
گذشته را تغيير داده و لازم است ضمن حفظ و رعايت 
شيوه نامه هاي بهداشتي، ميزان واكسيناسيون دو دوز تا 

۹۰ درصد جمعيت بزرگسال گسترش يابد.

     تجربه موج پنجم و شيوع گونه دلتا
توجه داشته باش��يم موج پنجم همه گيري كرونا در 
كشورمان نيز )كه از امواج قبلي سهمگين تر و پرتلفات تر 
بود(، به واسطه حضور و شيوع گونه دلتا شدت گرفت و 
هزينه انساني، جاني، مالي، رواني و بهداشتي-درماني 
فوق العاده اي براي گذشتن از آن صرف كرديم. از اواسط 
مردادماه گذشته و همزمان با نخستين روزهاي تحقق 
واكسيناسيون س��ريع وهمراه با پوشش گسترده تر 
برنامه ملي واكسن، همه كارشناسان درباره خطرات 
آسان گيري و عادي انگاري هشدار داده اند. اين هشدارها 
تاكنون نه تنها از س��وي مس��وولان س��تادي وزارت 
بهداشت، ستاد ملي مقابله با كرونا و كارشناسان مستقل 
بلكه به تناوب از سوي دانشگاه هاي علوم پزشكي شهرها 
و استان هاي مختلف از جنوب تا شمال و از غرب تا شرق 
كشور تكرار شده است. به دنبال آن، از اواسط شهريورماه 
گذشته تاكنون، شدت هشدارهاي كارشناسان درباره 
موج ششم در آبان ماه و تذكرات آنها فزوني گرفته است؛ 
از جمله رييس كميته كشوري اپيدميولوژي كرونا ضمن 
تش��ريح وضعيت كرونا و توصيه به شكل گيري نظام 
پايش و مراقبت كرونا در مدارس، گفته: واكسيناسيون 
به ويژه بر كاهش موارد مرگ و بستري موثر است اما به 
تنهايي كافي نيست و با اينكه پوشش واكسيناسيون 
درحال افزايش است اما احتمال شكل گيري موج ششم 

در آبان ماه منتفي نيس��ت. درواقع آنچه باعث نگراني 
متخصصان براي يكي، دو هفته آينده و احتمال موج 
ششم شده، ناظر به چند واقعيت و تجربه گذشته است.

      حضور در مكان هاي سربسته
و شيوع موجي ديگر

دليل اين نگراني آن است كه با كاهش دما در آبان ماه و 
حضور بيشتر افراد در مكان هاي سربسته و كم تهويه و نيز 
امكان زيست بيشتر ويروس در دماهاي پايين تر، ممكن 
است باعث شيوع دوباره ويروس شده و افراد بيشتري 
را درگير بيماري كند. مساله مهم ديگر، مرتبط با بروز 
سويه هاي جديد كرونا در كشور است؛ به ويژه كه برخي 
از آنها همچون »لامبدا« و »مو« در كشورهاي همسايه 
رويت شده و احتمالا در ايران نيز وجود دارند اما به گفته 
كارشناس��ان هنوز ميزان آنها آنقدر نيست كه تصور 
كنيم سويه )واريانت( غالب هستند. تجربه دردناك 
سويه دلتا در موج پنجم همه ما را بايد نگران و هشيار 

كند تا نگذاريم تراژدي تابستان امسال تكرار شود.

      واكسيناسيون ايمني را تضمين نمي كند
برخي از افراد جامعه به اشتباه تصور مي كنند كه چون 
واكس��ن زده اند، ايمن شده و به همين دليل جامعه نيز 
ايمني لازم را كس��ب كرده و ديگر ني��ازي به احتياط و 
مراعات نيست! اين استدلال آنچنان سست و بي بنيان 
است كه خوشبين ترين دانشمندان و ويروس شناسان نيز 
آن را به شدت رد مي كنند. برخي از افراد جامعه به اشتباه 
تصور مي كنند كه چون واكسن زده اند، ايمن شده و به 
همين دليل جامعه نيز ايمني لازم را كسب كرده و ديگر 
نيازي به احتياط و مراعات نيست! اين استدلال آنچنان 
سست و بي بنيان است كه خوشبين ترين دانشمندان 

و ويروس شناسان نيز آن را به شدت رد مي كنند. 

خطركروناهنوزرفعنشده؛بيخيالدستورالعملهانشويم
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